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Milí příznivci solární energetiky, 

na samý závěr loňského roku, v prosinci, pozvala Solární Asociace české novináře na tiskovou konferenci, aby jim prezentovala tři naprosto 
zásadní čísla k české fotovoltaice: 7 MW, 3,5 GWp a 13 tisíc hektarů. 

První hodnota – 7 MW – je celkový výkon všech fotovoltaických elektráren, které byly v České republice v prvních třech čtvrtletích roku 
instalovány. Oproti roku 2017 se jedná o dvojnásobný nárůst. Po dlouhých letech stagnace fotovoltaického sektoru se zdá, že se český solární 
trh začíná opět rozjíždět. Přispěl k tomu především úspěch dotačního programu Nová zelená úsporám, o který byl loni rekordní zájem. 

Přesto, že nám skokový nárůst instalací dělá radost, nemůžeme si nevšimnout toho, že loni naši členové instalovali v zahraničí fotovoltaické 
elektrárny o větší kapacitě, než činí celý nový výkon České republiky. Abychom poukázali na to, že český stát dlouhodobě podhodnocuje 
sluneční energii, zadali jsme studii, která měla její další potenciál vyčíslit. 

Druhé číslo, které jsme novinářům představili, bylo 3,5 gigawattu. To je ekonomický potenciál pro nové solární elektrárny do roku 2030 
na střechách a brownfieldech. Studie vznikla také v reakci na návrh takzvaného Vnitrostátního klimaticko-energetického plánu. Ten musí 
předložit každý unijní členský stát a stanovit v něm cíle v oblasti OZE, kterých chce dosáhnout. Česká republika do Bruselu poslala velice 
smutné čtení. Místo toho, abychom tento potenciální zdroj energie využili, chce jít Ministerstvo průmyslu a obchodu opačným směrem. V 
návrhu novely zákona o POZE ministerstvo jasně deklaruje, že do budoucna neplánuje velké solární elektrárny podporovat. Do budoucích 
aukcí na obnovitelné zdroje, které Česká republika po vzoru zemí jako Německo nebo Polsko zavádí, nechce raději solární elektrárny ani 
pouštět. Veškerou podporu připravuje ministerstvo pouze pro malé, střešní elektrárny. S tím zásadně nesouhlasíme a vynaložili jsme loni 
nemálo úsilí, abychom ministerstvo přesvědčili o zařazení solární energie do aukcí. O změně postoje české veřejnosti k fotovoltaice svědčí 
mimo jiné to, že nás v naší snaze podporují třeba Hospodářská komora, Svaz průmyslu a dopravy či Energetický regulační úřad.

Poslední číslo, které chci zmínit, je 13 tisíc hektarů. To je potenciální plocha pro nové, pozemní instalace v České republice, na které by se 
vešlo celých 15,3 GWp nových elektráren. Věříme, že společnými silami se nám podaří změnit náhled politiků a úředníků na obnovitelné 
zdroje a dosáhnout toho, že české solární firmy začnou budovat fotovoltaické elektrárny opět také doma.

V tomto smyslu vám přeji úspěšný rok 2019.

Mgr. Jan Krčmář
předseda představenstva
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Vážení členové Solární asociace, příznivci moderní energetiky, přátelé,
 
rok 2018 se nesl ve znamení intenzivní práce na novelizaci klíčových zákonů, zákona o podporovaných zdrojích energie a energetického 
zákona. Na konci roku také MPO představilo Evropské komisi předběžný návrh našeho Národního energeticko-klimatického plánu. Všechny 
tři tyto dokumenty mají stejného jmenovatele – podle nás zcela podceňují obrovský potenciál, který v sobě solární energie, zejména ve 
spojení s akumulací a elektromobilitou, skýtá. 
 
Stále se rozšiřující spektrum aktivit a hmatatelné úspěchy Solární asociace významně přispívají k  tomu, aby i ti nejzarytější odpůrci 
obnovitelných zdrojů pomalu začali chápat, že bez fotovoltaiky jako jednoho ze základních kamenů energetického mixu k přerodu české 
energetiky na moderní nedojde. Situace se však každým rokem obrovským tempem zlepšuje. Scházíme se za vás, naše členy a partnery, 
prakticky se všemi klíčovými představiteli významných energetických institucí, vysokými státními úředníky, politiky, poslanci, členy Evropského 
parlamentu, představiteli Evropské komise, bruselských zájmových organizací a novináři. Rovněž nadále prohlubujeme vzájemnou spolupráci 
mezi spřátelenými asociacemi, což je velmi pozitivně vnímáno právě zákonodárci a odbornou veřejností. 
 
Velmi aktivní jsme také v Bruselu, což bylo v uplynulém roce obzvláště důležité vzhledem k v té době vrcholícím vyjednáváním a schvalování 
nejrozsáhlejší energetické legislativy poslední dekády, tzv. Zimního energetického balíčku. Tento legislativní rámec velmi významně favorizuje 
moderní energetiku. Klíčovou roli v budoucím energetickém mixu Evropy budou hrát zejména obnovitelné zdroje, samovýrobci, akumulace 
energie či elektromobilita. Nově také pracuje s pojmy jako flexibilita, agregace či energetické komunity. Jsme členy nejvýznamnější 
celoevropské organizace SolarPower Europe, která odvedla v implementaci klíčových požadavků pro rozvoj solárního sektoru nedocenitelnou 
práci. Scházíme se také s mnoha vrcholnými představiteli Evropské unie včetně eurokomisaře a viceprezidenta Evropské komise Maroše 
Šefčoviče a mnohými dalšími.
 
Rostoucí význam solárního sektoru a samotné Solární asociace u nás potvrzuje i úspěšná konference Solární energie a akumulace, kterou 
každý rok Solární asociace pořádá. Na programu se objevují čím dál tím prestižnější osobnosti české i zahraniční energetiky a politiky. V roce 
2019 se koná již čtvrtý ročník.
 
Kromě každoroční prestižní konference pořádáme mnoho dalších aktivit v podobě seminářů, workshopů, exkurzí, setkání s novináři a dalších 
akcí, díky kterým zvyšujeme vzdělávání oborné i laické veřejnosti a přispíváme ke zlepšení mediálního obrazu sektoru. Rozvoji sektoru také 
výrazně pomáháme přispíváním do médií, kde se objevujeme stále častěji a novináři se na nás již pravidelně sami obracejí. 
 
Dovolte mi závěrem poděkovat vám všem za důvěru v nás vloženou. Věříme, že česká i evropská energetika se nachází na prahu rapidních 
změn a že solární energie bude hrát čím dál větší roli. A my ve vedení vám slibujeme, že Solární asociace bude u toho. 
 

Mgr. Jan Fousek
předseda dozorčí rady

úvOdní slOvO předsedy dOzOrčí rady
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Vážení členové Solární asociace, 

s připravovanými novelami energetické legislativy bude solární sektor čelit v dalších letech novým výzvám a překážkám. Proto jsem ráda, že 
alespoň s jedním dlouhodobým palčivým problémem se již provozovatelé solárních elektráren potýkat nemusejí – jde o výměny nefunkčních 
panelů a s tím související riziko ztráty podpory. Díky naší usilovné práci, řadě zpracovaných studií a četných jednání se státními institucemi 
vydal koncem roku 2018 Energetický regulační úřad výkladové stanovisko určující, v jakých případech dochází k opravě nebo údržbě výrobny 
elektřiny. Spolu s tím je v chystané novele zákona o podporovaných zdrojích energie zpracován komplexní návrh řešení modernizace výroben. 
Znamená to tedy jednoznačnou právní jistotu, že při výměně panelů nepřijdou provozovatelé zdrojů o podporu. 

Nad čistými zdroji energie se však bohužel nadále vznáší hrozba retroaktivních zásahů do poskytované podpory v  podobě tzv. kontrol 
překompenzace. Proto byla naší hlavní aktivitou v roce 2018 ochrana solární energetiky před dopady tzv. sektorového šetření a individuálními 
kontrolami příjemců podpory OZE. Velmi intenzivně jsme se věnovali připomínkování návrhu novely zákona o podporovaných zdrojích 
energie z dílny Ministerstva průmyslu a obchodu, které bude se stejnou intenzitou pokračovat i v letošním roce. Naší zásadní připomínkou je 
sjednocení sazeb pro posuzování přiměřeného zisku pro palivové a nepalivové zdroje. 

Neustále hledáme cesty, jak podpořit další rozvoj fotovoltaiky a být v  energetice plnohodnotným partnerem. Proto spatřujeme velkou 
příležitost v bateriových systémech, které podporují flexibilitu obnovitelných zdrojů a dokážou fotovoltaiku skvěle doplňovat. Ve spolupráci 
s asociací AKU-BAT CZ usilujeme o odstranění bariér plnohodnotného rozvoje akumulace a myslím, že jsme na dobré cestě.

V minulém roce jsme také spojili síly s dalšími partnery na poli obnovitelných zdrojů a založili Svaz moderní energetiky, který prosazuje 
inovativní technologie a nové přístupy k výrobě a distribuci elektřiny. Solární energetika pro nás totiž nekončí tam, kde vyrobená energie 
opouští pozemek elektrárny. Vnímáme ji jako jeden z důležitých stavebních prvků bezemisního energetického systému zítřka. 
Vážení členové a příznivci, do dalšího roku vám přeji hodně energie!

Ing. Veronika Hamáčková
výkonná ředitelka
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úvOdní slOvO výkOnné ředitelky
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Jsme největším profesním sdružením jednotlivců, institucí i firem působících v  solární energetice. Naším posláním je zvyšovat kvalitu 
života občanů za pomoci využívání obnovitelných zdrojů energie. Sdružujeme přes 500 členů, kteří dohromady provozují 1 211 megawattů 
instalovaného výkonu, od malých střešních elektráren po průmyslové parky. Zastupujeme tak více než polovinu českého fotovoltaického trhu.  
Kromě samotných výrobců elektřiny sdružujeme také instalační a servisní firmy, poskytovatele akumulace elektřiny, banky, obchodníky 
s elektřinou, vzdělávací a výzkumná pracoviště. 

Svým členům usnadňujeme podnikání a chráníme jejich investice do  solární energetiky. A to nejen působením v  českém politickém a 
legislativním prostředí, ale díky členství v evropských asociacích European Renewable Energies Federation a SolarPower Europe také na 
evropské půdě. Členové asociace využívají řadu výhod, například telefonickou hotline s expertní podporou pro řešení individuálních dotazů, 
informační servis, bezplatný přístup na odborné semináře a zvýhodněné vstupné na konference a veletrhy. 

Propojujeme se s dalšími profesními a podnikatelskými organizacemi. Kromě těch, které se přímo zabývají obnovitelnými zdroji energie, 
akumulací nebo elektromobilitou, to je například Svaz průmyslu a dopravy, Hospodářská komora, Unie zaměstnavatelských svazů, Asociace 
malých a středních podniků a živnostníků a další. Stáli jsme u zrodu Svazu moderní energetiky, který otevírá příležitosti pro inovativní 
technologie a nové přístupy. 

Dlouhodobě podporujeme vědecká a výzkumná pracoviště: úzce spolupracujeme s technickými univerzitami, zejména s Českým vysokým 
učením technickým v Praze a jeho Univerzitním centrem energeticky efektivních budov v Buštěhradě, Vysokou školou báňskou v Ostravě a 
Vysokým učením technickým v Brně. 

Díky mediálním aktivitám přispíváme ke kladnému vnímání fotovoltaiky veřejností. Naši zástupci pravidelně vystupují v mediálním prostoru, 
pořádáme soutěže, ocenění nebo dny otevřených dveří slunečních elektráren, zveme novináře na presstripy.  Aktivně a vstřícně rozvíjíme 
spolupráci s orgány státní správy a účastníme se připomínkování právních norem upravujících podmínky podnikání v sektoru. Pořádáme 
konference, specializované semináře a naši představitelé na mnoha dalších odborných akcích hostují. Zaměřujeme se i na vzdělávací 
projekty pro laickou veřejnost a programy pro základní a střední školy.

Ve všech našich aktivitách vždy dbáme na vysokou profesionalitu, odbornost, inovativnost a transparentnost.
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svět

   Světová výroba elektřiny ze slunce byla v roce 2018 opět rekordní – vzrostla o 31 %. Kapacita nových zdrojů činí téměř 100 GW.  

   Světový lídr – Čína – ubral na tempu. Vybudovalo se tam „pouze“ 44 GW nových solárních elektráren, to je o 9 GW méně než v roce  
 předchozím. Odráží to novou vládní politiku, jejímž cílem je udržitelná a nákladově efektivní fotovoltaická expanze a zpomalení 
  růstu.

   Přírůstky kapacity v  USA a Indii zůstaly na úrovni předchozího roku, zatímco v  Evropě byl zaznamenán poprvé od roku 2015  
 meziroční růst.

   Náklady na výstavbu solárních elektráren ve světě klesly v roce 2018 o dalších 12 %.

   Cena elektřiny z fotovoltaiky dále klesá. Poslední aukce pro fotovoltaické elektrárny v Německu v říjnu skončily průměrnou cenou  
 4,69 eurocentů (tj. 1,21 Kč) za kilowatthodinu. Cena za elektřinu z  vysoutěžených střešních projektů ve Francii činí 8,08  
 eurocentů (2,09 Kč) za kilowatthodinu.

12

sOlární enerGetika v číslech: česká republika a svět

česká republika

   V České republice vznikly nové solární elektrárny o výkonu přes 12 MWp, tj. o 150 % více než v roce 2017. Přesto nepovažujeme  
 celkové výsledky roku 2018 za úspěch, neboť ekonomický potenciál solárních elektráren v České republice odhadujeme na 5,5 GWp. 

   Převážná část elektráren se dá připsat k  dobru programu určenému pro domácnosti Nová zelená úsporám: 1  770 žadatelům  
 o podporu na vybudování FV systému na rodinný dům bylo v roce 2018 vyplaceno 161 mil. korun. Díky tomuto programu pokryly střechy  
 českých domácností panely o instalovaném výkonu 6 963 kWp, což znamená meziroční růst o 130 %.

   Vliv Operačních programů Podnikání a inovace pro konkurenceschopnost a Životní prostředí na růst fotovoltaiky je zatím zanedbatelný.

Vývoj
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Doucha Šikola advokáti s.r.o.
www.dsadvokati.cz
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zlaté partnerství:

EKOTECHNIK Czech, s.r.o.
www.ekotechnik.cz

JUFA s.r.o.
www.jufa.cz

REsolar s.r.o.
www.resolar.cz

SOLARTEC HOLDING a.s.
www.solartec.eu
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UniCredit Bank  
Czech Republic and Slovakia, a.s.

www.unicreditbank.cz

SUNFIN PRAHA s.r.o.
www.sunfin.cz

partnerství a MezinárOdní spOlupráce
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Frank Bold advokáti, s.r.o.
www.fbadvokati.cz

Photon Energy Operations CZ s.r.o.
www.photonenergyoperations.cz

stříbrné partnerství:

Solarhome, s.r.o.
www.solarhome.cz

Hlavní barevnost

Barevnost CMYK

C:0 M25 Y:100 K:0

Barevnost BW

Barevnost NEGATIV 1 Barevnost NEGATIV 2

C:89 M:71 Y:50 K:50

BEAS, a.s.
www.beas.cz

Green Horizon Renewables, a.s.
www.ghr.energy

http://www.dsadvokati.cz
http://www.ekotechnik.cz
http://www.jufa.cz
http://www.resolar.cz
http://www.solartec.eu
http://www.unicreditbank.cz
http://www.sunfin.cz
http://www.fbadvokati.cz
http://www.photonenergyoperations.cz
www.beas.cz
www.ghr.energy
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V červnu 2018 jsme za podpory Evropské komise uspořádali v rámci projektu Renewabale Networking Platform parlamentní seminář 
na téma „Zimní energetický balíček jako impuls pro českou energetiku nového desetiletí“. Během parlamentního semináře vystoupili 
k otázkám budoucího vývoje evropské energetiky například zástupce European Renewable Energies Federation (EREF) nebo poslanec 
Pavel Pustějovský. Seminář byl rozdělen do dvou hlavních bloků na téma: Zimní energetický balíček a Česká legislativa a bariéry 

rozvoje akumulace energie, bateriová úložiště.

hlavní přednášející:
tomáš buzrla, předseda představenstva, Solární asociace

pavel doucha, Doucha Šikola advokáti s.r.o.

Jan Fousek, výkonný ředitel, Asociace pro akumulaci energie AKU-BAT

ladislav havel, ředitel Odboru elektroenergetiky, Ministerstvo průmyslu a obchodu

dirk hendricks, Senior Policy Advisor, European Renewable Enrgies Federation (EREF)

tomáš korostenský, jednatel, EKOTECHNIK Czech, s.r.o.

rostislav krejcar, Energetický regulační úřad

Martin panáč, projektový manažer divize Energy Management, Siemens ČR

Jan predný, Country Head of Businness Unit Medium Voltage & Systems

pavel pustějovský, předseda podvýboru pro energetiku Hospodářského výboru Poslanecké sněmovny Parlamentu ČR

Martin sedlák, programový ředitel, Svaz moderní energetiky

MezinárOdní spOlupráce

Evropská federace EREF sdružuje národní asociace reprezentující všechny obnovitelné zdroje energie. Díky intenzivní spolupráci  
a vyjednávání zástupců federace na tzv. Zimním energetickém balíčku se nám podařilo prosadit řadu příznivých opatření pro solární 

sektor do nové evropské legislativy. 

Členství v zastřešující evropské solární asociaci nám umožňuje přístup k jednání na půdě Evropské komise i parlamentu. Aktivně se 
zapojujeme do činnosti pracovních skupin Strategy Committee, evropských solárních asociací a Solar and Storage.

17

EUROPEAN RENEWABLE ENERGIES FEDERATION (EREF)

www.eref-europe.org

SOLARPOWER EUROPE

www.solarpowereurope.org

Spolupráce

Zlaté Stríbrné

PROJEKT RENEWABLE NETWORKING PLATFORM

http://www.eref-europe.org
http://www.solarpowereurope.org
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parlaMentní seMinář na téMa
„ziMní enerGetický balíček JakO iMpuls prO českOu enerGetiku nOvéhO desetiletí“  

v ráMci prOJektu reneWable netWOrkinG platFOrM

partnerství a MezinárOdní spOlupráce

19



partnerství a MezinárOdní spOlupráce

spOlupracuJeMe:

Asociace malých a středních 
podniků a živnostníků ČR

www.amsp.cz

Czech Info Energy s.r.o.
www.czechinfoenergy.cz

Česká peleta, z.s.p.o.
www.ceska-peleta.cz

AKU-BAT CZ, z.s. 
www.akubat-asociace.cz

Aliance pro energetickou 
soběstačnost, z.s.

www.alies.cz

Asociace elektromobility 
a inovativních technologií, z.s.

www.aemo.cz

Česká rada pro šetrné budovy, z.s. 
www.czgbc.org

Asociace energetických  
manažerů, z.s.
www.aem.cz

České vysoké učení technické v Praze
www.cvut.cz

Evropský týden udržitelného rozvoje
www.tydenudrzitelnosti.cz

Hasičský záchranný sbor Středočeského kraje
www.hzscr.cz/hzs-stredoceskeho-kraje.aspx

Hospodářská komora České republiky
www.komora.cz

Asociace nezávislých  
dodavatelů energie

www.ande.cz
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Mediální partneři:

Klastr energeticky  
efektivních budov
www.clbpisek.cz

Slovenská asociácia  
fotovoltaického priemyslu

www.sapi.sk

Smíšená obchodní komora  
Česko-tichomořská aliance 

www.cesta.lat

Svaz průmyslu a dopravy České republiky
www.spcr.cz

Technologická platforma 
„Udržitelná energetika ČR“

www.tpue.cz

Unie zaměstnavatelských svazů ČR
www.uzs.cz

Univerzitní centrum energeticky 
efektivních budov (UCEEB)

www.uceeb.cz

Vysoká škola báňská - Technická 
univerzita Ostrava 

www.vsb.cz/cs

Vysoké učení technické v Brně
www.vutbr.cz

EurActive.cz
www.euractiv.cz

Obnovitelně s.r.o.
www.obnovitelne.cz

ENERGY-HUB s.r.o.
www.cz.energyhub.eu

Svaz moderní energetiky
www.modernienergetika.cz

http://www.amsp.cz
http://www.czechinfoenergy.cz
http://www.ceska-peleta.cz
http://www.akubat-asociace.cz/
http://www.alies.cz
http://www.aemo.cz
http://www.czgbc.org
http://www.aem.cz
http://www.cvut.cz
http://www.tydenudrzitelnosti.cz
http://www.hzscr.cz/hzs-stredoceskeho-kraje.aspx
http://www.komora.cz
http://www.clbpisek.cz
http://www.sapi.sk
http://www.cesta.lat
http://www.spcr.cz
http://www.tpue.cz
http://www.uzs.cz
http://www.uceeb.cz
http://www.vsb.cz/cs
http://www.vutbr.cz
http://www.euractiv.cz
http://www.obnovitelne.cz
http://www.cz.energyhub.eu


22 Významné

význaMné OkaMžiky rOku 2018

leden
   Ministerstvo průmyslu a obchodu spouští první vlnu dotazníkového šetření v rámci kontrol překompenzace pro provozovatele zdrojů  

 uvedených do provozu v letech 2006–2008

     Americký prezident Donald Trump ohlašuje, že dovozní clo na fotovoltaické panely bude až 30 % 

únOr
    Investiční dotace v programu Ministerstva průmyslu a obchodu Úspory energie přinese podporu na novu fotovoltaiku až do výše 80 %

    Výbor ITRE Evropského parlamentu hlasuje o Nařízení o trhu s elektřinou a stejnojmenné směrnici. Přijatá ustanovení otevírají  
 správnou cestu k budoucnosti čisté energie v EU 

březen
   Energetický regulační úřad vydává na základě rozhodnutí své Rady výkladové stanovisko k otázce uvedení do provozu týkající se  

 elektráren zprovozněných v roce 2010. Jde o zásadní posun v kauze pozdě dodaných elektroměrů (elektrárna Solar Černilov a další), 
 kdy tímto ERÚ potvrzuje své původní výkladové stanovisko z roku 2010

duben
    Aliance pro energetickou soběstačnost a Solární asociace iniciují vznik Svazu moderní energetiky ČR. Jedná se o zastřešující  

 platformu, která otevírá příležitosti pro inovativní technologie a nové přístupy a nabízí tak společný hlas profesních sdružení  
 v oblasti moderní energetiky.

květen
   Koná se třetí ročník konference Solární energie a akumulace v ČR 2018

   Solární asociace se zapojuje do již čtvrtého ročníku Dnu otevřených dveří slunečních elektráren v  rámci Evropského týdne  
 udržitelného rozvoje

červen
   Vydání stanoviska OTE a ERÚ k problematice pozdního dodání výkazů o výrobě

    Evropská tripartita se shoduje na 32% podílu OZE

2323okamzikyv

červenec
    Výroba obnovitelné energie u nás stoupla za sto let 125x, loni elektrárny vyrobily 10 674 GW

srpen
  Vratislav Košťál se stává novým předsedou Energetického regulačního úřadu

září
  René Neděla je jmenován novým náměstkem Ministerstva průmyslu a obchodu pro suroviny a energetiku

říJen
   Ministerstvo průmyslu a obchodu veřejně předkládá národní klimaticko-energetický plán, ke kterému Solární asociace zpracovává  

 oponentní posudek

  ČEPS navrhuje, aby velkokapacitní baterie mohli využívat všichni výrobci elektřiny

    Novým předsedou představenstva Solární asociace se stává Jan Krčmář

listOpad 
   Ministerstvo průmyslu a obchodu předkládá do připomínkového řízení návrh novely zákona o podporovaných zdrojích energie  

 a energetického zákona.

   Dotační program Nová zelená úsporám přináší novou možnost získat státní podporu na kombinaci fotovoltaiky a tepelného  
 čerpadla

prOsinec
   Energetický regulační úřad vydává dlouho očekávané výkladové stanovisko, podle nějž je možné za stanovených podmínek  

 v rámci oprav a údržby výrobny elektřiny vyměňovat komponenty solárních elektráren

   Tisková konference Solární asociace k vyloučení solárních elektráren z připravovaného systému aukcí

    Poslední platba recyklačního příspěvku na budoucí ekologickou likvidaci solárních panelů 

23
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Dny otevřených Dveří slunečních elektráren

Pořadatel: Úřad vlády čr

solární asociace se stala již po čtvrté partnerem evropského týdne pro udržitelný rozvoj s unikátním projektem „Dny otevřených dveří 
slunečních elektráren“. Celoevropská iniciativa Evropský týden udržitelného rozvoje probíhá každoročně v termínu od 30. května do 5. června.

cílem projektu je dát najevo, že nám záleží na budoucnosti světa, v němž žijeme. Desítky členů Solární asociace, zpřístupnili veřejnosti 
dveře svých elektráren, aby pomohli šířit myšlenku využívání obnovitelných zdrojů energie mezi veřejnost, školy i novináře. 

24

91
Akcí v roce 2018 v Čr

6035
Akcí v roce 2018 v celé evropě

34
ZApojených Zemí v celé evropě

Mediální aktivity

25

ENERGETIKA

íl 

Další místa přibývají, aktuální seznam najdete na www.solarniasociace.cz 

V jakém počasí elektrárna vyrobí nejvíce elektřiny

Jaká je životnost solárních panelů a jak je lze recyklovat

Kam lze energii získanou ze slunce ukládat pro  

pozdější použití

Jak ušetřit na energiích a žít více ekologicky

Proč je solární energetika důležitá pro udržitelný rozvoj

SLUNEČNÍCH  ELEKTRÁRENDNY OTEVŘENÝCH DVEŘÍ

nynynyyy
klklcycyyklklklovovatatat

oo 

ný rozvoj

ŽELEZNÁ RUDA

BUŠTĚHRAD

KRÁLÍKY

OSTRAVA-PLESNÁ

MYŠTĚVES

KUNČINA

BRNOBUŠANOVICE

PRAKŠICE

HOSTĚTÍN

HORNÍ MOŠTĚNICE

Zveme Vás na Dny otevřených dveří slunečních 

elektráren, které se konají po celé České republice 

od 30. května do 5. června v rámci Evropského týdne 

udržitelného rozvoje. 

Přijďte se podívat, jak se vyrábí elektřina ze slunce. Navštívit můžete velké 

fotovoltaické elektrárny i malé soběstačné projekty.  

A co zajímavého se dozvíte?

Čistá energie pro všechny Evropany i budoucí výroba 

z obnovitelných zdrojů byly tématem Solární konference

Vedle klíčového impulzu pro zvýšení 

podílu čistých zdrojů energie a  zbavení 

se závislosti na  fosilních palivech jde 

také o  otevření prostoru pro aktivní roli 

domácností nebo podniků na energetickém 

trhu. Získají totiž možnost elektřinu vyrábět, 

skladovat a spotřebovávat bez zbytečných 

bariér. „Samovýrobci“ by tak mohli 

rovněž prodat nevyužitou energii zpět 

do  sítě. Zjednodušen má být také proces 

povolovacích řízení spojený s  instalací 

zeleného zdroje. 

o cíli zelené energetiky Veronika Hamáčková 

ze Solární asociace. 

Tento pohled podpořila na konferenci také 

Aurélie Beauvais z  evropské fotovoltaické 

asociace SolarPower Europe, dle které se 

aktuální jednání dostávají do  fi nální fáze. 

Nyní se hledá kompromis napříč evropskými 

institucemi a členskými státy.

Změny v  energetice lze očekávat také 

v  České republice. „Do  podzimu letošního 

roku připraví ministerstvo průmyslu úplně 

nový energetický zákon, který by za  dva 

Politická debata je však stále rozkročena 

mezi závazkem ve výši 27 % i ambicióznějším 

cílem nastaveným na  růst podílu zelené 

energie na  35 %. „Jasný rámec evropské 

politiky dá prostor pro investice do  nových 

projektů obnovitelných zdrojů. Vyšší cíl 

také znamená rychlejší odklon od využívání 

fosilních paliv. Česká republika může 

během příštího desetiletí navýšit svůj podíl 

obnovitelných zdrojů o  zhruba 10 procent. 

V  době levných obnovitelných zdrojů 

nevidíme v navýšení problém,“ říká k debatě 

tři roky vyústil v  nový energetický kodex. 

Do  něj budeme transponovat nejen 

směrnice Zimního energetického balíčku,“ 

uvedl na  konferenci ředitel Odboru 

elektroenergetiky Ministerstva průmyslu 

a obchodu Ladislav Havel.

Klíčem k  dalšímu rozvoji obnovitelných 

zdrojů v Evropě je tzv. Zimní energetický 

balíček EU. Shodli se na  tom experti 

během největší české diskuze věnované 

čisté energii a  bateriím. Konferenci 

Solární energie a  akumulace 2018 

zorganizovala Solární asociace začátkem 

května v Praze.
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výstupy v médiích:
17.5.2018
iprosperita.cz, prahadnes.info, brnenskodnes.cz, 
ceskebudejovicednes.cz, hradeckralovednes.cz, 
kladnodnes.cz, ostravadnes.cz, plzendnes.cz, 
zlindnes.cz, czechenergyhub.eu, 

Sluneční elektrárny se opět otevřou veřejnosti

18.5.2018
prekon.cz
Sluneční elektrárny se opět otevřou veřejnosti

20.5.2018
roklen24.cz
Sluneční elektrárny se opět otevřou veřejnosti

21.5.2018
obnovitelne.cz
Sluneční elektrárny se opět otevřou veřejnosti

22.5.2018
enviweb.cz
Sluneční elektrárny se opět otevřou veřejnosti

22.5.2018
e15

25.5.2018
energyhub.eu
ETUR - Dny otevřených dveří slunečních elektráren

28.5.2018
kladenskydenik.cz, benesovskydenik.cz, berounskydenik.cz, 
boleslavskydenik.cz, kolinskydenik.cz, kutnohorskydenik.cz, 
melnickydenik.cz, nymburskydenik.cz, pribramskydenik.cz, 
rakovnickydenik.cz
V Buštěhradě předvedou, jak na domech využívat slunce

https://cz.energyhub.eu/clanek/novinky/88337-slunecni-elektrarny-se-opet-otevrou-verejnosti
https://cz.energyhub.eu/clanek/novinky/88337-slunecni-elektrarny-se-opet-otevrou-verejnosti
https://cz.energyhub.eu/clanek/novinky/88337-slunecni-elektrarny-se-opet-otevrou-verejnosti
https://cz.energyhub.eu/clanek/novinky/88337-slunecni-elektrarny-se-opet-otevrou-verejnosti
https://cz.energyhub.eu/clanek/novinky/88337-slunecni-elektrarny-se-opet-otevrou-verejnosti
https://cz.energyhub.eu/clanek/novinky/88337-slunecni-elektrarny-se-opet-otevrou-verejnosti
http://prekon.cz/1526652872/slunecni-elektrarny-se-opet-otevrou-verejnosti.html
http://prekon.cz/1526652872/slunecni-elektrarny-se-opet-otevrou-verejnosti.html
http://prekon.cz/1526652872/slunecni-elektrarny-se-opet-otevrou-verejnosti.html
https://roklen24.cz/a/ScHjj/slunecni-elektrarny-se-opet-otevrou-verejnosti
https://roklen24.cz/a/ScHjj/slunecni-elektrarny-se-opet-otevrou-verejnosti
https://roklen24.cz/a/ScHjj/slunecni-elektrarny-se-opet-otevrou-verejnosti
http://www.obnovitelne.cz/cz/clanek/421/slunecni-elektrarny-se-opet-otevrou-verejnosti/
http://www.obnovitelne.cz/cz/clanek/421/slunecni-elektrarny-se-opet-otevrou-verejnosti/
http://www.obnovitelne.cz/cz/clanek/421/slunecni-elektrarny-se-opet-otevrou-verejnosti/
http://www.enviweb.cz/111381
http://www.enviweb.cz/111381
http://www.enviweb.cz/111381
https://cz.energyhub.eu/kalendar/2018-06-05-etur-dny-otevrenych-dveri-slunecnich-elektraren
https://cz.energyhub.eu/kalendar/2018-06-05-etur-dny-otevrenych-dveri-slunecnich-elektraren
https://cz.energyhub.eu/kalendar/2018-06-05-etur-dny-otevrenych-dveri-slunecnich-elektraren
https://kladensky.denik.cz/z-regionu/v-bustehrade-predvedou-jak-na-domech-vyuzivat-slunce-20180528.html
https://kladensky.denik.cz/z-regionu/v-bustehrade-predvedou-jak-na-domech-vyuzivat-slunce-20180528.html
https://kladensky.denik.cz/z-regionu/v-bustehrade-predvedou-jak-na-domech-vyuzivat-slunce-20180528.html
https://kladensky.denik.cz/z-regionu/v-bustehrade-predvedou-jak-na-domech-vyuzivat-slunce-20180528.html
https://kladensky.denik.cz/z-regionu/v-bustehrade-predvedou-jak-na-domech-vyuzivat-slunce-20180528.html
https://kladensky.denik.cz/z-regionu/v-bustehrade-predvedou-jak-na-domech-vyuzivat-slunce-20180528.html
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29.5.2018

nymburský deník

V Buštěhradě předvedou, jak na domech využívat slunce

Sluneční elektrárny se opět otevřou veřejnosti

prvnizpravy.cz, zlinskenoviny.cz

30.5.2018

Sluneční elektrárny se otevřou veřejnosti

MF dnes – pardubický

30.5.2018

Přijďte si prohlédnout sluneční elektrárny

enviweb.cz

Den otevřených dveří slunečních elektráren

slovácký deník

1.6.2018

bruntálský a krnovský deník, Frýdecko-
místecký a třinecký deník, karvinský deník, 
Moravskoslezský deník, novojičínský deník, 
Opavský a hlučínský deník

Den slunečních elektráren nabízí i prohlídku 
v Ostravě

4.6.2018

idobryden.cz

Největší úložiště baterií má mimořádně otevřeno

NYMBURSKO | Zpravodajství

w
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Rok nekouře
ní: většina

je se zákazem
spokojena

...dokončení
ze strany 1

Zatímco v prv
ních

měsících se
občas

našel stěžov
atel a

strážci zákon
a udě-

lovaly pokut
y, i když spíš

e

symbolické,
v poslední d

obě

už si napříkl
ad v Nymbu

rce

na výjezd to
hoto typu

strážníci nev
zpomínají.

Podobné je
to i v dalších

městech ve
středočeském

regionu. „Ro
zhodně to n

ení

nic dramatic
kého, jak jsm

e

slyšeli v Pra
ze nebo větš

ích

městech,“ uv
edl třeba La

di-

slav Hošmán
ek, ředitel

mělnické mě
stské policie

.

I strážníci z
Kralup nad

Vltavou maj
í podobnou

zkušenost. „
Zvýšil se poč

et

ohlášení ruš
ení nočního

klidu tam, k
de jsou hosp

ody

na sídlištích
,“ řekl Ladisl

av

Voves, ředite
l Městské po

li-

cie Kralupy
nad Vltavou

.

Obyvatelé si
ale stěžují n

a

hlučnost lid
í, když ale

strážníci při
jedou na mí

sto,

mohou být p
řed hospodo

u

úplně jiní, n
ež v době na

-

hlašování pr
oblému.

Mezi hosty h
ospod jed-

notný názor
na zákon ne

-

panuje. „Nec
hápu, proč r

oz-

hodnutí, zda
se bude v

podniku kou
řit, nenecha

li

zákonodárci
na majitelíc

h,“

řekla třeba A
neta Skaláko

vá.

„Osobně mi
nekuřácké

podniky vyh
ovují, ale ch

á-

pu, že pro m
alé hospody

na

vesnici je op
atření téměř

devastační,“
domnívá se.

Ji-

ného názoru
je Antonín

Peterka. „Já
jsem za záko

n

rád. Mladí li
dé pak nem

ají

tolik příležit
ostí s kouřen

ím

začít. Můj sy
n se to nauč

il

už v patnáct
i a dodnes m

ě

to nepřestáv
á štvát,“ přiz

nal

zarytý odpů
rce kouření

ve

veřejných pr
ostorách.

Kdo si ale zá
kon chválí,

jsou lékaři. P
rakticky hne

d

prý pokles p
očet srdeční

ch

infarktů, jeji
chž vznik pa

-

sivní kouřen
í výrazně

ovlivňuje. Ta
ké prý ubylo

pacientů s a
nginou pect

oris,

a astmatem.
(msj,mar,bwb)

FOTO: SHUTTERSTOCK
FOTO: SHUTTERSTOCK

Jak škodí pasivní kouření?

● Zvyšuje riziko onemocnění rakovinou o 20 až 30 

Zvyšuje riziko onemocnění rakovinou o 20 až 30 

procent. Většinou se jedná o rakovinu plic, ale pa-

procent. Většinou se jedná o rakovinu plic, ale pa-

sivní kouření nepříznivě ovlivňuje i vznik jiných ná-

sivní kouření nepříznivě ovlivňuje i vznik jiných ná-

dorů.

● Zvyšuje pravděpodobnost vzniku srdečních cho-

děpodobnost vzniku srdečních cho-

rob a oběhového systému o 25 až 30 procent. Ze-

rob a oběhového systému o 25 až 30 procent. Ze-

jména se jedná o srdeční infarkt, anginu pectoris 

a ischemické choroby srdeční.

● Má negativní vliv na onemocnění astmatem 

a vznik alergií. Obzvlášť v případě dětí.

● Pasivní kouření v období těhotenství nepříznivě 

ovlivňuje porodní váhu dítěte a může vést i k před-

ovlivňuje porodní váhu dítěte a může vést i k před-

časnému porodu. Také zvyšuje procento výskytu 

vrozených vývojových vad.

Kinoty nasta
rtují talenty

Nymburk – V
pořadí druh

é Kinoty se
odehrají

ve středu od
19 hodin v k

avárně kina
Sokol. Ve-

čer autorské
tvorby písni

čkářů tentok
rát před-

staví Hanu P
avlíčkovou (

známé z kap
ely The

Infection), T
omáše Fürba

chera, Slávk
a Maděru a

Miroslava Jis
la. Ten se ja

ko písničkář
blýsknul

například na
festivalu Ma

gorovo Vydř
í v Mezi-

říčku u Želet
avy.například

Želetavy.
například (lut)

Radnice dop
řává dětem

Nymburk – A
ž do 6. červn

a běží akce n
azvaná

Radnice děte
m. Tu odšpu

ntoval v ne
děli Krejčík

Honza a jeh
o Dětský. Dn

es promítá K
ino Sokol

od 7.30 a 10
hodin dětsk

ý animovan
ý film pro

školky Paleč
ek, rozum a

štěstí. Středa
přinese od

13 do 18 hod
in další Děts

ký den v Par
ku Pod

Hradbami. O
dpoledne pln

é zábavy, tvo
ření, sou-

těží a divadl
a potěší mal

é i velké. (lut)

Region pozv
al psychiatri

čku

Nymbursko
– V 11 hodin

je dnešním
hostem

dopoledního
Regionu psy

chiatrička T
amara

Tošnerová. S
moderátorko

u Ivetou Chl
umskou si

bude povída
t na krásné

téma: Jak si
vychutnat

seniorská lé
ta. To se jist

ě rádi dozví
posluchači,

pokud si v t
u dobu nala

dí frekvenci
100,5 FM či

100,7 FM. (red
)

Kulturní servis

KAŽDOROČNĚ
TOUTO DO-

BOU se vydává na c
estu Po-

střižinský expr
es, jehož vý-

pravu ve spolu
práci s Český-

mi drahami vž
dy zařizuje

nymburský piv
ovar. V sobotu

zamířil do lege
ndární stanice

na Berounsku
– do Loděnice

.

Na místo, kde
se natáčely

slavné Ostře s
ledované vlaky

podle knihy Bo
humila Hraba-

la. V Loděnici
je od zimy ote

-

vřené nové mu
zeum. Část

expozice je vě
nována histori

i

dráhy, druhá č
ást filmu. V ní

je například m
alé improvizo-

vané kino, kde
se promítají

úryvky Ostře s
ledovaných

vlaků, průběh
natáčení přibli

-

žují také inform
ační panely.

Účastníci výpr
avy si tak vy-

chutnali nejen
památné místo

spojené se sp
isovatelem,

kterého Nymb
urští berou za

svého, ale tak
é povedený vý

-

let s kapelou T
řehusk přímo

ve vlaku. „Výp
rava to byla

velmi podařen
á,“ konstatova

l

po návratu ma
nažer nymbur-

ského pivovar
u Jan Benák.

Více fotografií
naleznete na

www.nymburs
ky.denik.cz.

Foto: Deník/ M
iroslav S. Jilem

nický

FOTO DNE: Postřižin
skýPostřižinský e

xpresexpres připom
nělpřipomněl slavné nat

áčení

Loutky z Fim
fára ožívají v

kině

30. 5. 2018 |
18:00

Nymburk – D
o

čtvrtka moh
ou

milovníci če
ské-

ho animova
ného a

loutkového
filmu zhléd-

nout ve vstu
pních pro-

storách kina
Sokol velmi

zajímavou v
ýstavu. Jed-

ná se o film
ové dekora-

ce a loutky
z celé řady

filmů s názv
em Fimfá-

rum. Ty byl
y natočeny

na motivy k
nihy Jana

Wericha a s
tojí za nimi

nymburská
společnost

Maurfilm. O
d pondělí do

středy je kin
o otevřeno

vždy hodinu
před pro-

mítáním, os
tatní dny od

15 do 22 ho
din.

V Panské zah
radě bude ru

šno

2. 6. 2018 | 10
:00

Brandýs nad

Labem – V
so-

botu se prom
ění

Panská zahr
ada u bran-

dýského zám
ku v rušné

místo plné u
mělců. Po-

labský Mont
martre (10

až 20 hodin
) přivítá

malíře, soch
aře, šperka-

ře, keramiky
, fotografy,

kreslíře a gr
afiky. A sa-

mozřejmě ši
rokou ve-

řejnost, bez
níž by to

nemělo smy
sl. Kromě

vystavených
děl krea-

tivců si lidé
poslechnou

dobrou muz
iku. Jedním

z hudebních
tahounů

může být st
ále populár-

nější skupin
a Vanua2 s

černošským
zpěvákem

Yannickem
Tevim.

Redaktor
Nymburského

deník Lukáš
Trejbal
doporučuje

  Tipy 
deníku

V Buštěhrad
ě předvedou

, jak na dom
ech využívat

slunce

Střední Čech
y – Dny ote-

vřených dve
ří slunečních

elektráren c
hystá v rám

ci

Evropského
týdne udržit

el-

ného rozvoje
, který se ko

ná

ve dnech od
30. května d

o

5. června, So
lární asociac

e

na jedenácti
místech v ce

lé

republice.
Program vět

šinou na-

bídne veřejn
osti možnos

t

seznámit se
se slunečním

i

elektrárnam
i, kolem jejic

hž

existence se
leckdy vedou

emotivní de
baty, a s jeji

ch

fungováním
.

Jak se vlastn
ě mění slu-

neční paprsk
y v elektřinu

–

a je pravda,
že nejvíce se

jí

získá v parn
ých dnech, j

ak

by laik nejsp
íš předpoklá

-

dal? A jak lz
e elektřinu z

ís-

kanou ze slu
nce uschova

t

pro pozdější
použití? I to

jsou otázky,
na něž lze zí

s-

kat odpověd
i. Zájemci se

však mohou
přijít zeptat

třeba i na to
, jak provozo

-

vatelé vníma
jí zvěsti o

možné škod
livosti solárn

ích

panelů, jaké
jsou dopady

jejich výroby
na životní

prostředí – č
i na to, jak j

e

pro dobu, až
doslouží, při

-

pravena likv
idace těchto

zařízení a je
jich recyklac

e.

Vedle fotovo
ltaických

elektráren o
břích rozmě

rů

však přivítá
zájemce i ně

-

kolik malých
projektů zal

o-

žených na e
nergetické

soběstačnos
ti. Trochu ji

ná

je situace ve
středních Če

-
jiná
Če-
jiná

chách. Zde s
e k akci ve

středu připo
juje Univerz

itní

centrum ene
rgeticky efek

-

tivních budo
v ČVUT

energeticky
ČVUT

energeticky v

Buštěhradu
na Kladensk

u.

Na svém pra
covišti v Tři

-

necké ulici n
abídne nejen

ukázky různ
ých technolo

gií

zůstávání en
ergie ze slun

ce;

zájemci se m
ohou také se

-

známit se za
pojením do

energetickéh
o systému b

u-

dovy s využi
tím baterií č

i

kogenerace.
A třeba také

detailně poz
nat kombina

ci

běžnějších s
třešních syst

é-

mů s fasádn
ími. Připrave

ny

jsou zde dvě
prohlídky. D

o-

polední začí
ná v deset a

odpolední v
15 hodin. (hol

)
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Deník
www.denik.cz

PMS, spol. s r.o., Za Bažantnicí 51, 290 01 Poděbrady

přijme do pracovního poměru

Kontakt pro zaslání životopisu:   

zelenkova@pmspodebrady.cz  nebo  tel. 606 730 297

● Zámečníky 

Požadujeme: Vzdělání SOU – výuční list,  svářečský průkaz, ŘP sk. B, zodpovědnost, 

samostatnost, trestní beúhonnost. Praxe v oboru, vazačský průkaz a průkaz VZV výhodou.

Mzda: 23 000 Kč

● ÚDRŽBáŘe
 

Požadujeme: Vzdělání USO – výuční list, manuální zručnost, vše ostatní výhodou

Mzda: 23 000 Kč

Pro všechny pozice nabízíme: Zázemí stabilní české firmy, zaměstnanecké benefity – příspěvek 

na stravování,příspěvek na penzijní připojištění, 5 týdnů dovolené, doprava do zaměstnání

Další informace na základě osobního jednání. Nástup možný dle dohody.

Dále pŘijímáme vyučené ZeDníky, staveBní Dělníky, 

instalatéRy, elektRikáŘe / vyhl. 50, paR. 6 /

Mzda: 23 000-25 000 Kč

MLADÁ FRONTA DNES ❘ středa 30. 5. 2018
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Pardubice, Chrudim, Svitavy, Ústí nad Orlicí

pardubice.idnes.cz

Pardubický

PARDUBICE Pořadatelé Aviaticképouti v Pardubicích letos poprvé na-bídnou šest hodin leteckých ukázek,do obvyklých pěti se nevejdou. Akcese koná o víkendu, letos bude 28. roč-ník. Připomene i 100 let české stát-nosti. „Letových ukázek se nashro-máždilo tolik, že by se nám do pětihodin nevešly. Začínáme v 11.00. Jetam 56 vystupujících letadel, každépotřebuje svůj čas,“ řekl za organizá-tory Petr Kolman.
Historii letectví se věnuje začátekakce. Z dráhy odstartuje napříkladBlériot, letoun, s kterým létal prvníčeský aviatik Jan Kašpar. Návštěvní-kům se také představí letadla z prvnísvětové války. „Jsou to ultralehkérepliky, které jsou velmi věrné,“ řeklKolman.

V poledne se posunou diváci víc včase, uvidí britský jednomístný stíha-cí letoun Spitfire, skupinu akrobatic-kých letadel týmu Red Bull, premié-ru budemít v Pardubicích australskýCAC Boomerang. Létal za druhé svě-tové války. Hlavnímmagnetem budeskupinový let s Jakovlevem Jak-3. Ná-sledovat bude nevídaná bojová scé-na s vrtulníkem Bell. (ČTK)

Program
Aviatické pouti
bude letos
o hodinu delší

Počasí v kraji více informacípocasi.idnes.cz

16 °C

CHRUDIMNe každéměstomá v uli-cích tolik fontán a kašen jako Chru-dim. Přežít horké léto uprostředrozpáleného asfaltu, betonovýchchodníků a žulové dlažby ale nepo-máhají. Řada z nich totiž už dlouhýčas nefunguje.
Vedení města oznámilo, že vodudo některých míst vrátí. Nebude tohned a nebude to úplně levné.Jako první by měla přijít na řaduNovoměstská kašna ze sedmdesá-tých let devatenáctého století, vníž je na více místech poškozenáolověná vana. Protomusí najatá fir-ma vyměnit olověné opláštění v ce-

lém obvodu kašny. „Tady násbude oprava stát přes 300 tisíc ko-run,“ řekl starosta Chrudimi PetrŘezníček.
Druhým vodním prvkem, kterýprojde obnovou, je fontána naBorzně. Ve skutečnosti je to vodníprvek před nákupním střediskemKateřina, které v době svého vzni-ku v osmdesátých letech neslo ná-zev partnerského ukrajinskéhoměsta Borzna. Raritou je tehdejšísocialistický znak ukrajinskéhoměsta na fontáně, který tvořilyklas, ozubené kolo amontážní klíč.U fontány je poškozenomozaiko-

vé obložení, které začalo výrazněopadávat. Rekonstrukční prácejsou radnicí odhadovány rovněžna několik set tisíc korun.Tím ale oprava vodních prvků ne-skončí.
„Rekonstrukci rozhodně potřebu-je takzvaná bruselská kašna, kteráje v parčíku u Centrálu. V tomto pří-padě ale bude nutné rekonstruo-vat i celou související technologii.Na projektu se v současné doběpracuje tak, aby byla stavba připra-vena k případné investici na příštírok,“ uvedl místostarosta Chrudi-mi Jan Čechlovský. (dp)

27 °C

PARDUBICE Pardubická společ-nost ERA podepsala smlouvu na do-dávku přehledového systému prořízení letového provozu helikoptérv africkém státě Nigérie. Zařízení se-stávající z 39 stanic bude instalová-no v ropné těžební oblasti v deltěřeky Niger a v Guinejském zálivu.Systém bude pokrývat významnoučást území jižní Nigérie.„Je to jedna z našich největších za-

kázek v civilním sektoru,“ uvedlamluvčí společnosti Lenka Stejskalo-vá Reichová.
Nigerijský partner potřebuje po-skytovat přesné informace o leto-vém provozu pilotům vrtulníků,kteří operují v oblasti Guinejskéhozálivu a v deltě Nigeru a zásobujíjednotlivé stanice těžící ropu aplyn. Systém musí vydržet i klima-tické poměry typické pro tuto část

světa jako vytrvalé tropické deště,teploty 50 stupňů Celsia a slanývzduch, který přispívá ke korozi.Nigerijské řízení letového provo-zu si pro projekt bezpečnosti ropnéoblasti vybralo českou společnostdíky jejím zkušenostem s obdob-nýmprojektem vNizozemí, kde sys-tém od firmy ERA tři roky monito-ruje letecký provoz nad ropnýmiplošinami v Severními moři. (ČTK)

Chrudim chce oživit vyschlé fontány a kašny

V únoru se rozjela vý-roba, nyní prezentujepřeloučská společnostAviaMotors své novévozidlo s pohonemčtyř náprav. Celkembylo v nových výrob-ních prostorách zatímvyrobeno 50 vozidelAvia, z toho 30 z nichje již v provozu.
Jaroslav Hubený
redaktor MF DNES

PŘELOUČ Za zvuku písně We arethe Champions se včera představi-la v Přelouči nová avia. K úspěšnéúčasti na náročných trasách slav-né rallye Paříž-Dakar její schopnos-ti sice nestačí, ale nový přeloučskýmalý náklaďák Avia D120 4x4 semůže chlubit solidní průchodností

terénem alespoň ve středoevrop-ských podmínkách.
„Myslím si, že plně pohonná ver-ze najde uplatnění i u českých fi-rem, zvláště v podhorských oblas-tech ji využijí. Podobné auto načeském trhu chybí,“ řekl BohumírČáp, který s avií získal třikrát titulmistra Evropy v Truck Trialu a po-dílí se na konstrukci a výrobě nové-ho vozu i díky své závodní kariéře.Vůz je určen k provozu v lehkéma středním terénu a mezi potenci-ální zákazníky patří především sta-vebnictví, komunální sféra a hasi-či. Je totiž postaven na zvýšenémrámovémpodvozku, osazen velký-mi koly, silnýmmotorem a je mož-né ho osadit plně vybavenou krát-kou nebo sedmimístnou kabinoutypickou právě pro výjezd hasič-ské jednotky. Tradiční podoba ka-biny zatím zůstává, o změně firmauvažuje až v dlouhodobém výhle-du.

Zájemci se už objevili, patří mezině společnost provozující vodovo-dy a kanalizace či firma z Eston-

ska. „Do závěru června dokončí-me homologaci vozidla, rozjezd sé-riové výroby chystáme v červenci.Letos vyrobíme více než 30 vozi-del s pohonem na čtyři nápravy,celkově se chceme letos přiblížitpočtu 150 vozidel. Plánujeme, žezhruba třetina naší produkcebude v provedení 4x4,“ řekl Mar-tin Šustek, generální ředitel společ-nosti Avia Motors.
V automobilce, která se poté, coji od předchozího indického vlast-níka získala v roce 2016 průmyslo-vá skupina Czechoslovak Group,přestěhovala z tradičních prostorv pražských Letňanech do Přelou-če, pracuje aktuálně 75 zaměstnan-ců.

S tím, jak se rozšiřuje výroba,shání firma řádově deset novýchpracovníků. Kromě posil do mon-táže poptává na trhu práce také za-městnance do skladu i administra-tivy. „Nabíráme i konstruktéry,což je největší problém,“ dodal ge-nerální ředitel.
Společnost Avia Motors je tradič-ní českou strojírenskou firmou, je-jíž kořeny sahají až do roku 1919.Od svého založení se věnovala pře-devším letecké výrobě, po druhésvětové válce k ní přibyla i produk-ce nákladních automobilů. Od 60.letminulého století se nákladní au-tomobily staly hlavním výrobnímprogramem společnosti Avia, kte-rá je dodávala nejen na domácítrh, ale ve velkých sériích i do za-hraničí. Po roce 1989 několikrátzměnila vlastníka. Ve struktuřesoučasného holdingu obnovenáprodukce lehkých a středních ná-kladních vozidel značky Avia dopl-ňuje nabídku těžkých a speciál-ních vozů automobilky TatraTrucks.

PARDUBICEKrajský soud v Pardu-bicích poslal na sedm let do vězenímuže, který je obžalovaný, že podzáminkou uvedení do intimního ži-vota pět let pohlavně zneužíval ne-vlastní dceru.
„Za účelem vlastního sexuálníhouspokojení opakovaně spáchal zlo-čin pohlavního zneužití, sexuální-ho nátlaku, dopustil se přečinu těž-kého ublížení na zdraví z nedbalos-ti a ohrožování výchovy dítěte,“

uvedl soudce Roman Drahný v roz-sudku. Dálemu uložil, aby dívce za-platil náhradu nemajetkové újmyve výši 300 tisíc korun s tím, že dal-ší peníze může poškozená vymáhatprostřednictvím občanskoprávní-ho řízení. Dívka totiž původně poža-dovala 700 tisíc korun.Rozsudek však není pravomocný,obžalovaný se po poradě s obháj-cem odvolal, státní zástupkyně siponechala lhůtu na odvolání. (sk)

Pardubická firma ERA získalavelkou zakázku v Nigérii

Voda se vrátíNovoměstská kašna vChrudimi. Foto:MAFRA

Avia D120 4x4 Nákladní vůz s pohonem všech čtyř náprav, jehož novou podobu včera přeloučská firma představila. Foto: Radek Kalhous, MAFRA

Za zneužívání nezletilédostal otčím sedm let

Avia představila nový vůzs pohonem všech náprav

Kunčina

Sluneční
elektrárny se
otevřou veřejnosti
V rámci Evropského týdne udrži-telného rozvoje pořádá Solárníasociace Dny otevřených dveří slu-nečních elektráren. V Pardubic-kém kraji mohou zájemci podle in-formací asociace navštívit solárníelektrárnu Suninvest Moravia vKunčině u Moravské Třebové dnesod devíti do třinácti hodin. Elek-trárna disponuje výkonem 246,4kW. (dp)

Pardubice

Radní podpořili
Hřebenovku
Krajští radní na svém včerejším jed-nání podpořili projekt Česko-pol-ská Hřebenovka. Částku 2,5 milio-nu korun musí ještě schválit zastu-pitelstvo. V rámci evropského pro-jektu bude obnovena historickádálková turistická trasa s několikapropojeními přes hranici. „Náškraj se podle dohody na projektupodílí deseti procenty. Trasa počesko-polských hřebenech budemít v našem kraji 53 kilometrů. Naně necháme vyrobit a osadit veške-ré směrovníky a tabulky,“ řekl kraj-ský radní René Živný. (dp)

Pardubice

Studenti vyhráli
manažerskou
soutěž
Největší manažerskou soutěž světav řízení virtuálních firem na trzíchGlobal Management Challenge, kte-rá se letos uskutečnila v Dubaji, vy-hrál český tým Answer 42 složenýz čerstvých absolventů-studentůFakulty ekonomicko-správní Uni-verzity Pardubice ve složení LucieJelínková, Lukáš Kruml a Michal Vi-límek. Druhé místo letos patříČíně, třetí příčku obsadilo Macao.(dp)
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Rok nekouření: většina
je se zákazem spokojena
...dokončení ze strany 1

Z atímco v prvních
měsících se občas
našel stěžovatel a
strážci zákona udě-

lovaly pokuty, i když spíše
symbolické, v poslední době
už si například v Nymburce
na výjezd tohoto typu
strážníci nevzpomínají.
Podobné je to i v dalších

městech ve středočeském
regionu. „Rozhodně to není
nic dramatického, jak jsme
slyšeli v Praze nebo větších
městech,“ uvedl třeba Ladi-
slav Hošmánek, ředitel
mělnické městské policie.
I strážníci z Kralup nad

Vltavou mají podobnou
zkušenost. „Zvýšil se počet
ohlášení rušení nočního
klidu tam, kde jsou hospody
na sídlištích,“ řekl Ladislav
Voves, ředitel Městské poli-
cie Kralupy nad Vltavou.
Obyvatelé si ale stěžují na
hlučnost lidí, když ale
strážníci přijedou na místo,
mohou být před hospodou

úplně jiní, než v době na-
hlašování problému.
Mezi hosty hospod jed-

notný názor na zákon ne-
panuje. „Nechápu, proč roz-
hodnutí, zda se bude v
podniku kouřit, nenechali
zákonodárci na majitelích,“
řekla třeba Aneta Skaláková.
„Osobně mi nekuřácké
podniky vyhovují, ale chá-
pu, že pro malé hospody na
vesnici je opatření téměř
devastační,“ domnívá se. Ji-
ného názoru je Antonín
Peterka. „Já jsem za zákon
rád. Mladí lidé pak nemají
tolik příležitostí s kouřením
začít. Můj syn se to naučil
už v patnácti a dodnes mě
to nepřestává štvát,“ přiznal
zarytý odpůrce kouření ve
veřejných prostorách.
Kdo si ale zákon chválí,

jsou lékaři. Prakticky hned
prý pokles počet srdečních
infarktů, jejichž vznik pa-
sivní kouření výrazně
ovlivňuje. Také prý ubylo
pacientů s anginou pectoris,
a astmatem. (msj,mar,bwb)FOTO: SHUTTERSTOCKFOTO: SHUTTERSTOCK

Jak škodí pasivní kouření?

● Zvyšuje riziko onemocnění rakovinou o 20 až 30 Zvyšuje riziko onemocnění rakovinou o 20 až 30 
procent. Většinou se jedná o rakovinu plic, ale pa-procent. Většinou se jedná o rakovinu plic, ale pa-
sivní kouření nepříznivě ovlivňuje i vznik jiných ná-sivní kouření nepříznivě ovlivňuje i vznik jiných ná-
dorů.

● Zvyšuje pravděpodobnost vzniku srdečních cho-děpodobnost vzniku srdečních cho-
rob a oběhového systému o 25 až 30 procent. Ze-rob a oběhového systému o 25 až 30 procent. Ze-
jména se jedná o srdeční infarkt, anginu pectoris 
a ischemické choroby srdeční.

● Má negativní vliv na onemocnění astmatem 
a vznik alergií. Obzvlášť v případě dětí.

● Pasivní kouření v období těhotenství nepříznivě 
ovlivňuje porodní váhu dítěte a může vést i k před-ovlivňuje porodní váhu dítěte a může vést i k před-
časnému porodu. Také zvyšuje procento výskytu 
vrozených vývojových vad.

Kinoty nastartují talenty
Nymburk – V pořadí druhé Kinoty se odehrají
ve středu od 19 hodin v kavárně kina Sokol. Ve-
čer autorské tvorby písničkářů tentokrát před-
staví Hanu Pavlíčkovou (známé z kapely The
Infection), Tomáše Fürbachera, Slávka Maděru a
Miroslava Jisla. Ten se jako písničkář blýsknul
například na festivalu Magorovo Vydří v Mezi-
říčku u Želetavy.
například

Želetavy.
například

(lut)

Radnice dopřává dětem
Nymburk – Až do 6. června běží akce nazvaná
Radnice dětem. Tu odšpuntoval v neděli Krejčík
Honza a jeho Dětský. Dnes promítá Kino Sokol
od 7.30 a 10 hodin dětský animovaný film pro
školky Paleček, rozum a štěstí. Středa přinese od
13 do 18 hodin další Dětský den v Parku Pod
Hradbami. Odpoledne plné zábavy, tvoření, sou-
těží a divadla potěší malé i velké. (lut)

Region pozval psychiatričku
Nymbursko – V 11 hodin je dnešním hostem
dopoledního Regionu psychiatrička Tamara
Tošnerová. S moderátorkou Ivetou Chlumskou si
bude povídat na krásné téma: Jak si vychutnat
seniorská léta. To se jistě rádi dozví posluchači,
pokud si v tu dobu naladí frekvenci 100,5 FM či
100,7 FM. (red)

Kulturní servis

KAŽDOROČNĚ TOUTO DO-
BOU se vydává na cestu Po-
střižinský expres, jehož vý-
pravu ve spolupráci s Český-
mi drahami vždy zařizuje
nymburský pivovar. V sobotu
zamířil do legendární stanice
na Berounsku – do Loděnice.
Na místo, kde se natáčely
slavné Ostře sledované vlaky
podle knihy Bohumila Hraba-
la. V Loděnici je od zimy ote-
vřené nové muzeum. Část
expozice je věnována historii
dráhy, druhá část filmu. V ní
je například malé improvizo-
vané kino, kde se promítají
úryvky Ostře sledovaných
vlaků, průběh natáčení přibli-
žují také informační panely.
Účastníci výpravy si tak vy-
chutnali nejen památné místo
spojené se spisovatelem,
kterého Nymburští berou za
svého, ale také povedený vý-
let s kapelou Třehusk přímo
ve vlaku. „Výprava to byla
velmi podařená,“ konstatoval
po návratu manažer nymbur-
ského pivovaru Jan Benák.
Více fotografií naleznete na
www.nymbursky.denik.cz.
Foto: Deník/ Miroslav S. Jilemnický

FOTO DNE: PostřižinskýPostřižinský expresexpres připomnělpřipomněl slavné natáčení

Loutky z Fimfára ožívají v kině
30. 5. 2018 | 18:00

Nymburk – Do
čtvrtka mohou
milovníci české-

ho animovaného a
loutkového filmu zhléd-
nout ve vstupních pro-
storách kina Sokol velmi
zajímavou výstavu. Jed-
ná se o filmové dekora-
ce a loutky z celé řady

filmů s názvem Fimfá-
rum. Ty byly natočeny
na motivy knihy Jana
Wericha a stojí za nimi
nymburská společnost
Maurfilm. Od pondělí do
středy je kino otevřeno
vždy hodinu před pro-
mítáním, ostatní dny od
15 do 22 hodin.

V Panské zahradě bude rušno
2. 6. 2018 | 10:00

Brandýs nad
Labem – V so-
botu se promění

Panská zahrada u bran-
dýského zámku v rušné
místo plné umělců. Po-
labský Montmartre (10
až 20 hodin) přivítá
malíře, sochaře, šperka-
ře, keramiky, fotografy,
kreslíře a grafiky. A sa-

mozřejmě širokou ve-
řejnost, bez níž by to
nemělo smysl. Kromě
vystavených děl krea-
tivců si lidé poslechnou
dobrou muziku. Jedním
z hudebních tahounů
může být stále populár-
nější skupina Vanua2 s
černošským zpěvákem
Yannickem Tevim.

Redaktor
Nymburského
deník Lukáš
Trejbal
doporučuje

  Tipy 
deníku

V Buštěhradě předvedou, jak na domech využívat slunce
Střední Čechy – Dny ote-
vřených dveří slunečních
elektráren chystá v rámci
Evropského týdne udržitel-
ného rozvoje, který se koná
ve dnech od 30. května do
5. června, Solární asociace
na jedenácti místech v celé
republice.
Program většinou na-

bídne veřejnosti možnost
seznámit se se slunečními
elektrárnami, kolem jejichž
existence se leckdy vedou
emotivní debaty, a s jejich
fungováním.

Jak se vlastně mění slu-
neční paprsky v elektřinu –
a je pravda, že nejvíce se jí
získá v parných dnech, jak
by laik nejspíš předpoklá-
dal? A jak lze elektřinu zís-
kanou ze slunce uschovat
pro pozdější použití? I to
jsou otázky, na něž lze zís-
kat odpovědi. Zájemci se
však mohou přijít zeptat
třeba i na to, jak provozo-
vatelé vnímají zvěsti o
možné škodlivosti solárních
panelů, jaké jsou dopady
jejich výroby na životní

prostředí – či na to, jak je
pro dobu, až doslouží, při-
pravena likvidace těchto
zařízení a jejich recyklace.
Vedle fotovoltaických

elektráren obřích rozměrů
však přivítá zájemce i ně-
kolik malých projektů zalo-
žených na energetické
soběstačnosti. Trochu jiná
je situace ve středních Če-

jiná
Če-
jiná

chách. Zde se k akci ve
středu připojuje Univerzitní
centrum energeticky efek-
tivních budov ČVUT

energeticky
ČVUT

energeticky
v

Buštěhradu na Kladensku.

Na svém pracovišti v Tři-
necké ulici nabídne nejen
ukázky různých technologií
zůstávání energie ze slunce;
zájemci se mohou také se-
známit se zapojením do
energetického systému bu-
dovy s využitím baterií či
kogenerace. A třeba také
detailně poznat kombinaci
běžnějších střešních systé-
mů s fasádními. Připraveny
jsou zde dvě prohlídky. Do-
polední začíná v deset a
odpolední v 15 hodin. (hol)
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PMS, spol. s r.o., Za Bažantnicí 51, 290 01 Poděbrady

přijme do pracovního poměru

Kontakt pro zaslání životopisu:   
zelenkova@pmspodebrady.cz  nebo  tel. 606 730 297

● Zámečníky 
Požadujeme: Vzdělání SOU – výuční list,  svářečský průkaz, ŘP sk. B, zodpovědnost, 
samostatnost, trestní beúhonnost. Praxe v oboru, vazačský průkaz a průkaz VZV výhodou.
Mzda: 23 000 Kč

● ÚDRŽBáŘe 
Požadujeme: Vzdělání USO – výuční list, manuální zručnost, vše ostatní výhodou
Mzda: 23 000 Kč

Pro všechny pozice nabízíme: Zázemí stabilní české firmy, zaměstnanecké benefity – příspěvek 
na stravování,příspěvek na penzijní připojištění, 5 týdnů dovolené, doprava do zaměstnání
Další informace na základě osobního jednání. Nástup možný dle dohody.

Dále pŘijímáme vyučené ZeDníky, staveBní Dělníky, 
instalatéRy, elektRikáŘe / vyhl. 50, paR. 6 /
Mzda: 23 000-25 000 Kč
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Pardubice, Chrudim, Svitavy, Ústí nad Orlicí

pardubice.idnes.cz

Pardubický

PARDUBICE Pořadatelé Aviatické
pouti v Pardubicích letos poprvé na-
bídnou šest hodin leteckých ukázek,
do obvyklých pěti se nevejdou. Akce
se koná o víkendu, letos bude 28. roč-
ník. Připomene i 100 let české stát-
nosti. „Letových ukázek se nashro-
máždilo tolik, že by se nám do pěti
hodin nevešly. Začínáme v 11.00. Je
tam 56 vystupujících letadel, každé
potřebuje svůj čas,“ řekl za organizá-
tory Petr Kolman.
Historii letectví se věnuje začátek

akce. Z dráhy odstartuje například
Blériot, letoun, s kterým létal první
český aviatik Jan Kašpar. Návštěvní-
kům se také představí letadla z první
světové války. „Jsou to ultralehké
repliky, které jsou velmi věrné,“ řekl
Kolman.
V poledne se posunou diváci víc v

čase, uvidí britský jednomístný stíha-
cí letoun Spitfire, skupinu akrobatic-
kých letadel týmu Red Bull, premié-
ru budemít v Pardubicích australský
CAC Boomerang. Létal za druhé svě-
tové války. Hlavnímmagnetem bude
skupinový let s Jakovlevem Jak-3. Ná-
sledovat bude nevídaná bojová scé-
na s vrtulníkem Bell. (ČTK)

Program
Aviatické pouti
bude letos
o hodinu delší

Počasí v kraji více informací
pocasi.idnes.cz

16 °C

CHRUDIMNe každéměstomá v uli-
cích tolik fontán a kašen jako Chru-
dim. Přežít horké léto uprostřed
rozpáleného asfaltu, betonových
chodníků a žulové dlažby ale nepo-
máhají. Řada z nich totiž už dlouhý
čas nefunguje.
Vedení města oznámilo, že vodu

do některých míst vrátí. Nebude to
hned a nebude to úplně levné.
Jako první by měla přijít na řadu

Novoměstská kašna ze sedmdesá-
tých let devatenáctého století, v
níž je na více místech poškozená
olověná vana. Protomusí najatá fir-
ma vyměnit olověné opláštění v ce-

lém obvodu kašny. „Tady nás
bude oprava stát přes 300 tisíc ko-
run,“ řekl starosta Chrudimi Petr
Řezníček.
Druhým vodním prvkem, který

projde obnovou, je fontána na
Borzně. Ve skutečnosti je to vodní
prvek před nákupním střediskem
Kateřina, které v době svého vzni-
ku v osmdesátých letech neslo ná-
zev partnerského ukrajinského
města Borzna. Raritou je tehdejší
socialistický znak ukrajinského
města na fontáně, který tvořily
klas, ozubené kolo amontážní klíč.
U fontány je poškozenomozaiko-

vé obložení, které začalo výrazně
opadávat. Rekonstrukční práce
jsou radnicí odhadovány rovněž
na několik set tisíc korun.
Tím ale oprava vodních prvků ne-

skončí.
„Rekonstrukci rozhodně potřebu-

je takzvaná bruselská kašna, která
je v parčíku u Centrálu. V tomto pří-
padě ale bude nutné rekonstruo-
vat i celou související technologii.
Na projektu se v současné době
pracuje tak, aby byla stavba připra-
vena k případné investici na příští
rok,“ uvedl místostarosta Chrudi-
mi Jan Čechlovský. (dp)

27 °C

PARDUBICE Pardubická společ-
nost ERA podepsala smlouvu na do-
dávku přehledového systému pro
řízení letového provozu helikoptér
v africkém státě Nigérie. Zařízení se-
stávající z 39 stanic bude instalová-
no v ropné těžební oblasti v deltě
řeky Niger a v Guinejském zálivu.
Systém bude pokrývat významnou
část území jižní Nigérie.
„Je to jedna z našich největších za-

kázek v civilním sektoru,“ uvedla
mluvčí společnosti Lenka Stejskalo-
vá Reichová.
Nigerijský partner potřebuje po-

skytovat přesné informace o leto-
vém provozu pilotům vrtulníků,
kteří operují v oblasti Guinejského
zálivu a v deltě Nigeru a zásobují
jednotlivé stanice těžící ropu a
plyn. Systém musí vydržet i klima-
tické poměry typické pro tuto část

světa jako vytrvalé tropické deště,
teploty 50 stupňů Celsia a slaný
vzduch, který přispívá ke korozi.
Nigerijské řízení letového provo-

zu si pro projekt bezpečnosti ropné
oblasti vybralo českou společnost
díky jejím zkušenostem s obdob-
nýmprojektem vNizozemí, kde sys-
tém od firmy ERA tři roky monito-
ruje letecký provoz nad ropnými
plošinami v Severními moři. (ČTK)

Chrudim chce oživit vyschlé fontány a kašny

V únoru se rozjela vý-
roba, nyní prezentuje
přeloučská společnost
AviaMotors své nové
vozidlo s pohonem
čtyř náprav. Celkem
bylo v nových výrob-
ních prostorách zatím
vyrobeno 50 vozidel
Avia, z toho 30 z nich
je již v provozu.
Jaroslav Hubený
redaktor MF DNES

PŘELOUČ Za zvuku písně We are
the Champions se včera představi-
la v Přelouči nová avia. K úspěšné
účasti na náročných trasách slav-
né rallye Paříž-Dakar její schopnos-
ti sice nestačí, ale nový přeloučský
malý náklaďák Avia D120 4x4 se
může chlubit solidní průchodností

terénem alespoň ve středoevrop-
ských podmínkách.
„Myslím si, že plně pohonná ver-

ze najde uplatnění i u českých fi-
rem, zvláště v podhorských oblas-
tech ji využijí. Podobné auto na
českém trhu chybí,“ řekl Bohumír
Čáp, který s avií získal třikrát titul
mistra Evropy v Truck Trialu a po-
dílí se na konstrukci a výrobě nové-
ho vozu i díky své závodní kariéře.
Vůz je určen k provozu v lehkém

a středním terénu a mezi potenci-
ální zákazníky patří především sta-
vebnictví, komunální sféra a hasi-
či. Je totiž postaven na zvýšeném
rámovémpodvozku, osazen velký-
mi koly, silnýmmotorem a je mož-
né ho osadit plně vybavenou krát-
kou nebo sedmimístnou kabinou
typickou právě pro výjezd hasič-
ské jednotky. Tradiční podoba ka-
biny zatím zůstává, o změně firma
uvažuje až v dlouhodobém výhle-
du.
Zájemci se už objevili, patří mezi

ně společnost provozující vodovo-
dy a kanalizace či firma z Eston-

ska. „Do závěru června dokončí-
me homologaci vozidla, rozjezd sé-
riové výroby chystáme v červenci.
Letos vyrobíme více než 30 vozi-
del s pohonem na čtyři nápravy,
celkově se chceme letos přiblížit
počtu 150 vozidel. Plánujeme, že
zhruba třetina naší produkce
bude v provedení 4x4,“ řekl Mar-
tin Šustek, generální ředitel společ-
nosti Avia Motors.
V automobilce, která se poté, co

ji od předchozího indického vlast-
níka získala v roce 2016 průmyslo-
vá skupina Czechoslovak Group,
přestěhovala z tradičních prostor
v pražských Letňanech do Přelou-
če, pracuje aktuálně 75 zaměstnan-
ců.
S tím, jak se rozšiřuje výroba,

shání firma řádově deset nových
pracovníků. Kromě posil do mon-
táže poptává na trhu práce také za-
městnance do skladu i administra-
tivy. „Nabíráme i konstruktéry,
což je největší problém,“ dodal ge-
nerální ředitel.
Společnost Avia Motors je tradič-

ní českou strojírenskou firmou, je-
jíž kořeny sahají až do roku 1919.
Od svého založení se věnovala pře-
devším letecké výrobě, po druhé
světové válce k ní přibyla i produk-
ce nákladních automobilů. Od 60.
letminulého století se nákladní au-
tomobily staly hlavním výrobním
programem společnosti Avia, kte-
rá je dodávala nejen na domácí
trh, ale ve velkých sériích i do za-
hraničí. Po roce 1989 několikrát
změnila vlastníka. Ve struktuře
současného holdingu obnovená
produkce lehkých a středních ná-
kladních vozidel značky Avia dopl-
ňuje nabídku těžkých a speciál-
ních vozů automobilky Tatra
Trucks.

PARDUBICEKrajský soud v Pardu-
bicích poslal na sedm let do vězení
muže, který je obžalovaný, že pod
záminkou uvedení do intimního ži-
vota pět let pohlavně zneužíval ne-
vlastní dceru.
„Za účelem vlastního sexuálního

uspokojení opakovaně spáchal zlo-
čin pohlavního zneužití, sexuální-
ho nátlaku, dopustil se přečinu těž-
kého ublížení na zdraví z nedbalos-
ti a ohrožování výchovy dítěte,“

uvedl soudce Roman Drahný v roz-
sudku. Dálemu uložil, aby dívce za-
platil náhradu nemajetkové újmy
ve výši 300 tisíc korun s tím, že dal-
ší peníze může poškozená vymáhat
prostřednictvím občanskoprávní-
ho řízení. Dívka totiž původně poža-
dovala 700 tisíc korun.
Rozsudek však není pravomocný,

obžalovaný se po poradě s obháj-
cem odvolal, státní zástupkyně si
ponechala lhůtu na odvolání. (sk)

Pardubická firma ERA získala
velkou zakázku v Nigérii

Voda se vrátíNovoměstská kašna vChrudimi. Foto:MAFRA

Avia D120 4x4 Nákladní vůz s pohonem všech čtyř náprav, jehož novou podobu včera přeloučská firma představila. Foto: Radek Kalhous, MAFRA

Za zneužívání nezletilé
dostal otčím sedm let

Avia představila nový vůz
s pohonem všech náprav

Kunčina

Sluneční
elektrárny se
otevřou veřejnosti
V rámci Evropského týdne udrži-
telného rozvoje pořádá Solární
asociace Dny otevřených dveří slu-
nečních elektráren. V Pardubic-
kém kraji mohou zájemci podle in-
formací asociace navštívit solární
elektrárnu Suninvest Moravia v
Kunčině u Moravské Třebové dnes
od devíti do třinácti hodin. Elek-
trárna disponuje výkonem 246,4
kW. (dp)

Pardubice

Radní podpořili
Hřebenovku
Krajští radní na svém včerejším jed-
nání podpořili projekt Česko-pol-
ská Hřebenovka. Částku 2,5 milio-
nu korun musí ještě schválit zastu-
pitelstvo. V rámci evropského pro-
jektu bude obnovena historická
dálková turistická trasa s několika
propojeními přes hranici. „Náš
kraj se podle dohody na projektu
podílí deseti procenty. Trasa po
česko-polských hřebenech bude
mít v našem kraji 53 kilometrů. Na
ně necháme vyrobit a osadit veške-
ré směrovníky a tabulky,“ řekl kraj-
ský radní René Živný. (dp)

Pardubice

Studenti vyhráli
manažerskou
soutěž
Největší manažerskou soutěž světa
v řízení virtuálních firem na trzích
Global Management Challenge, kte-
rá se letos uskutečnila v Dubaji, vy-
hrál český tým Answer 42 složený
z čerstvých absolventů-studentů
Fakulty ekonomicko-správní Uni-
verzity Pardubice ve složení Lucie
Jelínková, Lukáš Kruml a Michal Vi-
límek. Druhé místo letos patří
Číně, třetí příčku obsadilo Macao.
(dp)
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http://www.prvnizpravy.cz/zpravy/regiony/slunecni-elektrarny-se-opet-otevrou-verejnosti/
http://www.prvnizpravy.cz/zpravy/regiony/slunecni-elektrarny-se-opet-otevrou-verejnosti/
http://www.solarninovinky.cz/?zpravy/2018052803/prijdte-si-prohlednout-slunecni-elektrarny
http://www.enviweb.cz/rss/170560
http://www.enviweb.cz/rss/170560
http://www.idobryden.cz/zpravy/nejvetsi-uloziste-baterii-ma-mimoradne-otevreno/0376728a-64d6-11e8-b7f0-005056ab0011/
http://www.idobryden.cz/zpravy/nejvetsi-uloziste-baterii-ma-mimoradne-otevreno/0376728a-64d6-11e8-b7f0-005056ab0011/
http://www.idobryden.cz/zpravy/nejvetsi-uloziste-baterii-ma-mimoradne-otevreno/0376728a-64d6-11e8-b7f0-005056ab0011/
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televize 

20.5.2018

český televize – Otázky václava Moravce

Energetická koncepce ČR - budoucnost 
jaderné energetiky - efektivita výstavby dalších 
jaderných bloků, způsob financování výstavby

7.9.2018 

česká televize – události: 

Velkokapacitní úložiště energie

26.9.2018

dvtv – speciál: 

Budoucnost jádra v Česku

23.12.2018 

česká televize – události

Podpora obnovitelných zdrojů energie

Media29

rOzhlas

11.12.2018

český rozhlas – denní souhrn zpráv

Asociace: Zájem o solární zdroje se 
letos zdvojnásobil

https://www.ceskatelevize.cz/ivysilani/1097181328-udalosti/218411000100907#t=44m0s
https://www.ceskatelevize.cz/ivysilani/1126672097-otazky-vaclava-moravce/218411030510520-otazky-vaclava-moravce-2-cast/obsah/621171-tomas-huner--nestr-za-ano--ministr-prumyslu-a-obchodu-v-demisi-martin-sedlak-vykonny-reditel-aliance-pro-energetickou-sobestacnost
https://www.ceskatelevize.cz/ivysilani/1126672097-otazky-vaclava-moravce/218411030510520-otazky-vaclava-moravce-2-cast/obsah/621171-tomas-huner--nestr-za-ano--ministr-prumyslu-a-obchodu-v-demisi-martin-sedlak-vykonny-reditel-aliance-pro-energetickou-sobestacnost
https://www.ceskatelevize.cz/ivysilani/1097181328-udalosti/218411000100907#t=44m0s
https://www.ceskatelevize.cz/ivysilani/1097181328-udalosti/218411000100907#t=44m0s
https://www.ceskatelevize.cz/ivysilani/1097181328-udalosti/218411000100907#t=44m0s
https://video.aktualne.cz/dvtv/zive-vysoka-hra-o-jadro-ma-cesko-rozsirit-dukovany-a-temelin/r~1f10ae0ac1ad11e8a4d90cc47ab5f122/?redirected=1550573908
https://video.aktualne.cz/dvtv/zive-vysoka-hra-o-jadro-ma-cesko-rozsirit-dukovany-a-temelin/r~1f10ae0ac1ad11e8a4d90cc47ab5f122/?redirected=1550573908
https://video.aktualne.cz/dvtv/zive-vysoka-hra-o-jadro-ma-cesko-rozsirit-dukovany-a-temelin/r~1f10ae0ac1ad11e8a4d90cc47ab5f122/?redirected=1550573908
https://www.ceskatelevize.cz/ivysilani/1097181328-udalosti/218411000101223#t=17m30s
https://www.ceskatelevize.cz/ivysilani/1097181328-udalosti/218411000101223#t=17m30s
https://www.ceskatelevize.cz/ivysilani/1126672097-otazky-vaclava-moravce/218411030510520-otazky-vaclava-moravce-2-cast/obsah/621171-tomas-huner--nestr-za-ano--ministr-prumyslu-a-obchodu-v-demisi-martin-sedlak-vykonny-reditel-aliance-pro-energetickou-sobestacnost
https://www.radio.cz/cz/rubrika/zpravy/asociace-zajem-o-solarni-zdroje-se-letos-zdvojnasobil
https://www.radio.cz/cz/rubrika/zpravy/asociace-zajem-o-solarni-zdroje-se-letos-zdvojnasobil
https://www.radio.cz/cz/rubrika/zpravy/asociace-zajem-o-solarni-zdroje-se-letos-zdvojnasobil
https://www.radio.cz/cz/rubrika/zpravy/asociace-zajem-o-solarni-zdroje-se-letos-zdvojnasobil
https://video.aktualne.cz/dvtv/zive-vysoka-hra-o-jadro-ma-cesko-rozsirit-dukovany-a-temelin/r~1f10ae0ac1ad11e8a4d90cc47ab5f122/?redirected=1550573908
https://www.ceskatelevize.cz/ivysilani/1126672097-otazky-vaclava-moravce/218411030510520-otazky-vaclava-moravce-2-cast/obsah/621171-tomas-huner--nestr-za-ano--ministr-prumyslu-a-obchodu-v-demisi-martin-sedlak-vykonny-reditel-aliance-pro-energetickou-sobestacnost
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Novela zákona o podporovaných 

zdrojích energie měla dle původních 

slibů ministerstva průmyslu a obchodu 

po pěti letech odblokovat rozvoj zelené 

energetiky v České republice. Z návrhu, 

který ministerstvo uvolnilo do připo-

mínkového řízení, je však zřejmé, že 

autoři nejvíc času věnovali již stojícím 

elektrárnám. Hlavně otázce takzvané 

překompenzace a postihu za příliš 

vysokou ziskovost. 

Zdroje z trhu se shodují, že první zkou-

mání, zaměřené na obnovitelné zdro-

je spuštěné do provozu v letech 2006 až 

2008, překročení povolené míry ziskovos-

ti neprokázalo. „Výsledky má ministerstvo 

průmyslu a obchodu k dispozici od začát-

ku října. Ministerstvo slíbilo tyto výsledky 

zveřejnit, avšak dosud tak neučinilo,“ upo-

zornil Filip Nečas z advokátní kanceláře 

Frank Bold. 

Oslovení majitelé solárních elektráren 

pod podmínkou anonymity říkají, že mají 

obavy z politicky motivovaného zkresle-

ní výpočtu. Prezident Miloš Zeman a pre-

miér Andrej Babiš se během podzimu 

opakovaně vyjádřili v tom smyslu, že by si 

přáli � nancování zelené energetiky ome-

zit. Někteří z oslovených vyslovili pode-

zření, že se státní úředníci pokusí výpo-

čet „doladit“ tak, aby se podařilo aspoň 

některé investory nachytat a omezit jim 

platby za zelenou elektřinu.  

Sedm stupňů poznání

Příběh začíná v listopadu 2016, kdy 

Evropská komise vydala své stanovisko 

k dotování obnovitelných zdrojů energie 

v Česku. Upozornila na několik slabých 

míst. Zejména na souběh investiční dota-

ce z unijních fondů a zvýhodněné výkupní 

ceny za vyrobenou elektřinu. Dvojí doto-

vání se týkalo hlavně bioplynových stanic, 

ale i některých větrných a malých vod-

ních elektráren a mohlo vést k nadměr-

ným ziskům.

Česká vláda dostala za úkol posvítit 

si na majitele podporovaných elektráren 

a prověřit jejich rentabilitu. Výsledek? Po 

dvou letech přichází ministerstvo prů-

myslu a obchodu s návrhem, který mno-

hé vyděsil. Kontrola překompenzace 

bude probíhat v sedmi krocích. Nejprve 

se bude prověřovat souběh různých typů 

dotací a ziskovost jednotlivých typů elek-

tráren. Pokud ta vyjde jako nadměrně vy-

soká, zkusí stát přimět investory k tomu, 

aby po dvanácti letech provozu pře-

stali čerpat zvýhodněné výkupní ceny 

energie.

Lze si tipnout, že dobrovolně si dobu 

podpory z dvaceti na dvanáct let zkrátí 

jen málokdo. Pak nastoupí poslední fáze 

– individuální kontrola. Jejím výsledkem 

může být jednorázové vrácení celé in-

vestiční dotace, snížení provozní dotace 

nebo zkrácení doby vyplácení. Pokud ně-

kdo odmítne spolupracovat, vystaví se ri-

ziku okamžitého odstřižení od zvýhodně-

ných plateb.

Hranice nadměrné ziskovosti je stano-

vena výší vnitřního výnosového procen-

ta (IRR), a sice 8,4 procenta pro solární, 

větrné a vodní elektrárny a 10,6 pro -

centa pro biomasu a bioplyn. Takový po-

stup považuje například Solární asocia-

ce za diskriminační. Naopak je to první 

skupina elektráren, která nese vyšší rizi-

ko kvůli závislosti na počasí. Nedostatek 

srážek v posledních letech silně nahlo-

dal tržby a výsledky malých vodních 

elektráren.

Výsledek pod pokličkou

Novela zákona je zatím v rané fázi schva-

lování, tudíž stát mohl přistoupit jen 

k dobrovolnému šetření ohledně elektrá-

ren uvedených do provozu v letech 2006 

až 2008. To probíhalo v první polovině to-

hoto roku. Podnikatelé v oboru zelené 

energetiky jsou zoufalí z extrémně složi-

té tabulky, jejíž vyplnění je bez odborné 

pomoci poradenských � rem či oborových 

asociací takřka nemožné. 

Kontrola ziskovosti elektráren totiž ne-

dopadá jen na domnělé „solární barony“ 

a velké energetické skupiny. Prověřují se 

i poměrně malé elektrárny od 100 kilo-

wattů výše. S novou povinností tak zápa-

sí i podnikatelé, kteří nainstalovali solární 

panely na střechu svého výrobního závo-

du či skladové haly.

Hlavní vlna přijde v příštím a přespříš-

tím roce, kdy úředníci budou prověřovat 

data za 1300 středních a velkých solár-

ních parků. Jenže nadměrné zisky v je-

jich případě již odčerpala a stále odčer-

pává srážková daň, snižující výši plateb 

za vyrobenou elektřinu. Vláda tak vlast-

ně hledá řešení, které už předchozí kabi-

nety nalezly.

Podle učebnic to nebude

Týdeník Euro zkusil jeden vzorový příklad 

propočítat. Konkrétně se jedná o tříme-

gawattovou solární elektrárnu na střed-

ní Moravě dokončenou v závěru roku 

2010. Při použití limitní hodnoty 8,4 pro-

centa vychází tento projekt jako ztráto-

vý – diskontované příjmy z elektrárny jsou 

v součtu nižší než úvodní investice. Obě 

sumy peněz se dostanou do rovnováhy při 

hodnotě IRR 6,8 procenta.

My vám to spočítáme

Kontrola příliš vysokých kompenzací 

pro solární a další elektrárny se mění v byrokraticky 

náročný proces s cílem někoho nachytat
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 Od roku 2021 se mají podle návrhu novely energetického zákona konat aukce na pod-poru obnovitelných zdrojů energie. Soutě-žit o fi nanční podporu ale nebudou moci větší solární parky – ze všech těchto zdrojů jsou nejlevnější.
Ondřej Souček

Ministerstvo průmyslu a ob-chodu nechce pustit velké solární parky do aukcí, kde budou obnovitelné zdroje energie soutěžit o výši pro-vozní podpory. Vyplývá to ze zveřejněného návrhu novely 

energetického zákona, který jde nyní do mezirezortního připomínkového řízení. První aukce se očekávají v roce 2021.
Ministerstvo průmyslu vyloučilo větší solární parky z aukcí, proto-že vidí poten-ciál především u menších 

projektů. 
„Podporu by měly dostat so-lární systémy nainstalované na rodinných a bytových 

domech, popří-padě na střechách nákupních center či výrobních hal. Vždy by to ale měla být jen inves-tiční podpora, tedy příspěvek 

na pořízení,“ řekl deníku E15 náměstek ministryně průmy-slu pro suroviny a energetiku René Neděla.
Podle Martina Sedláka, programového ředitele 

Svazu moderní energetiky, 
ale vynětí 
solárních elek-tráren z aukcí nedává smysl. „Fotovoltaické systémy jsou jednoznačně nejlevnější 

obnovitelný zdroj a vláda by s jejich 
pomocí mohla dosáhnout svého závazku zvýšení podílu obnovitelných zdrojů s nejmenšími náklady. Ministerstvo průmyslu by 

proto mělo přestat s diskri-minací solární energetiky,“ sdělil deníku E15 Sedlák.Navíc se domnívá, že by se vládním nařízením dalo ošetřit, aby větší solární parky vznikaly jen na rozleh-lých průmyslových plochách, brownfi eldech nebo na pů-dách s nejnižší bonitou, tedy na hospodářsky nejméně hodnotných lokalitách.Snižující se náklady na vý-stavbu solárních parků a ros-toucí ceny silové elektřiny ale vyvolávají otázky, zda bude podpora takových projektů potřeba. „Očekáváme, že se větší solární parky postupně začnou samostatně integro-vat do trhu a budou schopné fungovat bez podpory. V pří-padě, že by to solární parky bez podpory nezvládaly, bude 

Aukce zelené energie budou nejspíš bez solárů
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možné postup přehodnotit,“ vysvětluje předseda Komory OZE Štěpán Chalupa. Podle předsedy předsta-venstva Solární asociace Jana Krčmáře si ale na solár-ní parky bez podpory ještě počkáme. „Podle odhadů agentury Bloomberg budou potřebovat garantovanou podporu ještě několik let, alespoň tedy v tuzemských klimatických podmínkách,“ říká Krčmář.
Dalším protiargumen-tem proti velkým solárním parkům je nízká podpora veřejnosti. Během takzvané-ho solárního boomu na přelo-mu desetiletí se instalovaný výkon solárních elektráren rychle zvýšil ze 465 mega-wattů ke konci roku 2009 na 1959 megawattů v roce 2010. 

Od té doby výroba elek-třiny z větších solárních parků stagnuje. Tehdejší rozvoj fotovoltaiky však dál vyvolává kontroverze. Dotace na tyto elektrárny opakovaně kritizuje například prezident Miloš Zeman. 

Ministerstvo 
průmyslu vyloučilo větší solární parky z aukcí, protože vidí potenciál 

u menších 
projektů.
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Jan Rovenský

Princip, že migranti jsou na moři a my se jich musíme ujmout, je cesta do pekel. Evro-pa naopak musí vyslat jasný sig-nál, že je zavřeno, řekl v rozho-voru pro Právo premiér a lídr ANO Andrej Babiš.
■ Vládnete dva měsíce spo-

lečně s ČSSD, jak se vám spolu-pracuje se soc. dem. a předse-dou Janem Hamáčkem?Je to o jednotlivých ministrech. Soc. dem. má stále svoji DNA, stále se snaží něco deklarovat, ale s panem předsedou se mi spolu-pracuje dobře. Funguje to.
■ Váš kabinet ale stále není kompletní, respektive Hamá-ček sedí v  čele resortů vnitra 

a zahraničí. Myslíte si, že euro-poslanec soc. dem. Poche se stane ministrem zahraničí?

Myslím si, že ne. Mám pocit, že na post ministra zahraničí soc. dem. navrhne jiné jméno. Je to ale věc pana Hamáčka. Předpo-kládám, že se to vyřeší v  řádu maximálně dvou měsíců.Ten stav by neměl trvat dlouho, protože bude zasedání OSN, oslavíme 100 let vzniku Česko-slovenska. Těch povinností je dost a potřebujeme post obsadit. 

■ Poche v  rozhovoru pro Právo řekl, že by ČR mohla projevit solidaritu s  Itálií tím, že bychom na našem území vy-řídili některé žádosti o azyl. Ti lidé by pak dostali azyl v  jiné zemi nebo by byli repatriováni. Proč něco takového odmítáte?Aktivně dělám zahraniční po-litiku. Proto jsem se na summitu EU tak zasazoval o  to, společně 

s  maďarským premiérem Orbá-nem a V4, aby byly kvóty zruše-ny, což se podařilo. Scházím se s  evropskými politiky a  opakuji jim náš názor. A  ten je, že nám nikdo nikoho nebude vnucovat a že Češi budou rozhodovat, kdo bude u nás žít. To je základ. A teď bychom se měli angažovat v řeše-ní celoevropské migrace. (Pokračování na str. 7)

Babiš: Evropa musí vyslatjasný signál, že je zavřeno

Karolina Brodníčková
Piráti sice nosí nálepku stra-ny, která chce legalizovat drogy, ale zákon, který pod jejich ruka-ma vzniká, bude mnohem mír-nější. 

Dovolit chtějí uživatelům pěs-tování pouze omezeného množ-ství konopí, a  to za striktních podmínek. 
Spolupracovat na jeho přípra-vě chtějí i  s  bývalým vládním koordinátorem protidrogové po-

litiky a členem ODS Jindřichem Vobořilem. Premiér Andrej Ba-biš (ANO) několikrát Vobořila kritizoval a  tím ho znechutil. Vobořil pak z funkce odešel. Šéf pirátů Ivan Bartoš řekl, že Babiš ho z funkce „vyštípal“. Vobořil se v otázce legalizace konopí drží zpátky, domnívá se, že není možné, aby se droga mohla prodávat volně bez kont-roly. 
„Neměla by přijít klasická le-galizace. Měla by to být kontro-lovaná dostupnost,“ poznamenal Vobořil s tím, že by marihuana neměla být využívána komerčně jako alkohol nebo tabák.S piráty by si mohl ve věci ro-zumět. Ani oni totiž nechtějí v chystaném zákoně dostát zcela slovům ze svého programu „ob-chod s  drogami bude legalizo-ván a zdaněn“. 

(Pokračování na str. 2)

Vobořil dostal 
padáka, ujali 
se ho piráti

Adéla Jelínková
Na konci července uplynula čerstvé ministryni průmyslu a obchodu Martě Novákové (za ANO) třicetidenní lhůta k  to-mu, aby se zbavila funkcí ve statutárních orgánech svých čtyř společností, které vlastní. 

Ukládá jí to zákon o střetu zá-jmů. 
Jak zjistilo Právo z obchodní-ho rejstříku, zatím tak učinila pouze ve třech případech, kdy jí v čele představenstva či na pozi-ci jednatelky nahradil její syn Jiří Novák.

Ve čtvrté fi rmě Sluno Corpo-

ration zůstává i  měsíc a  půl po svém jmenování jednatelkou. Mohla se tak dopustit přestup-ku, za který jí hrozí až čtvrtmi-liónová sankce. 
Podle její mluvčí Štěpánky Filipové ale i tento post Nováko-vá řeší. Společnost navíc prý ne-vyvíjí žádnou činnost. Činnost 

fi rmy ale nemá na možný pře-stupek žádný vliv.
„Ministryně na funkci jedna-telky rezignovala a  svolala val-nou hromadu za účelem likvi-dace fi rmy. Zánik funkce se od-víjí od těchto procesů,“ pozna-menala pro Právo ve čtvrtek Fi-lipová. 

Ani o svolání valné hromady a jejích výsledcích ale obchodní rejstřík neinformuje. Poslední dokument byl do systému při-dán před třemi dny. 
Českému rozhlasu Nováková tvrdila, že valnou hromadu svo-lala 31. července. 
Právu ale ministryně milio-

nářka, která před nástupem na ministerstvo působila jako vice-prezidentka Hospodářské ko-mory a  prezidentka Svazu ob-chodu a cestovního ruchu České republiky, na podrobné otázky týkající se jejího podnikání ne-reagovala.
(Pokračování na str. 4)

Ministryně Nováková se zbavuje podnikání jen pomalu 

Platí, že nevezmeme 
ani jednoho 
ilegálního migranta. 
Bezpečnost je pro 
mě priorita

Martin Procházka
Dvě třetiny elektřiny, které li-dé v  rodinných domech vyrobí prostřednictvím fotovoltaik na střeše, zmizí bez užitku v  pře-nosové síti v případě, že rodiny nemají zároveň bateriové úložiš-tě. 

„Podle Solární asociace 64 % energie z  fotovoltaiky bez aku-

mulace přeteče bez užitku do sítě. Rozvoj bateriových a jiných akumulačních systémů je tedy i  v  zájmu provozovatelů distri-buční a  přenosové sítě,“ řekl Právu výkonný ředitel asociace pro akumulaci a  baterie Aku--Bat CZ Jan Fousek.
Podle mluvčího ČEZ Ladisla-va Kříže jsou v  současnosti v  České republice instalovány 

solární panely na přibližně 20 tisících domech. „Toto číslo v  následujících letech bude 

rychle stoupat. Pomalu přichází doba, kdy většina nových domů již bude mít na střeše solární elektrárnu,“ řekl Právu Kříž.I podle Fouska se dá očekávat to, že ve většině nových rodin-ných domů by v  nejbližších le-tech mohla být instalována malá bateriová úložiště. Ta ukládají elektřinu vyrobenou z  fotovol-taiky na střeše, kterou lze po-

tom využít v  případě skutečné potřeby domácnosti. Podle Aku--Bat by se do pěti let mohly v České republice postavit bate-riová úložiště s  kapacitou desí-tek megawattů. 
„Rozhodně očekávám, že vět-šina nových instalací fotovoltai-ky na střechy rodinných domů bude již rovnou spojena s  aku-mulací energie. V budoucnu bu-

de, i v závislosti na rozvoji chyt-rých sítí, toto vše spojeno s čis-tou mobilitou a  celkově rozvojem chytré domácnosti,“ doplnil Fousek.
(Pokračování na str. 5)

Dvě třetiny energie ze solárů rodinným domům utečouRozvoj bateriových 
a jiných akumulačních 
systémů je v zájmu 
všech

Jan Fousek, Aku-Bat

Neměla by přijít 
klasická legalizace. 
Měla by to být 
kontrolovaná 
dostupnost

Jindřich Vobořil

Iveta
Toušlová
nakreslí
želvy Ninja
i poslepu

Policie
Modrava

táhne
na Šumavu

davy

Okupace 1968
v obecních 
kronikách
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LENNY FILIPOVÁ:
Mám slušný 
pravý hák MAGAZÍN

ROZLOUČENÍ S NEJMLADŠÍM HRDINOU. V kostele Panny Marie Růžencové v Plzni se včera rozloučily s Patrikem Štěpánkem 

asi tři stovky lidí. Byl nejmladším z trojice českých vojáků, které 5. srpna zabil v Afghánistánu sebevražedný atentátník.   Více na str. 3
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E15 Premium

 Jak prostřednictvím inovací 

a digitalizace průmyslu 

řídit změny v podniku, zda 

a případně jak rychle se 

chytré technologie projevují 

a prosazují v dopravě, 

logistice či developmentu 

a kdo jsou mladí a nadějní 

Češi v Silicon Valley, pracující 

v technologickém centru světa, 

jimž může patřit budoucnost? 

Taková byla hlavní témata 

konference Smart Future 

deníku E15 pod značkou E15 

Premium a portálu Info.cz.  

Michal Tomeš

Průmysl, tahoun inovací

PANELISTÉ. Téma změn v jednotlivých oborech ať technologických, fi nančních, či energetických diskutovali zleva: 

Radek Novák (Česká spořitelna), Jaroslav Řasa (ABRA Software), Martin Hladík (KPMG), Jan Krčmář (Solární asociace) 

a Martin Kuba (OIG Power). Generálním partnerem akce byl Svaz průmyslu a dopravy ČR, dalšími partnery pak Philip 

Morris, Škoenergo, Česká spořitelna, KPMG, P3 Logistic Parks, Kuba & Co, Řízení letového provozu a Solární asociace. 

PODPORA STÁTU. Ve svém úvodním slově náměst-

kyně ministryně průmyslu Alexandra Rudyšarová 

uvedla, jak se stát snaží prosazovat změny, které 

mají pomoci českému průmyslu. Růst ekonomiky 

chce ještě více podpořit budováním infrastruktury 

třeba prostřednictvím evropských fondů. Start-upům 

má pomoci nový zákon o investičních pobídkách, kte-

rý má zaříznout přísun peněz takzvaným montovnám 

a má refl ektovat neustálý technologický vývoj.

PŘEKOTNÝ VÝVOJ.

Předseda představenstva 

společnosti ABRA Soft-

ware Jaroslav Řasa (zcela 

vlevo) uvedl, že nežijeme 

v nijak výjimečné době, 

vše jde jen dopředu 

mnohem rychleji. České 

fi rmy nemohou však být 

pouhými subdodavateli, 

musejí vyrábět přímo 

pro koncové zákazníky. 

Martin Hladík (druhý 

zleva) z KPMG tvrdí, že 

se dočkáme rostoucího 

trendu takzvané agilní 

transformace. Ta slibuje 

zrychlení inovačních pro-

cesů, zvýšení fl exibility 

a propojení IT a byznysu.
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CHYTRÉ 

TECHNOLOGIE. 

Ve druhém bloku 

o sdílení sítí či mobi-

litě diskutovali zleva 

Lubomír Myslík z ČEZ 

Esco, ředitel spo-

lečnosti P3 Logistic 

Parks Tomáš Míček, 

Petra Machartová ze 

Skansky, zakladatel 

společnosti ELKO LP 

Jiří Konečný a docent 

Fakulty dopravní 

ČVUT Zdeněk Lokaj.
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 energetika

 „Vývoj solární energetiky se 
u nás vlivem restriktivních opat-
ření zhruba před sedmi lety téměř 
zastavil,“ říká Jan Krčmář, člen 
představenstva Solární asociace, 
a dodává: „Česká republika tak 
přestává držet krok se světem 
a obor prakticky stagnuje. Nové 
inovativní projekty se zde rozjíždě-
jí jen velmi pomalu.“

Přesto má podle Jana Krčmáře 
smysl do solárních panelů, zejmé-
na na střechách budov, investovat. 
„Především veřejná správa by 
měla jít příkladem a ukazovat, že 
pro zavádění fotovoltaiky existují 
i jiné důvody než jen ty finanční,“ 
vysvětluje.

Překážky se Pomalu snižuJí
První orientační odhad, zda se 
solární elektrárna na střeše budovy 
vyplatí, poskytne obci kalkulačka 
na webu programu Nová zelená 
úsporám. Pro přesnější čísla je však 
třeba kontaktovat odborníka, který 
navrhne, jaký typ panelů a v jakém 
množství je pro danou střechu 
nejvhodnější, a následně připraví 
ekonomickou kalkulaci.

Fotovoltaické střešní elektrár-
ny se nejvíce vyplatí na objek-
tech, které mají stabilní celoroční 
spotřebu energie. Může se jednat 
např. o plavecké či sportovní haly, 
zdravotnická a sociální zařízení, 
restaurace, penziony, ale také 

budovy úřadů. U škol bývá pro-
blematické, že v letních měsících, 
kdy nejvíce svítí slunce, mají 
prázdniny, a tudíž i minimální 
vlastní spotřebu.

„V současné době bohužel 
legislativa nedovoluje přeprodávat 
přebytky vyrobené elektřiny jiným 
spotřebitelům, ale nový energetic-
ký balíček Evropské unie by tuto 
překážku měl odbourat. Tím se 
výrazně urychlí návratnost investic 

Proč si pořídit střešní solární elektrárnu

Jděte příkladem Jan krčmář, 
člen předsta-
venstva solární 
asociace:
Veřejná správa by 
měla jít příkladem 
a ukazovat, že pro 
zavádění fotovol-
taiky existují i jiné 
důvody než jen ty 
finanční.

v chrudimi testují

Sluneční elektrárnu na střeše 
městské budovy instalovali ne-
dávno v Chrudimi. Město tak 
pokračuje ve snaze snižovat 
energetickou náročnost budov 
ve svém majetku a tuto insta-
laci považuje za pilotní.
„Na objektu městského úřadu 
máme příležitost zařízení řád-
ně vyzkoušet a vše vyhodnotit. 
Pak se město může rozhod-
nout, zda bude fotovoltaiku 
využívat i jinde,“ říká mís-
tostarosta Jan Čechlovský.
Elektrárna má výkon 21,840 
kWp a elektřinu dodává do 
tří administrativních budov 
města. Podle údajů od ener-
getického manažera Zdeňka 
Pavlíka spotřebuje město 99 % 
vyrobené elektřiny pro vlastní 
účely a jen cca 1 % posílá do 
sítě.
Investiční náklady na pořízení 
elektrárny činily téměř 610 tis. 
Kč a návratnost je počítána do 10 let. „Při stoupající ceně elektřiny bude návratnost kratší,“ odhaduje Zdeněk Pavlík.
Investice je hrazena z fondu obnovy majetku města. Ten je naplňován z prokazatelných úspor, které generuje energetický manage-
ment, a také určitým podílem z výnosů prodeje nepotřebného majetku (např. bývalých protiatomových krytů).
Další opatření směřující k lepšímu hospodaření s energiemi provádí město v objektech základních a mateřských škol. Jde např. o inves-
tice do výměny osvětlení, online sledování vody, dálkové regulace topení nebo úpravy bojlerů.

KO M P L E T N Í  S E RV I S 
P R O  Z I M N Í  Ú D R Ž B U

P.S.CH. spol. s r.o.

●  Posypová sůl: volně ložená, pytlovaná (garance ceny  
a dostatečného množství v případě kalamit)

●  Štěrky a písky: volně, balení na zakázku
●  Solanka, chlorid vápenatý, chlorid hořečnatý,  

močovina, chlorid sodný – autocisterny 
●  Ekologický výrobek pro historická centra, lázně,  

zóny pitné vody
●  Plastové boxy na skladování posypových materiálů
●  Údržba komunikací: individuální nabídka
●  Dopravní značení, vlastní doprava
●  Servis 24 hodin denně včetně víkendů
VáŠ SPolEHliVý PartnEr, již 20 lEt na trHu

Kontakt:
P.S.CH. spol. s r.o. 
Sklad Točník 112,  
339 01 Klatovy
Tel.:/Fax:+420 376 311 612
Tel.:  +420 376 387 152,  

+420 376 324 293

Sídlo společnosti: 
Alšova 1030, 334 41 Dobřany
Tel.:Fax: +420 377 980 596

V zimním období nepřetržitě
Mobil.: +420 603 221 400

e-mail:  obchod@psch-chemie.cz 
sul@psch-chemie.czwww.psch-chemie.cz     www.posypovasul.cz

9. 10. 2018
e15 premium
Průmysl tahoun inovací

15. 10. 2018
e15 premium
Důvody proč se stát členem Solární asociace

15. 10. 2018
prO města a obce
Proč si pořídit střešní solární elektrárnu

20. 9. 2018
e15 
Občanské elektrárny ve Vídni našly své podílníky 
během hodiny
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     CESTOVÁNÍ

SLUŽEBNÍ CESTY V MOBILUNákup jízdenek či letenek a objednávky 
ubytování řeší už dnes většina lidí on-line. 
Podle odborníků se nyní tyto služby pře-
stěhují do chytrých telefonů. Tahounem tohoto přesunu budou fi remní 
zákazníci. Podle ankety technologické 
společnosti Sabre usilují čtyři pětiny manažerů, kteří se ve fi rmách starají o služební cesty, o to, aby zaměstnanci 

začali co nejdříve používat specializo-vané mobilní aplikace od partnerských 
společností, které jim umožní, aby si vše 
potřebné na služební cestu zařídili sami.
Výhody pro fi rmu jsou jasné – aplikace 
od externího dodavatele sice možná nenabídne tu nejlepší cenu, zaměstnanci 
ale ušetří i několik hodin času, které by 
strávili sháněním letenek a ubytování splňujících jak jejich potřeby, tak fi remní 
pravidla pro služební cesty. Poradenská společnost Gartner předpo-
kládá, že už v roce 2020 bude 85 procent 
všech služebních cest vyřízeno prostřed-
nictvím mobilní aplikace, a to včetně doplňkových služeb, jako jsou rezervace 
v restauracích nebo objednávky taxi. Technologie také umožní obchodním cestujícím pružně měnit itinerář.

si vytvářejí vlastní trasy a kombinují i lety aerolinií, které spolu nespolupracují.Stansted spolu s Kiwi například zjednodušují proces odbavení a umožní cestujícím, aby se během přestupu mezi jednotlivými nespolupracujícími aerolin-kami vyhnuli nutnosti absolvovat znovu celý proces odbavení. Technologie Kiwi pak propojuje rezervační systémy všech dopravců, kteří na Stansted létají. „Se Stanstedem jsme vytvořili produkt, který na světě nemá obdoby,“ tvrdí spoluzakla-datel Kiwi Oliver Dlouhý.Vyhledávač nechce své know-how po-skytovat jen londýnskému letišti. „Podob-ný typ spolupráce bychom chtěli navázat i s dalšími letišti, na jaře jsme například testovali s berlínským Tegel Airport řešení 

Více o členství na  www.solarniasociace.cz
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pro propojení letů zavazadel na přestup-ních letech,“ dodává.

LETIŠTNÍ NAVIGACE. Rozšířená realita 
usnadní podle Petra Kováče z poraden-ské společnosti C-Corpfi n cestujícím i orientaci na stále vytíženějších letištích. 

„Všichni dneska máme mobil. Aplikace v něm vás provede letištěm rychleji než šipky na zemi nebo na stěnách. Před-stavte si to jako navigaci v autě, odvede vás od vstupu na letiště přes všechny kontroly k vašemu gatu, umožní vám vyhnout se největším frontám a nasměru-je vás k volným přepážkám tak, abyste se 
do letadla dostali co nejrychleji,“ popisu-je Kováč další technologii, která je blízko 

nasazení. 
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Občanské elektrárny 

ve Vídni našly své 

podílníky během hodiny

Lidé ve Vídni hromadně investují do so-

lární energie. Finanční model, který je 

ve Vídni tak oblíbený, je zcela jiný, než ho 

známe u nás. Vídeňanky a Vídeňané si 

oblíbili takzvané „občanské elektrárny“ 

(BürgerInnenkraftwerke), ve kterých si 

občané kupují malé podíly formou takzva-

ného „buy and lease back“ modelu. Takto 

investované prostředky jsou v projektech 

zúročeny lépe než v bance. Celkem se 

za poslední roky takto postavilo 26 so-

lárních elektráren o celkovém výkonu 

19,3 magawattů.

Projekty realizuje společnost Wien 

Energie (srovnatelná s PRE v Praze). 

Jakmile vytipuje lokalitu pro další projekt 

a připraví výstavbu, zahájí možnost koupit 

si podíl v elektrárně. Občané si mohou 

koupit jednotlivé panely, které poté Wien 

Energie od nich pronajímá zpátky. Občan-

ské elektrárny jsou ve Vídni tak oblíbené, 

že se podíly většinou rozprodají během 

hodiny. Každý občan si může v rámci jed-

noho projektu koupit podíl o nejvíce deseti 

panelech. Za prvních pět let do elektráren 

investovalo na deset tisíc lidí.

Takto financované elektrárny vznikají, 

jak na střechách (třeba na nové budově 

nádraží Wien Mitte či na Park and Ride 

garážích), tak na volných plochách, 

například v areálu tepelných elektráren, 

čističek odpadových vod, či jiných jinak 

nevyužitelných místech. Občané žijící v 

bytových domech, kteří nemají možnost 

instalace vlastní solární elektrárny 

na rodinném domku, se tímto způsobem 

mohou podílet na růstu obnovitelné 

energie v Rakousku. 

Ne všechny solární elektrárny přitom 

vyrábí elektřinu pro dodávky do sítě. 

Například energie, kterou vyrobí elekt-

rárna v Mödlingu u Vídně, napájí čističku 

odpadových vod.

Podobný model Wien Energie nabízí 

i pro větrné elektrárny. Celkem tímto způ-

sobem realizovala dvě větrné turbíny o cel-

kovém výkonu 86 megawattů. Inovativní 

přístup ve Vídni našli i pro rozvoj nabíjecí 

infrastruktury pro e-mobilitu. Zájemci si 

mohou za 250 eur zakoupit balíček pěti 

poukázek v hodnotě 55 eur, které mohou 

uplatnit například na roční jízdenku v MHD 

či ve vybraných supermarketech. Wien 

Energie chce tímto modelem dosáhnout 

cíle, instalovat tisíc dobíjecích stanic 

do roku 2020. Do roku 2030 chce Wien 

Energie také zdvojnásobit podíl obnovitel-

ných zdrojů energie na 40 procent.

Nový impuls pro moderní 

energetiku – potřebný 

krok pro další rozvoj 

obnovitelných zdrojů

Evropské státy se letos shodly na tom, 

že cíl pro navýšení podílu obnovitelných 

zdrojů by měl být alespoň 32 % v roce 

2030. Evropa se tak hlásí k zajištění svého 

postavení v oblasti leadera v moderní 

energetice. Experti z Mezinárodní agentury 

pro obnovitelné zdroje spočítali, že opě-

tovné nastartování instalací větrných turbín 

nebo solárních panelů a rozvoj dalších 

důležitých prvků moderní energetiky 

přinese v EU úsporu až 20 miliard euro 

ročně. Nové projekty větrných a solárních 

parků čekají na svou novou příležitost také 

v Česku.

Česká zelená stopa

Obnovitelné zdroje pokrývají v Česku asi 

15 % spotřeby energie. Problém však je, 

že v posledních letech nepřibývají téměř 

žádné nové projekty. A to i přesto, že 

jejich cena začíná konkurovat konvenčním 

zdrojům energie. Stagnuje zejména větrná 

energetika. Od roku 2014 byl k síti připojen 

jen jeden větrný park. Jde o třináct 

větrných věží ve Václavicích na Liberecku, 

které ročně vyrobí takové množství elektři-

ny, jaké odpovídá zhruba spotřebě 15 tisíc 

průměrných domácností.

Nový impuls pro rozvoj obnovitelných 

zdrojů může přinést aktuálně připravovaná 

novela zákona o podporovaných zdrojích 

energie. Ta obsahuje v zahraniční úspěšně 

vyzkoušený mechanismus aukcí podpory 

pro nové projekty šetrných zdrojů energie. 

Zájemci o výstavbu větrných, solárních 

parků nebo zařízení spalujících biomasu 

by pak soutěžili o nejvýhodnější cenové 

nabídky výkupu zelené elektřiny v dané 

kategorii a podporu by získaly pouze neje-

fektivnější projekty. Například v Německu 

dostal právě princip aukcí začátkem roku 

podporu pro nové projekty solárních elekt-

ráren na 4 eurocenty za kilowatthodinu.

Benefity obnovitelné 

energetiky

„Rozvoj obnovitelných zdrojů podporují 

progresivní společnosti jako Google, 

IKEA, Levi nebo Facebook. Jejich cílem je 

pokrývat svou spotřebu energií z obno-

vitelných zdrojů. Stále levnější projekty 

obnovitelných zdrojů znamenají pro firmy 

obrovskou příležitost nákupu čisté energie 

za předvídatelné ceny. Podobné podmínky 

pro české podniky bychom měli vytvořit 

také u nás,“ říká Veronika Hamáčková, 

ředitelka Solární asociace.

Ceny obnovitelných technologií 

v posledních letech dramaticky klesají. 

Fotovoltaické moduly zlevnily o více než 

80 % za posledních osm let. Progresivní fir-

my nyní využívají možnosti dlouhodobého 

nákupu energie z čistých zdrojů s možností 

fixace ceny na několik let dopředu. Brání 

se tak proti cenovým výkyvům energie 

na spotových trzích. Solární panely ale 

i větrné turbíny se stávají reálným levným 

řešením pokrývání energetických potřeb 

domácností i podniků.
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6. 9. 2018 
deník bydlení
10 důvodů proč si pořídit vlastní solární elektrárnu
Unikátní mapa představuje doporučené instalační  
a servisní firmy pro solární elektrárny a akumulaci

27. 8. 2018
euro
Ukládej energii na horší časy

18. 8. 2019
právo
Dvě třetiny energie ze solárů rodinným domům utečou

Bydlení

Praha je dražší 
než Mnichov
Hlavní město se vzdaluje 
zbytku země i Evropě

Praha se začíná vzdalovat v dostupnos-
ti bydlení nejen ostatním velkým městům 
v zemi. Utíká i jiným evropským metropo-
lím. Bohužel opět tím špatným směrem. 

Ze srovnání poměru cen bytů a hrubých 
ročních příjmů, které provedla společ-
nost KPMG, vyplynulo, že Pražan potře-
boval v roce 2017 na pořízení průměrného 
nového bytu 12,3 hrubého ročního pla-
tu, zatímco v Mnichově, kde jsou obecně 
byty i na Německo velmi drahé a dostup-
nost bydlení se stala politickou prioritou, 
musel občan šetřit necelých deset let. Ve 
Vídni se podařilo průměr oproti roku 2016 
o trochu vylepšit na 9,5 roku. Dobře se má 
z tohoto pohledu Varšavan, který na byt 
vydělává zhruba šest let, tedy polovinu 
doby, co Pražan. 

Když se podíváme na aktuální srovná-
ní průměrných cen bytů v českých kraj-
ských městech na serveru RealityMIX 
s hrubým příjmem podle Českého sta-
tistického úřadu, vyjde nám, že rozdí-
ly v dostupnosti bytů uvnitř země mohou 
být mnohem víc propastné než vzájem-
né porovnání evropských hlavních měst. 
Suverénně nejlépe jsou na tom Ústečtí, 
kteří na byt spoří zhruba tři roky, což 
je skoro čtyřikrát méně než Pražan. Do-
bře je na tom i Ostravan se čtyřmi lety 
a kousek. Celkem očekávaně je po Praze 
(aktuálně 14,3 hrubého ročního  platu) nej-
horší dostupnost bytů v Brně (12,3 hru-
bého ročního platu), následují Karlovy 
Vary (10) a Olomouc (9,5), jejich obyvate-
lé jsou na tom podobně jako Mnichovan 
a Bratislavan. Více než osm let na byt šetří 
ale i obyvatel Hradce Králové nebo Plzně. 
Podobně jako Varšavan je na tom obyvatel 
Jihlavy.  BOŘ
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Ukládej energii na horší časy
Podniky mohou díky ukládání energie do baterií 
šetřit na nákladech za elektřinu. Až 80 procent 
investice přitom zaplatí fondy EU
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České podniky všech velikostních kate-
gorií objevují kouzlo ukládání energie 
do baterií. V aktuálním seznamu podpo-
řených projektů z Operačního progra-
mu Podnikání a inovace pro konkuren-
ceschopnost lze napočítat již více než 
50 takových projektů. Výše investice se 
u nich pohybuje v řádu jednotek i desítek 
milionů korun, přičemž dotace z evrop-
ských fondů může pokrýt až 80 procent 
uznatelných nákladů.

Mezi úspěšné žadatele o dotaci patří 
hlavně malé a střední podniky, ale nechy-
bí v něm ani ten největší – Škoda Auto. 
Ti odvážnější, například výrobce koge-
neračních jednotek Tedom z Třebíče, 
si chtějí s pomocí baterií vyzkoušet os-
trovní provoz. Tedy možnost vyrábět 

si vlastní elektřinu 
bez závislosti na odběru 
z rozvodné sítě.

Menší ª rmy a podnikatelé si 
naopak často pořizují „trojkombi-
naci“ střešních solárních pane-
lů, bateriového úložiš-
tě a dobíjecí stanice 
pro elektromobi-
ly. Spojení s elek-
tomobilitou však 
není jedinou vý-
hodou. „Bateriová 

úložiště mohou � rmám výrazně pomoci 
v případě nerovnoměrných požadavků na 
odběr elektrické energie. Podniky platí ne-
jen za spotřebovanou energii, ale také za 
rezervovanou kapacitu,“ říká výkonný ře-
ditel oborového sdružení Aku-Bat CZ Jan 
Fousek.

Pavel Hrzina z ČVUT a Solární aso-
ciace dodává, že bateriová úložiště jsou 
vhodná pro podniky s nevyrovnanou spo-
třebou elektřiny v čase a jednosměn-

ným provozem. „Ekonomický přínos 
je ve snížení rezervovaného příkonu 
a případné úspoře silové elektřiny 
díky fotovoltaickým panelům,“ vy-
světluje Hrzina a dodává, že tako-

vé řešení využívá i Univerzitní cen-
trum energeticky efektivních budov 

ČVUT v Buštěhradu 
u Prahy.

Baterie ve ª rmách se ve-
likostně nacházejí mezi ma-

lými domácími úložišti, jejich 
instalaci spolu se solárními pane-

ly nabízí ČEZ, S-Power a další ª rmy, 
a velkokapacitními bateriemi s úlož-
nou kapacitou od jedné megawattho-
diny výše. První dvě si loni pořídily 
společnosti E.ON a Solar Global, třetí 
z nich v těchto dnech uvádí do provozu 
Energon Holding v Dobříši.  DTR

Dostupnost reality
Počet ročních hrubých mezd na byt

Praha a sousední metropole
Počet hrubých ročních platů na pořízení průměrného 
nového bytu

ZDROJ: KPMG

ZDROJ: REALITYMIX.CZ
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Mezi úspěšné žadatele o dotaci patří 
hlavně malé a střední podniky, ale nechy-
bí v něm ani ten největší – Škoda Auto. 
Ti odvážnější, například výrobce koge-
neračních jednotek Tedom z Třebíče, 
si chtějí s pomocí baterií vyzkoušet os-
trovní provoz. Tedy možnost vyrábět 

si vlastní elektřinu 
bez závislosti na odběru 
z rozvodné sítě.

Menší ª rmy a podnikatelé si 
naopak často pořizují „trojkombi-
naci“ střešních solárních pane-
lů, bateriového úložiš-
tě a dobíjecí stanice 
pro elektromobi-
ly. Spojení s elek-
tomobilitou však 
není jedinou vý-
hodou. „Bateriová 

ným provozem. „Ekonomický přínos 
je ve snížení rezervovaného příkonu 
a případné úspoře silové elektřiny 
díky fotovoltaickým panelům,“ vy-díky fotovoltaickým panelům,“ vy-díky fotovoltaickým panelům,“
světluje Hrzina a dodává, že tako-

vé řešení využívá i Univerzitní cen-
trum energeticky efektivních budov 

ČVUT v Buštěhradu 
u Prahy.

Baterie ve ª rmách se ve-
likostně nacházejí mezi ma-

lými domácími úložišti, jejich 
instalaci spolu se solárními pane-

ly nabízí ČEZ, S-Power a další ª rmy, 
a velkokapacitními bateriemi s úlož-
nou kapacitou od jedné megawattho-
diny výše. První dvě si loni pořídily 
společnosti E.ON a Solar Global, třetí 
z nich v těchto dnech uvádí do provozu 
Energon Holding v Dobříši. DTR
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EnErgiE pro bazény

Zařízení k ohřevu vody v bazénu jsou stále žádanější součástí bazénového příslušenství. Lidé 

si chtějí užívat koupání bez ohledu na počasí a roční dobu. Nejčastěji volí bazénová tepelná 

čerpadla a solární ohřevy vody. Uvažují o celém systému domácí energetiky. 

Te x T: V l a sT i m il Růž ičk a | FoTo: mou n T F ield, HoR n bacH

odle průzkumů společnosti 

e.on využívá solární 

energii pouze 8 % českých 

domácností. nejčastěji je to 

energie ze slunce k ohřevu 

vody, pouhá dvě procenta 

vyrábí i elektřinu. To by se ale mohlo v blízké 

budoucnosti změnit: „aktuální trend míří 

stále více k instalaci solárních systémů 

s akumulací energie. očekává se také rozvoj 

solárních tašek nebo oken, které budou moci 

vyrábět elektřinu. V současné době působí 

v této oblasti několik slibných startupů i lídrů 

trhu, kteří určitě promluví do budoucnosti 

malé decentralizované energetiky,“ popisuje 

trendy Petra Písková ze solární asociace. 

inovacím zcela jistě neuniknou ani bazénová 

tepelná čerpadla a solární ohřev vody 

v bazénu, které mohou být součástí celého 

systému domácí energetiky. 

Dotace na solární ohřev vody 

Zástupci společnosti e.on považují solární 

ohřev vody a výrobu vlastní elektrické energie 

pomocí fotovoltaických panelů za ideální 

způsob úspor. „Výhodou takového řešení je 

hlavně jednoduchá instalace a při využití dotací 

nová zelená úsporám i zajímavá ekonomická 

návratnost. na takový systém je totiž možné 

získat dotaci ve výši až 60 000 korun. na investici 

by měl dosáhnout téměř každý,“ uvádí luboš 

Vrbata ze společnosti e.on a připomíná 

též důležitost spotřeby energie na místě, aby 

elektřina zbytečně nepřetékala do distribuční 

sítě. „Podmínky dotačního programu nová 

zelená úsporám specifikují povinnost spotřebovat 

na místě alespoň 70 % vyrobené elektrické 

energie. optimálně by však tato hodnota měla 

být daleko vyšší a blížit se sto procentům,“ 

dodává. důležité je tedy celý fotovoltaický 

systém správně dimenzovat. Platí to zejména 

pro náročnější instalace s baterií a akumulačním 

zásobníkem na teplou vodu. Příliš malý solární 

systém vyrobí jen málo energie a jeho využívání 

se nevyplatí. 

častou chybou je ale rovněž instalace zbytečně 

velké domácí solární elektrárny. domácnostem 

mohou firmy nabízet komplikované třífázové 

systémy. Ty většinou dodávají vyrobenou 

elektřinu do všech tří fází domovního rozvodu, 

bez ohledu na to, na jaké fázi jsou zapojeny 

místní spotřebiče. levná, doma vyrobená 

elektřina pak z nevyužitých fází zbytečně 

a zdarma odtéká do distribuční sítě.

p

Koupací sezonu si můžete prodloužit. Tepelná 

čerpadla představují moderní a vysoce 

efektivní způsob ohřevu vody. Pracují 

nezávisle na počasí a slunečním svitu. Využít 

je můžete pro nový i stávající bazén. Jejich 

instalace je jednoduchá a lze je propojit  

i s vlastním systémem domácí energetiky 

(MOUNTFIELD)
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velké množství draslíku nezvýší obsah draslíku v 
těle a pojídání potravin jako banánů nezvyšuje 
roční dávku radiace. Malá radiační expozice 
způsobená konzumací banánu trvá jen několik 
hodin po požití, kdy je obsah draslíku v těle 
zregulován ledvinami. Vzhledem k tomu, že 
naše těla jsou pod kontrolou organické 
homeostáze (rovnováhy), hladina draslíku-40 se 
po jídle banánu nezvyšuje a tělo se 
přebytečného draslíku-40 zbaví.  Kolísání radioaktivních emisí z jaderných 

elektráren. Radiační biolog Dr. Ian Fairlie 
poznamenává, že při výměně paliva 
v reaktorech jsou místní obyvatelé během 12-ti 
hodin vystaveni hladině radioaktivity až 500krát 

vyšší než při normálním provozu. To by mohlo vysvětlit nárůst počtu dětských leukemií v okolí jaderných 

elektráren - ale provozovatelé elektráren před tímto nijak nevarují a nepřijímají žádná opatření ke snížení 

expozice. 
Skutečně nebezpečné člověkem vyrobené radionuklidy (například cesium-137 a stroncium-90) se 

uvolňují do našeho prostředí z jaderných elektráren, testů jaderných bomb a nehod jako Fukušima 

a Černobyl. „Tyto radioaktivní prvky, na rozdíl od přírodní hodraslíku-40 v banánech, jsou lidským tělem 

zaměněny za známé prvky. Například požité radioaktivní stroncium-90 nahrazuje stabilní vápník 

a radioaktivní cesium-137 nahrazuje stabilní draslík. Tyto nuklidy se tak mohou ukládat v kostech a svalech 

a ozařovat lidi zevnitř. Vnitřní záření může vést k velmi závažným, dlouhodobým a transgeneračním 

dopadům na zdraví," jak píše Linda Gunter ve svém článku.  
      Nešťastná událost v Goianii v Brazílii v září 1987 zase ilustruje nebezpečí štěpného produktu cesia-137. 

Dva lidé ukradli zdroj záření z nepoužívané lékařské radioterapetiuck éordinace. Bezpečnostní ostraha si 

ten den místo hlídání zašla do kina (shodou okolností na film „Herbie Goes Bananas“.) Zdroj radioterapie 

obsahoval 93 gramů cesia-137. Byl prodán obchodnímu zástupci. Mnoho lidí bylo vystaveno působení 

radioaktivního cesia a rozšířilo kontaminaci na další místa ve městě i v okolí. Nejméně čtyři lidé zemřeli 

z vystavení záření a podle IAEA „mnoho dalších“ utrpělo radiační zranění. Osm z těch zraněných vyžadovalo 

chirurgické odškodnění, amputaci končetin a kožní transplantáty. Incident byl vyhodnocen jako úroveň 5 

„Nehoda s rizikem mimo lokalitu“ na sedmibodové Mezinárodní stupnici jaderných událostí INES. 

Olga Kališová podle The Banana Equivalent Dose of catastrophic nuclear accidents, autor: Jim Green; publikováno ve WISE Nuclear Monitor 

 

Ve světě frčí fotovoltaika, Česko na chvostu 
 

Během loňského roku bylo v Evropě nainstalováno celkem 6 030 megawattů solárních elektráren. To 

odpovídá meziročnímu růstu o 6 procent. Nejvíce nových projektů vzniklo v Německu (až 2 200 

megawattů), které s úspěchem využívá systém aukcí výkupních cen pro nové projekty. Česká republika 

zůstává na chvostu s pár desítkami megawattů.      Německo následuje Velká Británie s přibližně 912 megawatty (MW) nových solárních projektů. Francie 

pak přidala 887 MW a Nizozemsko 853 MW. Mírné oživení nastalo také na španělském trhu, kde vzniklo 

během loňského roku 150 MW fotovoltaických elektráren. Solární elektrárny vyrobí ročně v Evropě přes 

110 terawatthodin elektřiny, což odpovídá více než 4% podílu na trhu s elektřinou. 
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Prezident znovu zavele
l

k útoku na solární barony.

Hledat řešení pomáhají

právníci firmy ČEZ.

KATEŘINA SURMANOVÁ

PRAHA Už v roce 2013, pár měsí-

ců po prvním zvolení, Miloš Ze-

man založil speciální úderný tým,

který prověřoval temné kouty so-

lárního byznysu. O pět let později

Zemanův zájem o potrestání ni-

kdy nepojmenovaných solárních

baronů neutuchá.
Prezident včera sněmovně

a nové vládě kladl na srdce, že je

potřeba skoncovat s přílišnými vý-

daji na dotace ve prospěch sluneč-

ní energie. „Ročně vyhazujeme

48 miliard na jejich podporu.

Jsem rád, že jsme se s panem pre-

miérem a generálním ředitelem

ČEZ Danielem Benešem dohodli,

že ČEZ poskytne úřadu vlády

zdarma právnický tým, který

bude hledat řešení. Chci věřit, že

najdeme cestu, jak solární barony

odstranit od zdrojů, o které se ne-

zasloužili,“ uvedl prezident.

Problém s nepřiměřenou státní

dotací fotovoltaiky vznikl zhruba

před 12 lety, kdy tehdejší politici

nedomysleli či úmyslně přehléd-

li, co se bude dít, když se výroba

energie ze slunce hodně rozvine.

V roce 2006 se do ní pouštělo pár

pionýrů, ale jak padaly ceny za so-

lární panely díky laciné čínské

produkci, zájem raketově rostl.

Politici tehdy určili bonusy a vý-

kupní ceny, ale neomezili je napří-

klad celkovým instalovaným výko-

nem či vazbou na náklady investi-

ce, takže výdaje mohly růst done-

konečna. Až od roku 2011 sně-

movna schválila radikální snížení

dotací, ale plno elektráren vznik-

lo právě v letech 2009 a 2010.

Do solárů investoval i ČEZ

Někteří majitelé o výhodnou saz-

bu stáli tak moc, že svá díla uvádě-

li do provozu i na silvestra 2010.

Řada z nich si dnes místo bonusů

užívá zájmu státních zástupců,

protože se později ukázalo, že

jako hotové vykazovali elektrár-

ny, z nichž byl dokončen leda

oplocený pozemek.

Velké solární elektrárny v dané

době postavil také polostátní ener-

getický moloch ČEZ a i na jeho

konto jdou projekty, o jejichž do-

končenosti pochybuje Státní ener-

getická inspekce i justice.

Je tedy otázkou, zda je vhodné,

aby právníci jednoho z význam-

ných vlastníků slunečních elektrá-

ren hledali spolu s úřadem vlády

řešení, jak solárníky odstavit od

peněz. Zeman řekl, že právě toto

ujednání bylo obsahem jeho ne-

dávné schůzky s Babišem a Bene-

šem. „Nekomentujeme obsah těch-

to schůzek, to nám nepřísluší,“

uvedl mluvčí ČEZ Ladislav Kříž.

Vláda a sněmovna zkusily už

v roce 2010 nekontrolovaný růst

zkrotit zvláštní solární daní. Čini-

la 26 procent a platit měla jen tři

roky. Zákonodárci ji pak prodlou-

žili a snížili na deset procent. Slu-

neční investoři se tomu bránili

a brání v arbitrážích, právnímu

týmu ministerstva financí se ale

zatím daří spory vyhrávat.

Babiš v reakci na Zemana upo-

zornil na svízelnou pozici ČEZ

i na to, že náprava starých chyb je

obtížná. Zatím nikdo nic lepšího

než solární daň nevymyslel. „Po-

kud někdo přijde na to, jak vyřešit

nadstandard solárních příjemců,

budu šťastný. I ČEZ investoval do

velmi podivných struktur obnovi-

telných zdrojů. Když nám ale dá

recept, budu rád,“ řekl premiér.

Dotčení podnikatelé se proti

prezidentovým slovům ohradili.

„Pověry o nadměrných ziscích so-

lárních elektráren nemají reálný

základ. Vyzýváme proto vládu,

aby zachovala stabilní prostředí

pro rozvoj obnovitelných zdro-

jů,“ uvedla Veronika Hlaváčková

ze Solární asociace.

TOMÁŠ TOMÁNEK

Vláda s trestně stíhaným premié-

rem bude pod drobnohledem voli-

čů, říká sociolog Daniel Prokop

z agenturyMedian, která se zabý-

vá průzkumy veřejného mínění.

LN Poprvé od Listopadu 1989 se

bude vláda opírat o komunisty.

Jak na to reaguje veřejnost?

Záleží na tom, jak položíte otáz-

ku v průzkumu. Výzkumy, které

se ptaly čistě na vládu ANO

a ČSSD, dospěly k vyšší důvěře

lidí než ty, které uvedly explicitní

podporu komunistů. Obecně se

dá ale říct, že podpora vlády ze

strany KSČM vadí zhruba polovi-

ně lidí – a to konstantně. Častěji

to nevadí lidem starším 50 let

s nižším vzděláním. Naopak

mladší a vzdělanější vnímají vliv

komunistů na vládu jako narušení

polistopadového vývoje.

LN Kabinet je terčem kritiky

také kvůli premiéru Andreji Ba-

bišovi, který ho vede, ačkoli je

trestně stíhán. Jak moc to u voli-

čů škodí?
V dubnu jsme dělali výzkum

pro Českou televizi, který ukázal,

že pro 36 procent lidí je trestně stí-

haný premiér nepřijatelný. Dal-

ších 26 procent pak říká, že kvůli

tomu budou vůči kabinetu pozor-

nější a budou bedlivě hodnotit

jeho kroky. Budou tak vládu vní-

mat hlavně podle toho, jak se

bude konkrétně chovat. Důvěra

voličů bude také záviset na tom,

jak se vláda postaví k zásadním té-

matům, jako je dostavba dálnic,

růst mezd nebo reforma exekucí

a oddlužení.

LNMinisterská soupiska se rodi-

la dost těžko. Těsně před hlaso-

váním o důvěře musela skončit

šéfka spravedlnosti Taťána

Malá, která opisovala v diplom-

ce. Ministr vnitra Jan Hamá-

ček zase vede i zahraniční re-

sort. Reflektují to voliči?

Nepřeceňoval bych to. Počet

lidí, kteří sledují jména jednotli-

vých ministrů, není tak velký.

Začne to škodit v případě, že se

kvůli tomu objeví spory mezi

ANO a ČSSD. Nebo pokud to

omezí akceschopnost vlády: na-

příklad když ministr zahraničí

nestihne nějaké jednání, protože

řídí dva resorty. Ale personálie

vnímají spíše novináři než běžní

voliči.

LN Ti si naopak všímají toho, že

vládu s důvěrou sněmovny

máme až tři čtvrtě roku od vo-

leb. Vadí hodně vláda bez důvě-

ry?
Ptali jsme se na to také v dub-

nu. Ukázalo se, že půl roku po vol-

bách je hraniční doba, pak to li-

dem začíná výrazně vadit. Tehdy

60 procent dotázaných uvedlo, že

nejsou spokojeni s vládnutím ka-

binetu bez důvěry. Zajímavé při-

tom je, že mezi nimi byli i voliči

Miloše Zemana, takže jejich hod-

nocení nebylo dané odporem

k vládě nebo Andreji Babišovi.

O měsíc dříve jsme se ptali pro

Český rozhlas, jestli by vláda

měla dělat nějaké vážnější kroky,

jako personální změny v nemocni-

cích, ve vedení pošty a podobně.

A už v tu dobu více než polovina

lidí říkala, že by vláda měla být

pasivnější a takové kroky nedě-

lat.

Ročně vyhazujeme

48 miliard na jejich

podporu. Chci věřit,

že najdeme cestu,

jak solární barony

odstranit od zdrojů,

o které se

nezasloužili.

Protesty i dobré rady.
Odpor vůči vládě ANO a ČSSD tolerované komunisty se promítl do vystoupení opozič

ních poslanců (na snímku první místopředseda KDU-ČSL M
arian Jurečka). Po celý d

en se před sněmovnou scházely stovky n
espokojených občanů, m

ezi

něž zavítali poslanci OD
S, TOP 09, lidovců, Pirát

ů, ale i exministryně ANO Karla Šlechtová. Prezide
nt Miloš Zeman vládě naopak poradil

, nač by se měla nad rámec svého programu soustředit.
FOTO MAFRA – DAN MATERNA, MICHAL ŠULA, PETR TOPIČ

Zeman proti baronům

Podpora komunistů vadí
půlce lidí

Sociolog: Mladší a vzdělanější voliči hod
notí návrat KSČM k moci jako narušení polistopadov

ého vývoje v zemi

TOMÁŠ TOMÁNEK

PRAHA „Myslím si, že bychom

měli směřovat minimálně k vyrov-

nanému rozpočtu, ne-li k roz-

počtu přebytkovému,“ řekl Miloš

Zeman v projevu k nové vládě.

Prezident tím zavelel na zteč

proti hospodaření se schodkem.

Podle něj není v době hospodář-

ského růstu důvod pro deficit. Vy-

zval proto kabinet, aby hledal

úspory. A rovnou navrhl, kde by

mohl s šetřením začít.

„Za mé vlády bylo státních

úředníků 80 tisíc. Dnes je jich

150 tisíc. (...) Že si tito lidé, aby

ospravedlnili svoji existenci, vy-

mýšlejí práci, která je často zby-

tečná, to je jedna věc. Že tomu

bezmocně přihlížíme, je věc dru-

há,“ podotkl Zeman.

Vláda by podle něj neměla po-

čet úředníků nadále zvyšovat ani

jim přidávat na platech. Naopak

by měla uvažovat o možnosti stát-

ní správu modernizovat a přeby-

tečné úřednictvo poté propustit.

„Bezesporu najdou při nedo-

statku pracovních sil pohodlně za-

městnání v soukromém sektoru,

čímž se odlehčí státnímu roz-

počtu. Jenom chtít a mít trochu

odvahu postavit se proti této ně-

kdy až lobbistické skupině,“ ape-

loval Zeman na vládu.

Česká brána k moři

V proslovu se dotkl také svého

„věčného“ tématu: vodního kaná-

lu, který by spojil Dunaj s Odrou

a Labem. Za vysněný projekt lob-

buje už od začátku svého prvního

hradního mandátu. U minulého

kabinetu si proto vynutil studii

proveditelnosti a ministerstvo do-

pravy ji skutečně vypracovalo.

„Rád bych s radostí konstato-

val, že nedávná studie proveditel-

nosti doporučila také můj oblíbe-

ný kanál Dunaj-Odra-Labe,“ řekl

Zeman.
Prezident v projektu vidí šanci,

jak zlepšit dopravní infrastruktu-

ru, zároveň by prý mohl přivést

vodu na suchem sužovanou jižní

Moravu. O kanálu D-O-L se opa-

kovaně bavil s vysokými polský-

mi představiteli. Někdejší prezi-

dent Bronisław Komorowski byl

stavbě nakloněn. Ze Štětína chtěl

mít podobný přístav, jako je Ham-

burk. Pro Čechy by se díky nové

vodní cestě stal branou k moři.

OKUPACE

Proč neuspělo
politické
řešení

Nový seriál LN od 20. 7.

Počet lidí, kteří sledu
jí

jména jednotlivých

ministrů, není tak velký.

Personální nestabilit
a

začne škodit, až pokud

se kvůli tomu objeví

spory.

Daniel Prokop
sociolog

Prezident: Stavte kanál

a propouštějte úředníky

26. 2. 2018
zpravodaj Ďáblík
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Evropský i český průmysl obnovitelných

zdrojů v posledních letech spíše stagnuje.

Klíčem k rozvoji obnovitelných zdrojů je

jednoznačně tzv. Zimní energetický balíček

EU, shodly se na největší konferenci věno-

vané solární energetice špičky české i ev-

ropské energetiky v květnu v Praze. Zimní

energetický balíček má zemím EU pomoci

s přechodem na zelenou energetiku. 

Klíčovým impulzem pro zvýšení podílu čistých

zdrojů energie a zbavení se závislosti na fosil-

ních palivech je podle tuzemských i zahranič-

ních odborníků stabilní prostředí, ve kterém by

se členské státy měly shodnout na jasném směru

pro obnovitelné zdroje. Petr Binhack ze Stálého

zastoupení ČR při Evropské unii účastníkům

potvrdil, že Česká republika bude v Evropské

komisi hájit vyšší cíl pro podíl z obnovitelných

zdrojů, a to nezávazných 30 %. Podle prvotního

návrhu Evropské komise by měl podíl energie

z obnovitelných zdrojů v EU tvořit 27 % v roce

2030. Evropské i české asociace v oboru obnovi-

telných zdrojů se shodují, že má zelená energeti-

ka v EU ještě vyšší potenciál, a to ve výši 35 %

podílu na hrubé spotřebě energie.

„Jasný rámec evropské politiky dá prostor

pro investice do nových projektů obnovitelných

zdrojů v členských státech. Vyšší cíl také zna-

mená rychlejší odklon od využívání fosilních

paliv. Česká republika může během příštího de-

setiletí navýšit svůj podíl obnovitelných zdrojů

na 24–26 % na hrubé spotřebě energie. I přes

stagnaci oboru v posledních letech se dnes po-

hybujeme na zhruba 15 %, a v době levných

technologií obnovitelných zdrojů nevidíme

v navýšení o 10 % problém,“ řekla k návrhu vý-

boru Evropské komise Veronika Hamáčková ze

Solární asociace, která konferenci pořádala.

Aktuální informace z projednávání Zimní-

ho energetického balíčku přivezla Aurélie Beau-

vais z evropské fotovoltaické asociace SolarPo-

wer Europe, podle které jednání mezi instituce-

mi vstoupila do finální fáze a je třeba nalézt po-

litický kompromis. Evropský parlament zastává

ambiciózní 35% cíl a navýšení podporuje i Ev-

ropská komise. Některé členské státy zastoupe-

né v Radě EU oproti tomu podporují konzerva-

tivních 27 %. Výsledek jednání by měl být znám

v červnu a očekává se kompromisní podoba cíle

ve výši 30–35 %, jehož horní hranici dlouhodo-

bě podporuje i SolarPower Europe.

Česká republika připravuje 

nový energetický kodex

„Do podzimu letošního roku připraví Minister-

stvo průmyslu a obchodu úplně nový energetic-

ký zákon, který by za dva, tři roky vyústil v nový

energetický kodex. Do něj budeme transpono-

vat nejen směrnice Zimního energetického ba-

líčku,“ uvedl na konferenci ředitel Odboru elek-

troenergetiky Ministerstva průmyslu a obchodu

ČR Ladislav Havel. Novela bude také upravovat

práva a povinnosti akumulace energie a licenční

podmínky.

V souvislosti s OZE se aktuálně v ČR řeší

kontrola překompenzace. Jde o přezkum, který

má zjistit, zda výrobci z OZE nedostávali v mi-

nulosti příliš mnoho peněz z veřejných pro-

středků. „Překompenzace není strašidlo. Ani

pro stát, ani pro výrobce energie. V první fázi

jsme museli notifikovat systém podpory, což se

podařilo (až na druhotné zdroje, kde proces

probíhá). Zahájili jsme sektorové šetření na zá-

kladě dobrovolnosti a zjišťujeme, zda mohlo

dojít k překompenzaci podpory pro elektrárny

uvedené v roce 2006, 2007 a 2008. Aktuálně

probíhá vyhodnocování,“ dodal Ladislav Havel.

Díky Zimnímu energetickému balíčku by

měli významný podíl na trhu získat spotřebite-

lé, kteří se z role pasivního příjemce energie sta-

nou aktivními hráči. Získají tak možnost elek-

třinu vyrábět, skladovat a spotřebovávat. „Sa-

movýrobci“ by tak mohli rovněž prodat nevy-

užitou energii zpět do sítě. Zjednodušen má být

také proces povolovacích řízení spojený s insta-

lací zeleného zdroje.
(tz)

ČR podpoří v EU růst obnovitelných zdrojů

na 30 procent do roku 2030

Snadno si jej zapamatujete. Na ulici jej ne-

přehlédnete. Má sexappeal. Ale umí nabíd-

nout i řadu praktických vychytávek. Jestli

se bude někde skvěle vyjímat, je to firemní

flotila. Dokáže totiž uspokojit požadavky

všech zaměstnanců a jejich produktivitu do-

vést na novou úroveň. Šéfka, obchodní zá-

stupce nebo řadový zaměstnanec. Každý

v něm najde oporu, kterou ocení na dlou-

hých i kratších cestách, aniž by musel ože-

let určité aspekty své pracovní výkonnosti.

A ještě k tomu se za nimi díky tomuto vo-

zidlu budou ostatní dlouho uznale ohlížet.

Řeč je o nové i30 kombi z dílny automobil-

ky Hyundai. Jak si vedl v našem redakčním

testu model s výbavou Style, paketem Ulti-

mate a motorizaci T-GDI 140? 

Křivky exteriéru jsou odladěné k dokonalosti.

Investice do designu se výrobci vyplatila.

V dnešní době oko bere. Mimo to se ladné tvary

podílejí na skvělé aerodynamice vozidla, které si

proráží cestu vzduchem s nevšední lehkostí.

Tvary vozidla dokáží každého zvědavce s okem

labužníka potěšit. Čelní pohled na vozidlo vy-

volává silné a  emotivní dojmy. Kaskádovitá

maska i30 se nám v redakci líbila. V kombinaci

s tvarováním předních světlometů a víka kapoty

vytváří dojem robustního a spíše sportovně od-

laděného vozu. Prostě to není nudný kombík,

který zapadne, na který zapomenete, jakmile

vás mine.
Boční linie vozu směrem k zádi klesá. To

umocňuje dojem propracovanosti. Ale skýtá to

i jednu drobnou nevýhodu, na níž má podíl i ji-

nak velmi příjemný doplněk v podobě panora-

matického střešního okna. Máte-li vést kolegu,

který měří víc než dva metry a váží přes metrák,

nenuťte ho sedět vzadu. Pravděpodobně mu bu-

de jeho výška mírnou překážkou požitku z jíz-

dy. Ale kdokoli průměrného vzrůstu si i na zad-

ních sedadlech vychutná pohodové svezení. 

V kombinaci s příplatkovou modrou meta-

lízou, která decentně modeluje a zvýrazňuje de-

signové detaily, tvoří všechny prvky provokativ-

ní harmonii. Po vizuální stránce se nám nová

generace vozu líbí a nemáme jí co vytknout.

Spíše o Hyundai i30 otevřeně uvažujeme jako

o reprezentativním automobilu, který by flotilu

malé, střední i velké firmy esteticky osvěžil. 

V srdci námi testovaného krasavce pumpo-

val zážehový motor T-GDI 140 s maximálním

výkonem 140 koní a maximálním točivým mo-

mentem 242 newtonmetrů. Překvapilo nás, jak

svižně reaguje na požadavky řidiče. Stačilo po-

lechtat pedál akcelerátoru a motor prakticky

ihned splnil naše přání, přestože se určité míře

váhání automobil nevyhnul. Předjíždění cyklis-

tů i loudalů kochajících se krajinou s i30 prostě

není žádný stres. Vše má člověk pod kontrolou,

je plně ve spojení s vozidlem. Co nás trošinku

mrzí, je spotřeba, jíž během našeho testování

palubní počítač v průměru spočítal na 7,6 litrů

na sto kilometrů. Na druhou stranu popojíždě-

ní v kolonách, kterých jsme se nabažili vrchova-

tě, lepšímu výsledku nepomohlo.

Sedmistupňová dvouspojková převodovka

DCT se nám také velmi líbila. Konečně ocenění

jí patří jak za příjemné popojíždění v kolonách

na městském okruhu i dálnicích, tak za perfekt-

ní svezení, když jsme si chtěli vyzkoušet trochu

dynamičtější jízdu. Ten, kdo rád i řazení strikt-

ně podle svého vkusu, ocení možnosti, jež mu

tento typ převodovky nabízí. Vybrat si můžete

ze dvou jízdních režimů, je-li tedy libo ten spor-

tovní, je řidič limitován jen svými schopnostmi.

Tuto dvouspojkovou převodovku uvítají jistě

všichni ti, kteří si přejí jízdu užívat bez zbyteč-

ných starostí. 

Jestli dokáže produktivitu v rámci pracov-

ního dne něco ovlivnit, jak udávají výzkumy

z poslední doby, pak je to ergonomie. Perfektní

uzpůsobení interiéru a jízdní komfort jsou klí-

čovými nástroji, kterými Hyundai i30 přibližuje

svého majitele či řidiče k úspěchu. Interiér je

zpracován z kvalitních materiálů, je přehledný

a výborně rozvržený. Zvláštní pozornost jsme

věnovali v redakci koženým sedadlům, která

mají perfektní boční vedení, poskytují skvělou

oporu zádům. Málo co dokáže znepříjemnit

pracovní den jako to, když před důležitým jed-

náním vystoupíte z auta úplně rozlámaní. V Hy-

undai i30 jsme se ale cítili jako v bavlnce. A to

i na nejdelším českém tankodromu. Za to může

zadní víceprvková náprava. 

Volant je přiměřeně velký, příjemně se ovlá-

dá, ale není určen majitelům malých rukou.

O teplotní pohodu cestujících se stará duální

automatická klimatizace, kterou už bychom za

nic na světě nevyměnili. Víme totiž, že hladkého

pracovního provozu jsme schopni ideálně do

23 °C. Radost při parkování nám dělala také par-

kovací kamera a parkovací senzory, tedy do chví-

le, než jejich zvuk začal připomínat exitus hlásící

nemocniční přístroje. Ale jinak fungují skvěle

a v kombinaci s automatickým nastavením zrcá-

tek při parkování, kdy jsme perfektně viděli na

obrubníky, lemy květinových záhonů i malovaná

stání podzemních garáží, jsme si couvání a zajíž-

dění do nejrůznějších krkolomných míst vlastně

docela vychutnávali. Je pozoruhodné, jak dokáží

skvěle sladěné technologie změnit pohled na ři-

dičsky méně oblíbené úkony, při nichž se z kabi-

ny vozu jinak občas ozve i peprnější výraz.

V Hyundai na bezpečí velmi dbají, a  tak

v testované i30 nemohla chybět celá řada dal-

ších vychytávek. Asistenta sledování pozornosti

řidiče, který analyzuje styl jízdy a jeho změny,

jsme naštěstí využít nemuseli. Řídit tento vůz je

prostě příjemné natolik, že únava nastupuje až

po nočním týmovém brainstormingu mimo sil-

nice. Rozpoznávání dopravních značek nám

průběžně pomáhalo držet se v rychlostních li-

mitech předepsaných pro daný úsek trasy. Ně-

koho nebaví, nám pomohl zachovat si dekorum

gentlemanů na silnicích. Neocenitelným po-

mocníkem nám byl systém sledování mrtvého

úhlu. Potěší zejména při předjíždění a zipování. 

Ústřední prvek kabiny tvoří palubní desce

vévodící citlivý dotykový display. Nabídne pro-

stor pro zábavu, kterou jsme si v podobě saxofo-

nového koncertu uvnitř vozidla užívali v kolo-

nách, i praktickou navigaci, která funguje, jak

má. Jen škoda, že to není Waze, který dokáže

člověka provést dopravním peklem českých sil-

nic s co nejmenšími šrámy na dobré náladě. Tak

třeba časem. Mimo to se nám hodilo bezdrátové

nabíjení chytrého telefonu, možnost je propojit

s vozem.
Třešničkou na pomyslném dortu je zavaza-

dlový prostor dosahující objemu 602 litrů, při

sklopení zadních sedaček až 1650 litrů. Vyzkou-

šeli jsme ho při přepravě většího počtu výtisků

pro partnerskou akci. Ten, kdo v ruce držel něk-

dy víc než deset výtisků Prosperity ví, že se pro-

nesou. A co teprve, když s sebou potřebujete

vzít pětistovku, roll-up, garderobu, techniku

atd. Při nakládání a vykládání rozměrných či

těžkých předmětů jsme si vychvalovali zvýše-

nou podlahu kufru. Pod ní se pak nachází celá

řada „kastlíků“ na drobnosti, a troufneme si ří-

ci, že i občerstvení v podobě dezertů nebo chle-

bíčků tu nedojde úhoně. Pod nimi je pak pro-

stor na dojezdovou rezervu, kterou lze běžně

dokoupit za drobný příplatek. Co ještě nás

nadchlo, je velice šikovný kolejnicový systém,

který udrží zavazadlový prostor zorganizovaný

přesně tak, jak je zrovna potřeba.

Celkově je Hyundai i30 opravdu zdařilé vo-

zidlo, které nabídne líbivý reprezentativní de-

sign, ve své kategorii výborné jízdní vlastnosti,

skvělou ovladatelnost, promyšlenou ergonomii

i pohodlí, život i práci usnadňující technologie.

Společně s možnostmi financování pro firmy,

které je mimořádně příznivé. Ať už jde o pří-

mou koupi, nebo operativní leasing. Tyto mož-

nosti doporučujeme prozkoumat přímo u pro-

dejců nebo předběžně na webu Hyundai. Na

každý pád je i30 modelem, který na sebe opráv-

něně strhává pozornost. Věříme, že bude

úspěšně rozšiřovat firemní flotily českých spo-

lečností. Kateřina Šimková

Hyundai i30 kombi má sexappeal

foto Kateřina Šimková
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Očekávaným tren-dem je spojenívlastní solárníelektrárny, bateriea nabíjení elektro-mobilu.

„Zájem lidí o solární elektrár-ny nastartovaly peníze z do-tačního programu Nová zele-ná úsporám,“ psala médiakoncem loňského roku. Lonitotiž stát rozšířil dotační pro-gram na získání podpory pronákup „zelenějšího“ systémupro domácnosti. Nově mohoužadatelé získat až 150tisíco-vou dotaci na pořízení solárnífotovoltaické elektrárny s vyu-

žitelným ziskemnad čtyři tisí-ce kilowatthodin za rok. A na-bízena je i dotace na rozšířenídříve podpořeného solárníhosystému. Jen za loňský roktak v Česku přibylo stovky no-vých střešních elektráren.

Zatímco dotace Čechymoti-vují k pořízení solárních pane-lů, zdražování energie zatímlidé jako důvod k odchodu odtradičních dodavatelů nebe-rou. Například od června ně-kterým domácnostem zdražil

ČEZ elektřinu. Hromadnýúprk k solární energii se alenekonal. Podle Solární asocia-ce je ale na hodnocení ještěbrzy. „Zatím nelze dopadyzvýšení cen na zájem o insta-lace solárních elektráren na

rodinných domech vyhodno-tit. Obecně však platí, že po-kud domácnost přemýšlí do-předu a chce zvýšit svou ener-getickou nezávislost, pak seo vlastní vyrobenou solárníelektřinu zajímá,“ říká PetraPísková, mluvčí asociace.Producenti solárních pane-lů pracují stále na vývoji no-vých typů s vyšší účinností.Vedle klasických panelů jdenapříklad o flexibilní solárníčlánky, které jsou mimořád-ně tenké, lehké a pružné, tak-že se přizpůsobí i nerovnémupodkladu. „Dalším očekáva-ným trendem je spojení vlast-ní solární elektrárny, bateriea nabíjení elektromobilu. Lzeočekávat postupný poklescen vozů s čistě elektrickýmpohonem,“ říká Písková. MET

Pokud má domácnost zájemo pořízení solární elektrárny,může získat podporu takév rámci programu Nová zelenáúsporám.

● Program Nová zelená úspo-rám (NZÚ) je v současnostihodnocen jako nejúspěšnějšíprogram v ČR v oblasti úsporenergie. Podle ministra život-ního prostředí Richarda Brab-

ce má velmi dobrou bilancijak z hlediska efektivnosti vy-naložených nákladů na dosa-žené úspory, tak i z pohledučerpání prostředků.
● Program poběží do roku2021, případně do vyčerpáníprostředků. „I když peněz máprogram k dispozici zatím do-statek, lidé by si neměli ne-chat přípravu žádosti na po-slední chvíli.

Horní Jiřetín chce skoncovatse závislostí na uhlí. Jako prv-ní začala za zelenější budouc-nost bojovat zdejší základníškola. Projekt „Výzva pro Ji-řetín“ spustila organizaceGreenpeace loni v květnua během léta se vybralo přes300 tisíc korun, které všech-ny putovaly na nákup foto-voltaických panelů na stře-chu místní školy. „Loni jsmese společně se zřizovatelemmuseli rozhodnout, zda vy-měníme uhelný kotel opětkotlem na tuhá paliva, či honahradíme jiným zdrojem vy-tápění. Nakonec jsme se roz-hodli celý systém vytápěnízměnit na tepelná čerpadla

a odstřihnout se od uhlí,“vzpomíná ředitelka základníškoly Klára Křivánková.Horní Jiřetín, který kvůliuhlí málem přestal existovat,se chce jako první městov Česku úplně zbavit závislos-ti na této energetické surovi-ně. „Solární panely dodávajíelektřinu na běžný provozškoly. Tedy do zásuvek a svě-tel,“ upřesňuje Křivánková.Cílem projektu je mimojiné vést děti ke vzdělání o al-ternativních zdrojích. „Žácisamozřejmě byli po celoudobu součástí celého projek-tu již při jeho představeníi při oficiálním spuštění pane-lů. Všichni mají možnost vi-

dět v bezprostřední blízkostifungování jeden z obnovitel-ných zdrojů a to jistě přispíváke vzdělávání o alternativ-ních zdrojích,“ těší ředitelku.Projekt „Výzva pro Jiřetín“je součástí širšího plánu nasnížení závislosti města nauhlí. „Greenpeace nechalozpracovat studii Potenciáluobnovitelných zdrojů ener-gie a energetických úsporpro Horní Jiřetín, který sou-časně předá starostovi Horní-ho Jiřetína Vladimíru Buřto-vi. Studie bude sloužit k na-plánování dalších kroků propřechod Jiřetína k obnovitel-né energii,“ říká Jan Freidin-ger z Greenpeace. MET

Program „Nová zelená úsporám“ šetří domácnostem. S žádostí o dotaci neotálejte

První den se solárními panely
GREENPEACE –MAREK JEHLIČKA
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Zájem o soláry zvyšují spíšdotace než zdražování energie

Konec závislosti na uhlí. Na střeše základní
školy v Horním Jiřetíně pracují solární panely

Příspěvek
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Až tolik tisíc korun mohoulidé získat z programu Novázelená úsporám, pokud serozhodnou vybudovat nadomě solární panely. Výšepodpory se liší podle typuinstalace a velikosti baterií.
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Další místa přibývají, aktuální seznam najdete na www.solarniasociace.cz 

V jakém počasí elektrárna vyrobí nejvíce elektřiny

Jaká je životnost solárních panelů a jak je lze recyklovat

Kam lze energii získanou ze slunce ukládat pro  

pozdější použití

Jak ušetřit na energiích a žít více ekologicky

Proč je solární energetika důležitá pro udržitelný rozvoj

SLUNEČNÍCH  ELEKTRÁRENDNY OTEVŘENÝCH DVEŘÍ
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HORNÍ MOŠTĚNICE

Zveme Vás na Dny otevřených dveří slunečních 

elektráren, které se konají po celé České republice 

od 30. května do 5. června v rámci Evropského týdne 

udržitelného rozvoje. 

Přijďte se podívat, jak se vyrábí elektřina ze slunce. Navštívit můžete velké 

fotovoltaické elektrárny i malé soběstačné projekty.  

A co zajímavého se dozvíte?

Čistá energie pro všechny Evropany i budoucí výroba 

z obnovitelných zdrojů byly tématem Solární konference

Vedle klíčového impulzu pro zvýšení 

podílu čistých zdrojů energie a  zbavení 

se závislosti na  fosilních palivech jde 

také o  otevření prostoru pro aktivní roli 

domácností nebo podniků na energetickém 

trhu. Získají totiž možnost elektřinu vyrábět, 

skladovat a spotřebovávat bez zbytečných 

bariér. „Samovýrobci“ by tak mohli 

rovněž prodat nevyužitou energii zpět 

do  sítě. Zjednodušen má být také proces 

povolovacích řízení spojený s  instalací 

zeleného zdroje. 

o cíli zelené energetiky Veronika Hamáčková 

ze Solární asociace. 

Tento pohled podpořila na konferenci také 

Aurélie Beauvais z  evropské fotovoltaické 

asociace SolarPower Europe, dle které se 

aktuální jednání dostávají do  fi nální fáze. 

Nyní se hledá kompromis napříč evropskými 

institucemi a členskými státy.

Změny v  energetice lze očekávat také 

v  České republice. „Do  podzimu letošního 

roku připraví ministerstvo průmyslu úplně 

nový energetický zákon, který by za  dva 

Politická debata je však stále rozkročena 

mezi závazkem ve výši 27 % i ambicióznějším 

cílem nastaveným na  růst podílu zelené 

energie na  35 %. „Jasný rámec evropské 

politiky dá prostor pro investice do  nových 

projektů obnovitelných zdrojů. Vyšší cíl 

také znamená rychlejší odklon od využívání 

fosilních paliv. Česká republika může 

během příštího desetiletí navýšit svůj podíl 

obnovitelných zdrojů o  zhruba 10 procent. 

V  době levných obnovitelných zdrojů 

nevidíme v navýšení problém,“ říká k debatě 

tři roky vyústil v  nový energetický kodex. 

Do  něj budeme transponovat nejen 

směrnice Zimního energetického balíčku,“ 

uvedl na  konferenci ředitel Odboru 

elektroenergetiky Ministerstva průmyslu 

a obchodu Ladislav Havel.

Klíčem k  dalšímu rozvoji obnovitelných 

zdrojů v Evropě je tzv. Zimní energetický 

balíček EU. Shodli se na  tom experti 

během největší české diskuze věnované 

čisté energii a  bateriím. Konferenci 

Solární energie a  akumulace 2018 

zorganizovala Solární asociace začátkem 

května v Praze.
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Briefing

■ TRH PRÁCE

V USA vzniklo v lednu

200 tisíc pracovních míst

Ve Spojených státech vzniklo v le
dnu

200 tisíc nových pracovních míst
, o 40 ti‑

síc více než v předchozím měsíci
a více,

než se čekalo. Míra nezaměstnan
osti

zůstala na 17letém minimu 4,1 pro
centa

a průměrná hodinová mzda stou
pla mezi‑

ročně o 2,9 procenta, tedy nejvíc
e za osm

a půl roku, uvedlo americké mini
sterstvo

práce. Oživení růstu mezd zvyšuj
e prav‑

děpodobnost, že Fed bude rychle
ji zvedat

sazby.

■ ENERGETIKA

EPH uzavře britskou

elektrárnu Eggborough
Britská uhelná elektrárna Eggbor

ough,

která patří Energetickému a prům
yslovému

holdingu (EPH) podnikatele Dani
ela Křetín‑

ského, v září ukončí výrobu. Web
deníku The

Guardian uvedl, že elektrárna zam
ěstnává asi

170 lidí, z nichž by mělo být 130 p
ropuštěno.

Elektrárna měla být uzavřena už
před něko‑

lika lety, zůstala ale otevřená, pro
tože firma

získala vládní kontrakt na poskyt
nutí záložní

energie. Pro příští rok ale obnove
n nebyl.

■DEVELOPEŘI

Panattoni chystá stavbu

nových hal u Přerova
Až 1500 lidí by mohlo najít práci

ve dvou

nových halách, které na kraji Pře
rova

plánuje postavit průmyslový dev
eloper

Panattoni Europe. Pokud získá vš
echna

potřebná povolení, chce je vybud
ovat pří‑

ští rok. ČTK informaci získala z da
tabáze

posudků vlivu staveb na životní p
rostředí

(EIA). Jedním z nájemců by měla
být

přerovská Ardon Safety, která di
stribuuje

nátěrové hmoty či stavební chem
ii.

■AUTA

Honda ztrojnásobila

čtvrtletní zisk
Japonská automobilka Honda M

otor

ve třetím fiskálním čtvrtletí v me
zi‑

ročním porovnání více než ztrojn
á‑

sobila zisk na 284,5 miliardy jenů

(52,6 miliardy korun). Tržby spo
leč‑

nosti stouply o 13 procent na 3,9
6

bilionu jenů. Honda předpokládá
, že

za celý fiskální rok (do konce bře
zna)

vykáže provozní zisk 775 miliard
jenů,

což by byl meziroční pokles o 7,8
pro‑

centa.

jí

Po letech sporů o to, zda ne‑

jsou obnovitelné zdroje pře‑

dotované, začíná stát s je‑

jich zevrubnou kontrolou.

Umožňujímu tonovápravidlaEv‑

ropské komise. V krajním případě

bymohlimajitelézelenýchelektrá‑

ren vracetmiliardy korun.
Ministerstvoprůmysluaobcho‑

du zatím neprovádí individuální

kontrolyelektráren, rozeslalopou‑

zesektorovéšetření formoudotaz‑

níků,kterésenyní týká jenenerge‑

tických zdrojů uvedených do pro‑

vozu v období od 1. ledna 2006 do

31. prosince 2008.
„Jehocílem jeposoudit, zdapro‑

vozní podpora elektřiny z obnovi‑

telnýchzdrojůbyla stanovenapři‑

měřeně,“ komentuje kroky minis‑

terstvamluvčí Kryštof Čeřovský.

Je ale zřejmé, že jde vlastně jen

o předehru. První vlna šetření se

týká „jen“ 255 elektráren. Největ‑

ší kontroly proběhnou až v letech

2019 a2020, tedydeset let poté, co

v Česku vyvrcholil solární boom

a do elektrické sítě se zapojila na‑

prostávětšinaznynějších2110me‑

gawattů solárních elektráren.

Původní záměr dotací počítal

u obnovitelných zdrojů s návrat‑

Kontrola solárních zdrojů začíná
MAJITELŮM FOTOVOLTAICKÝCH

ELEKTRÁREN HROZÍ DALŠÍ ZPĚT
NÉ OPATŘENÍ

KVŮLI ČERPÁNÍ PODPOR. STÁT Z
JIŠŤUJE, ZDA MAJÍ PODNIKY PŘIM

ĚŘENÝ ZISK.

ností investice do patnácti let. So‑

lární boom v letech 2009 a 2010

vznikldíkytomu,žesecenypanelů

propadlyažodvětřetinyaposlanci

nestihlivčassnížitvysokoupodpo‑

ru. Některé zdroje se tak dostaly

i na šestiletou návratnost. Ročně

dnes spolykají 60 procent podpo‑

ry pro všechnyobnovitelné zdroje

v Česku – tedy 27miliard korun.

Kontrola 1500 fotovoltaik
Nedávnozahájené šetření seneza‑

bývá jen fotovoltaikami, ale vše‑

mi typy „zelených“ zdrojů – tedy

i větrníků, elektráren na bioplyn

čibiomasu ivodníchzdrojů.Minis‑

terstvomusíprovádětšetřenívždy

deset letpoté, cosezapojilydosítě.

Notifikační rozhodnutí z roku

2016, na jehož základě má stát

právo kontroly provádět, stano‑

vuje přiměřený zisk měřený tak‑

zvanýmvnitřnímvýnosovýmpro‑

centem pro solární elektrárnu na

8,4 procenta. Do podobné katego‑

rie spadají ještě větrné elektrárny

amalévodní zdroje.Nejvícepřipa‑

dá na bioplynky, kde je přiměřený

zisk přes 10 procent.
Až podle toho, jak dopadne sek‑

torovéšetření, seministerstvoroz‑

hodne, zda přistoupí k individuál‑

ním kontrolám elektráren. „Bude‑

me to posuzovat podle toho, zda

ukonkrétníhozdrojedošlo,dochá‑

zínebobyvbudoucnumohlodojít

k překompenzaci podpory,“ říká

Čeřovský. V takovém případě pak

může dojít k zastavení dalších do‑

tací či v extrémnímpřípadě ikvra‑

cení již vyplacených peněz.
Co do počtu se z celkových 28 ti‑

síc elektráren budou kontroly tý‑

kat jenzlomku–většinuznichtotiž

tvoří drobné fotovoltaiky na stře‑

cháchazdrojepod100kilowattůvý‑

konu, které se šetření vyhnou. Jde

ozdroje, jejichžpodporaza tři roky

posoběnepřekročilahranici200ti‑

síc eur, tedy něco přes pět milionů

korun. „Následné kontroly kvůli

překompenzacím se dotknou asi

1500 fotovoltaických elektráren,“

odhadujeředitelkaSolárníasociace

VeronikaHamáčková.
Problém u kontrol je i v tom, že

je má provádět Státní energetic‑

ká inspekce. „Ta všakod roku2016

nemápravomoci,které jímusízno‑

vuvrátit novela zákonaopodpoře

obnovitelných zdrojů,“ řekl advo‑

kát FilipNečas z FrankBold, který

se překompenzacím věnuje.

PodlePavlaPatřičného,kterýsto‑

jí za solární elektrárnou ve Vepře‑

kuuMělníka, jež je s 35megawatty

jednou z největších v Česku, je pří‑

padnápřekompenzace,vycházející

z toho, že se v projektu snažili po‑

stupovat s co největší efektivitou,

nespravedlivá. „Když někdoposta‑

vil elektrárnu tak, že zisk znímůže

být větší, tak za to nemá být tres‑

tán,“ řeklPatřičný.Podlenějbystát

měl místo retroaktivních opatření

vyvolat diskusi s největšími solár‑

ními podniky v zemi a najít řešení.

Přeskupení sil
Podobně retroaktivním opatře‑

ním bylo i zavedení speciální daně

ve výši 26 procent z výnosu solár‑

ních elektráren, již v roce 2011 za‑

vedla tehdejší vláda Petra Nečase.

Potřech letechsedaňsnížilanade‑

setprocentaomezilasejennazdro‑

jezapojenévroce2010.Odzavedení

solárnídaněmajiteléfotovoltaikza‑

platili asi 26miliard korun.
V posledních letech došlo v Čes‑

ku k přeskupení sil, když zdroje

postavené v době solárního boo‑

mu začali skupovat noví investoři.

Vbřeznu2016napříkladChina‑CEE

Fundkoupildvojkunačeskémtrhu

Energy21,kteráprovozujevtuzem‑

skupřes60MWfotovoltaik.Nejno‑

věji podnikatelé JanChrenko a Jiří

Fast získali solární elektrárnuubr‑

něnského letiště vTuřanech, která

je s 21 megawatty čtvrtou největší

v Česku. Oba skupují solární elek‑

trárny již několik let a sdružují je

vefirměJufa.Vůbecnejvětšímma‑

jitelem solárních elektráren (126

MW) je v Česku polostátní společ‑

nost ČEZ.

Petr Lukáč, Petr Zenkner

autoři@economia.cz Státní energetická
inspekce nemá pro
kontroly pravomoci,

které jí musí znovu
vrátit novela
zákona o podpoře
obnovitelných
zdrojů.

Filip Nečas
advokát Frank Boldt

SOLÁRNÍ MILIARDY

Zdroj: ERÚ, OTE

KOLIK STOJÍ PODPORA OBNOV
ITELNÝCH ZDROJŮ V ČESKU (v

mld. Kč)

KTERÉ ZDROJE STOJÍ NEJVÍC (p
odpora v roce 2016, v mld. Kč)

PODÍL SLUNEČNÍCH
ELEKTRÁREN NA
INSTALOVANÉM VÝKONU

(v roce 2016, v %)

2012

2013

je dotace, kterou na

podporu OZE loni
poskytla vláda. Zbytek

z více než 40 miliard

korun doplácí zákazníci

v cenách elektřiny.

26,2miliardy Kč

o výkonu zhruba 2110 MW

fungovalo loni na podzim

v Česku. Drtivou většinu z nich

nicméně představují ty nejmenší

solární elektrárny na střechách

rodinných domů. Jen 519 jich má

výkon vyšší než 1 MW.

28 315
solárních elektráren

2010

9,11

2011

32,15

35,71
37,46

2014

40,59
2015

43,51
2016

43,02

20092,62

20081,91

20071,47

20061,1

Sluneční

25,911

30 až 100 kW

3

1 až 5 MW

48

100 kW
až 1 MW
22

více než
5 MW
16

Větrné

1,100

Vodní
2,057

Biomasa
3,787

10 až 30 kW

7

Pod 10 kW

4

Bioplyn
a další plyny

7,897

Kombinovaná výroba
elektřiny a tepla

1,933

Druhotné
zdroje

0,150

Teplo z obnovitelných zdrojů

0,188

bylo hrubé množství elektřiny vyr
obené v Česku

z obnovitelných zdrojů v roce 201
6.

12,97 %
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pracOvní skupiny

pracOvní skupina na Ochranu investic

Cílem pracovní skupiny na ochranu investic je stabilizace legislativního prostředí a ochrana stávajících projektů před možnými retroaktivními 
zásahy, které by výrazně ovlivnily jejich návratnost.
Jednání pracovní skupiny se v roce 2018 uskutečnilo v termínech 12.4.2018, 11.9.2018 a 12.12.2018.
 

 
priority pracovní skupiny v roce 2018:
   Kontroly přiměřenosti podpory u FVE ve vazbě na notifikační rozhodnutí Evropské komise

   Koordinace expertního týmu pro kontroly překompenzace

   Řešení problematiky výměn panelů a komponent u FVE formou stanoviska ERÚ  
     (definice modernizace výrobny)

   Účast v klíčových pracovních skupinách ministerstva průmyslu

   Analýza novely energetického zákona a zákona o POZE

   Monitoring nové evropské legislativy (tzv. Zimní energetický balíček)

   Pozdní instalace elektroměrů u solárních elektráren

   Měření technologické vlastní spotřeby

   Snižování činného výkonu dle frekvence u FVE (tzv. retrofit) 
Vedoucí pracovní skupiny

Ing. Dušan Horčička

36
skupiny

Pracovní
37

pracOvní skupina prO Malé zdrOJe a akuMulaci

Pracovní skupina pro malé zdroje a akumulaci je určena zejména instalačními firmám, výrobcům panelů a baterií. Cílem je zlepšit veřejné 
mínění a povědomí o pozitivních příkladech využití solární energie a baterií. 
Za tímto účelem jednala v roce 2018 pracovní skupina na dvou zasedáních v termínu 9.4.2018 a 1.11.2018.
 

 
priority pracovní skupiny v roce 2018:
   Zrušení sankce pro přetoky do sítí u mikrozdrojů 

   Vytvoření legislativního rámce pro akumulaci 

   Úprava programu Nová zelená úsporám (rozvoj střešních instalací a bateriových řešení) 

   Vytvoření nové tarifní struktury zaměřené na podporu FVE a využití akumulace 

   Podpora FVE v rámci programů OPPIK (rozvoj řešení pro firmy a podnikatele)

   Ukončení součtového měření (vs. měření po fázích) 

   Vytvoření nové příručky pro bezpečnost FVE a ES systémů 

Vedoucí pracovní skupiny
Ing. Pavel Hrzina Ph.D.

expertní pracOvní skupina prO kOntrOly překOMpenzace

Pracovní skupina pro kontroly překompenzace vznikla začátkem roku 2018  v  reakci na spuštění 
tzv. sektorového šetření Ministerstva průmyslu a obchodu u solárních elektráren uvedených do 
provozu v  letech 2006 až 2008. Experti Solární asociace poskytují bezplatný servis a poradenství 
všem provozovatelům FVE při kontrolách přiměřenosti podpory a výpočtu tzv. vnitřního výnosového 
procenta solárních projektů.

Vedoucí pracovní skupiny 
Mgr. Jan Krčmář



naŠe kOnFerence

10.5.2018

kOnFerence sOlární enerGie a akuMulace v čr 2018, praha

Třetí ročník naší prestižní konference s mezinárodní účastí se věnoval evropským energetickým tématům, jako jsou schvalování a dopady 
tzv. Zimního energetického balíčku, plnění unijních cílů v oblasti obnovitelných zdrojů a pohled na budoucí energetický mix České republiky. 
V bloku věnovaném rozvoji solární energetiky jsme představili trendová témata jako jsou digitalizace sítě, blockchain v energetickému 
sektoru a elektromobilitu s využitím obnovitelných zdrojů a akumulace energie. V druhém bloku konference jsme otevřeli diskuzi nad 
novou podporu solárních systémů, dopady novely chystaného zákona o podporovaných zdrojích energie a energetického zákona.

3838 39
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hlavní aktivity sOlární asOciace
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hlavní aktivity sOlární asOciace

10.5.2018

kOnFerence sOlární enerGie a akuMulace v čr 2018, praha

Hlavní přednášející:

aurélie beauvais, Policy Director, SolarPower Europe

tomáš bílek, Asociace elektromobility a inovativních technologií, z.s.

petr binhack, Energy policy, Stálé zastoupení České republiky při Evropské unii

pavel doucha, partner, Doucha Šikola advokáti s.r.o.

Jan Fousek, předseda dozorčí rady, Solární asociace

Jiří Gavor, ENA, s.r.o., člen Výboru pro udržitelnou energetiku při Úřadu vlády ČR

Frank Gordon, Policy manager, Renawable Energy Association (UK)

radovan hasala, Asociace elektromobility a inovativních technologií, z.s.

ladislav havel, ředitel Odboru elektroenergetiky, Ministerstvo průmyslu a obchodu ČR

vladimír hochman, technický manažer Photon Energy Operations

Jan Jašek, Head of Energy Team, UniCredit Bank Czech Republic and Slovakia, a.s.

Marian Jurečka, poslanec PS Parlamentu ČR, v letech 2013 – 2017 ministr zemědělství ČR

rostislav krejcar, člen Rady ERÚ, Energetický regulační úřad

Jan kříž, náměstek pro řízení sekce fondů EU, Ministerstvo životního prostředí ČR

petr petržílek, advokát, AK Petržílek s.r.o.

pavel poc, europoslanec

roman portužák, vedoucí oddělení Software Solutions & Power Transmission International, Siemens

philipp ruf, Director, ICIS, EU Power & Carbon Analytics (DE)

Martin sedlák, programový ředitel, Svaz moderní energetiky

François sonnet, spoluzakladatel ElectriCChain a poradce společnosti Solcrypto

leopold sulovský, senátor, Senát ČR

Jan Šamal, člen představenstva a vedoucí strategicko-legislativní pracovní skupiny AKU-BAT 

Michal Šnobr, externí poradce finanční skupiny J&T v oblasti energetiky
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hlavní aktivity sOlární asOciace

10.5.2018

kOnFerence sOlární enerGie a akuMulace v čr 2018, praha

43



OdbOrné exkurze

17.5.2018
velkOkapacitní baterie siestOraGe 1,75MWh

Místo: Mydlovary

17.5.2018
teplárna MydlOvary

Místo: Mydlovary

25.7.2018
labOratOře čvut

Místo: Fakulta elektrotechnická, ČVUT

Prohlídka:

Laboratoř diagnostiky fotovolaických systémů

Laboratoř vysokého napětí

Stíněná EMC komora

31.7.2018
testOvací Jízdy vOzů tesla

Místo: zámek Loučeň

44 45

22.8.2018
Otevřená zahrada – kanceláře budOucnOsti  
se zelenOu střechOu a FOtOvOltaikOu

Místo: Otevřená zahrada, Brno

Prohlídka:

Dvě administrativní pasivní budovy 

Environmentální výukové zahrady

Řízené větrání s rekuperací

Topení a chlazení pomocí tepelných čerpadel

Hospodaření s vodou (využití dešťové i šedé vody, kořenová čistírna)
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Zpracoval: 
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Pro: 
Solární asociace, spolek 
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Právní posouzení možných důsledků 

probíhajícího správního řízení o schválení 

návrhu změn Obchodních podmínek OTE, a.s. 

pro elektroenergetiku, týkajících se mimo jiné 

zániku nároku na podporu elektřiny vyrobené 

z obnovitelných zdrojů v případě nedodržení 

termínů pro předání výkazů operátorovi trhu  

 

Datum: 
12.4.2018 

  

Sdělení o zařazení výrobny do příslušné kategorie výrobce 
 
Upozorňujeme výrobce na povinnost sdělit svému provozovateli distribuční soustavy zařazení do kategorie výrobce 
a to nejpozději do 31.1.2018 na základě údajů z měření výroby a dodávky v kalendářním roce 2017. Na základě 
tohoto sdělení bude výrobce zařazen do příslušné kategorie pro období od 1.4.2018 do 31.3.2019. 
 
Požadavek je uveden § 53, resp. 54 vyhlášky č. 408/2015 Sb. o Pravidlech trhu s elektřinou, kde je taktéž výrobce 
první a druhé kategorie definován.  
 
Výrobce první kategorie je ten, jehož výrobna je připojena do přenosové nebo distribuční soustavy, a který alespoň 
80% ročního množství elektřiny vyrobené v jím provozované výrobně elektřiny, sníženého o technologickou vlastní 
spotřebu elektřiny, dodává do přenosové nebo distribuční soustavy. Ostatní výrobci jsou výrobci druhé kategorie. 
 
Základní rozdíl v povinnostech mezi oběma kategoriemi pro výrobce je ten, že výrobce první kategorie připojený 
na hladině VN/VVN si nesjednává rezervovanou kapacitu a nehradí platbu za rezervovanou kapacitu, zatímco 
výrobce druhé kategorie si kapacitu sjednává a platby hradí. Výrobce první kategorie připojený na hladině NN 
nehradí platbu za příkon (za jistič). 
 
Pozn. Výrobce druhé kategorie nesjednává rezervovanou kapacitu a nehradí platbu za rezervovanou kapacitu pro 
předávací místa určená k odběru elektřiny pouze pro technologickou vlastní spotřebu elektřiny. 
 
Pozn2. Výrobci druhé kategorie nemusejí nic hlásit – do druhé kategorie budou zařazeni automaticky. Nicméně 
pokud výrobce, který by spadal do první kategorie, tuto skutečnost nenahlásí PDS do 31.1.2018, bude od 
následujícího období zařazen do druhé kategorie. 
 
Pozn3. Oznámení o kategorii výrobce je relevantní jak pro výrobny připojené na hladině VN a VVN, tak pro výrobny 
připojené na hladině NN. 
 
Cena za rezervovanou kapacitu je stanovena v cenovém rozhodnutí ERÚ č. 6/2017 v bodě 4.15. a je nutné ji sjednat 
s příslušným PDS do 31.3.2018 do 12hod  (v případě výrobce druhé kategorie) 
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Fotovoltaický článek je zdrojem stejnosměrného napětí a proudu, pro vyvedení vyrobené energie do 

veřejné elektrické sítě je nutné provést transformaci stejnosměrného proudu tekoucího z článku na 

proud střídavý. K této transformaci využívající fotovoltaické systémy speciální střídače, kterou 

dokážou nastřídat do nich tekoucí elektrický proud tak, aby elektrické napětí na výstupu bylo 

synchronizováno s napětím veřejné elektrické sítě. U fotovoltaických systémů s instalovanými výkony 

v řádu jednotek kilowatt je stejnosměrná část systému obvykle navržena na práci s maximálním 

dovoleným napětím (to má hodnotu obvykle 1000 V), tak aby proud tekoucí tímto stejnosměrným 

systémem byl minimální (tedy aby výkonové ztráty byly minimální). Jmenovitý výkon běžně 

instalovaných fotovoltaických panelů se pohybuje mezi 160 až 300 W, jmenovité výstupní napětí 

fotovoltaického panelu se pak pohybuje okolo 36 V. Skupina fotovoltaických panelů se pak spojena 

sériově dohromady za účelem dosažení vyššího výstupního napětí. Skupinu sériově spojených panelů 

označujeme jako řetězec. Blokové schéma malého fotovoltaického systému provozovaného 

v propojení s veřejnou elektrizační soustavou zobrazuje Obr. 4.1. 

 

Obr. 4.1 Malý fotovoltaický systém provozovaný v propojení s elektrizační soustavou [17] 

 

4.3. Typy fotovoltaických systémů dle jejich rozsahu  

Fotovoltaické systémy jsou obecně rozděleny na tři základní systémy dle jejich pozice na 

fotovoltaickém trhu: malé rezidenční fotovoltaické systémy, komerční střešní fotovoltaické systémy a 

fotovoltaické elektrárny namontované přímo na zemi [17]. Jejich instalované výkony se pohybuje od 

jednotek kilowattů po stovky megawattů. Typický rezidenční systém má instalovaný výkon přibližně 

10 kilowattů a je umístěn na sedlové střeše. Instalovaný výkon komerčních střešních systémů se pak 

pohybuje v rozmezí od desítek kilowattů až po jednotky megawattů a tyto systémy jsou obecně 

instalovány na střechách plochých nebo jen s nízkým sklonem. Přestože produkce střešních systémů 

je poměrně malá a tyto systémy vykazují vyšší náklady na jeden watt instalovaného výkonu, než 

vykazují velké fotovoltaické elektrárny namontované na poli, střešní systémy zaujímají nadpoloviční 

podíl na světovém fotovoltaickém trhu. Současné trendy v tomto oboru však ukazují rostoucí oblibu 

rozsáhlejších objektů instalovaných v oblastech s podmínkami příhodnými pro výrobu elektrické 

energie ze slunečního záření. 
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 Obr. 4.2 Od fotovoltaického článku až po fotovoltaický systém, jednotlivé části fotovoltaického systému [17]  

4.4.1. Fotovoltaický panel  
Základní částí fotovoltaického panelu je fotovoltaický článek [17]. Jeden panel obsahuje větší 
množství těchto článků, jednotlivé články v panelu jsou spojeny sériově. Tato řada článků je pak 
zapouzdřena zapouzdřovacím materiálu, který vytváří mechanickou a chemickou ochranu článků a 
propojovacích vodičů. Tato řada zapouzdřených článků je vložena mezi dvě desky vyrobené 
z mechanicky pevného materiálu, kdy alespoň jedna z těchto desek je vyrobena z materiálu 
průhledného, obvykle tvrzeného skla. Úlohou těchto desek je opět mechanická a chemická ochrana 
článků, tyto desky spolu s hliníkovým rámem panelu navíc vytvářejí jeho tvar. Jako zapouzdřovací materiál se obvykle používá ethylenvinylacetát (EVA). Při výrobě panelu se 
vzájemně pospojované fotovoltaické články vloží mezi dvě folie z tohoto materiálu, folie s články se 
vloží mezi dvě desky a toto vše se pak vloží do speciální pece. Uvnitř je pece vytvořeno vakuum, 
obsah pece je pomalu zahříván, až teplota EVA vzroste na hodnotu přibližně 200 °C. Při zahřívání se 
EVA mění z pevné látky na kapalinu a články jsou rovnoměrně zality vzniklou taveninou. Podtlak 
v pece vyhání veškerý vzduch nacházející se mezi články ven z prostoru vznikajícího panelu. Po 
dosažení teploty 200 °C dochází k zesíťování EVA, fotovoltaické články jsou takto uvnitř panelu 
zalaminovány a horní a spodní deska a zapouzdřené články mezi nimi jsou slepeny k sobě. Vznikl 
jeden kompaktní celek, který se následně silikonem vlepí do hliníkového rámu a na vyvedené vodiče 
se připojí kabeláž. 
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Obr. 4.8 Sluneční koncentrátory [18] Při návrhu koncentrátoru je nutné respektovat určité zásady a omezení. Zásadní je prostorové 

uspořádání (sklon) koncentrátoru tak, aby byl schopen koncentrovat i difúzní záření. Stejně tak je 
potřeba volit tvar koncentrátoru tak, aby nedocházelo k lokálnímu oteplení panelu a tím i poklesu 
výkonu. Koncentrátor by měl panel osvětlovat rovnoměrně a přiměřeně, vhodné je počítat i 
s přirozeným chlazením panelů s instalovaným koncentrátorem pomocí proudění vzduchu.  

4.5.7. Účinnost panelů, využití spektra záření  Další z teoretických možností, jak může fotovoltaická elektrárna vyrobit více elektrické energie, je 
instalace nových typů fotovoltaických panelů s vyšší účinností [18]. V posledních letech dochází 
k postupnému pomalému zvyšování účinnosti komerčně prodávaných fotovoltaických panelů až 
k hodnotám blížícím se 22 %. Panely instalované před deseti lety měly účinnost okolo 15 %. Účelová 
výměna fotovoltaických panelů za panely s vyšší účinností však naráží na návratnost dané investice 
s ohledem na rozdíl v účinnosti panelů a jejich celkové životnosti. Obecně lze konstatovat, že nelze 
předpokládat, že by k takovým výměnám zejména s ekonomických důvodů masově docházelo. Při výměně fotovoltaických panelů by bylo dosaženo vyššího objemu vyrobené elektrické energie, ale 
rozložení výroby v průběhu dne by bylo stejné. Možností, jak zvýšit délku výroby elektrické energie 
v průběhu dne, je využití panelů třetí generace a generací vyšších (amorfní, mikrokrystalický křemík, 
tenkovrstvé panely atd.), které jsou schopny absorbovat větší část spektra slunečního záření. 
Skutečné využití těchto panelů nových generací v současnosti blokuje vysoká cena, zatím pořád ještě 
nízká účinnost a malá dostupnost na trhu. 
 

4.6. Pohotovost fotovoltaických elektráren 
Vzhledem ke komponentům, z kterých je fotovoltaická elektrárna složena, je poruchovost 
fotovoltaických elektráren poměrně obecně nízká [18]. Oproti ostatním typům elektráren je tomu tak 
zejména z důvodů absence točivých strojů a nižších nároků na údržbu. Nominálně dosahují 
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Obr. 4.21 Fotovoltaický systém s topologií s řetězci [24] 

U topologie s DC/DC měniči je každý řetězec panelů připojen k DC/DC měniči. Ten zde plní roli MPPT 

regulátoru, který posouvá pracovní bod panelů za účelem dosažení jejich maximálního výkonu a 

zvyšuje výstupní elektrické napětí. Výstupní výkon všech DC/DC měničů je pak přes rozváděč 

stejnosměrného napětí vyveden do jediného centrálního střídače. Tato topologie se používá pro 

jednofázové a třífázové fotovoltaické systémy s instalovanými výkony okolo 10 až 30 kW na jednu 

fázi. 

 

Obr. 4.21 Fotovoltaický systém s topologií s DC/DC měniči [24] 

V rámci simulace spolehlivostních modelů jednotlivých fotovoltaických systémů bylo předkládáno, že 

spolehlivost výkonového vypínače stejnosměrného proudu a rozváděče střídavého napětí je 100 %, 

tedy četnost poruch těchto částí je nulová (a hodnota dostupnosti obou těchto částí bude rovna 

jedné po celý čas provozu systémů). 

Výsledné hodnoty spolehlivostních parametrů pro jednotlivé topologie fotovoltaických systémů jsou 

uvedeny v následující tabulce. Popis jednotlivých sledovaných spolehlivostních parametrů je uveden 

za tabulkou. 
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Obr. 4.42 Výsledky zkoušek odolnosti křemíkových krystalických panelů proti vniku vlhkosti po vystavení panelů vlhkému teplu (levý graf) a po vystavení panelů 200 tepelným cyklům (pravý graf) [28] 

 

4.8.7.2. Výsledky analýzy tenkovrstvých panelů 
Obr. 4.43 zobrazuje porovnání četnosti poruch tenkovrstvých panelů ve zkušebních obdobích 1997-2005, 2005-2007, 2007-2009 a 2009-2011. V posledním testovacím období 2009-2011 byly panely vystaveny dvanácti zátěžovým testům, pouze čtyři z těchto testů však zde vedly k výskytu nějaké poruch. Stejně jako u analýzy křemíkových krystalických panelů se následující slovní analýza testů tenkovrstvých panelů zaměřuje pouze na výsledky dvou nejdéle trvajících testů (přibližně 42 dní), konkrétně sledujeme výsledky zkoušky vystavení vlhkému teplu a zkoušky vystavení 200 tepleným cyklům. 
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   Novela energetického zákona a zákona POZE z  pohledu  

 provozovatele FVE 
   Kontroly přiměřenosti podpory dle návrhu novely zákona  

 o POZE a sektorové šetření ministerstva průmyslu
   Kontrolní činnost Státní energetické inspekce podle  

 zákona č. 406/2000 Sb. 



Ing. Dušan Horčička
člen představenstva

Jan Patřičný
člen představenstva

Ing. Tomáš Buzrla
do 30.11. 2018 

předseda představenstva
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Mgr. Jan Krčmář
od 12. 6. 2018 člen představenstva,  

od 25. 10. 2018 předseda představenstva

představenstvO:

Mgr. Jan Fousek
předseda dozorčí rady

Tomáš Korostenský, MBA
od 12.6.2018 člen dozorčí rady

RNDr. František Smolka
do 26.4.2018 člen dozorčí rady

dOzOrčí rada:

Ing. Miloslav Calda
člen dozorčí rady

Ing. Jiří Fast
člen představenstva

Ing. Jaromír Řehák
člen představenstva

Ing. Vítězslav Skopal 
do 11.5.2018 člen představenstva

Ladislav Seidler
člen představenstva

OrGanizační struktura

Robert Doucha
od 6. 12. 2018 člen představenstva

Michaela Lidrychová
manažer členského servisu
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náŠ týM:

Ing. Veronika Hamáčková
výkonná ředitelka

Ing. Martin Smolka
technický konzultant

Mgr. Petra Písková
event manager

Struktura

sOlární asOciace

David Malének
content editor
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Organizace valná hrOMada 
sOlární asOciace

(členská základna)

pracOvní skupina 
prO Ochranu 

investOrů

pracOvní skupina 
prO Malé zdrOJe  

a akuMulaci
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OrGanizační zaJiŠtění

výkOnný
ředitel

dOzOrčí rada

představenstvO
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rozvaha (bilance) k 31. 12. 2018 v tis. kč

57

výkaz zisku a ztráty k 31. 12. 2018 v tis. kč

Záverka

účetní závěrk a a zpráva auditOra

    Stav k 1. 1.  2018 Stav k 31. 12. 2018

AKTIVA 1 911 1 931

A.

dlouhodobý majetek 70 28
Ostatní dlouhodobý nehmotný majetek  96 96
Dlouhodobý hmotný majetek 121 121
Ostatní dlouhodobý finanční majetek  20 20
Oprávky k dlouhodobému majetku celkem -167 -209

B.

krátkodobý majetek 1 841 1 903
Odběratelé 627 1 076
Poskytnuté provozní zálohy 14 0
Daň z přidané hodnoty 191 37
Jiné pohledávky 115 45
Opravná položka k pohledávkám -23 -25
Pokladna 35 33
Bankovní účty 762 653
Náklady příštích období 106 84
Příjmy příštích období 14 0

PASIVA 1 911 1 931

A.
vlastní zdroje 56 87
Účet výsledku hospodaření 10 31
Nerozdělený zisk, neuhrazená ztráta min. let 46 56

B.

cizí zdroje  1 855 1 844
Dodavatelé 1 621 1 347
Přijaté zálohy 1 1
Zaměstnanci 31 61
Závazky ze sociálního zabezpečení a zdr. pojištění 12 16
Daň z příjmů 20 12
Ostatní přímé daně 5 11
Dohadné účty pasivní 61 233
Výdaje příštích období 17 0
Výnosy příštích období 87 163

Rozvaha (bilance) k 31.12.2018 v tis. Kč
Stav k 

1.1.2018
Stav k 

31.12.2018
AKTIVA 1 911 1 931

A.

Dlouhodobý majetek 70 28
Ostatní dlouhodobý nehmotný majetek  96 96
Dlouhodobý hmotný majetek 121 121
Ostatní dlouhodobý finanční majetek  20 20
Oprávky k dlouhodobému majetku celkem -167 -209

B.

Krátkodobý majetek 1 841 1 903
Odběratelé 627 1 076
Poskytnuté provozní zálohy 14 0
Daň z přidané hodnoty 191 37
Jiné pohledávky 115 45
Opravná položka k pohledávkám -23 -25
Pokladna 35 33
Bankovní účty 762 653
Náklady příštích období 106 84
Příjmy příštích období 14 0

PASIVA 1 911 1 931

A.
Vlastní zdroje 56 87
Účet výsledku hospodáření 10 31
Nerozdělený zisk, neuhrazená ztráta min. let 46 56

B.

Cizí zdroje  1 855 1 844
Dodavatelé 1 621 1 347
Přijaté zálohy 1 1
Zaměstnanci 31 61
Závazky ze sociálního zabezpečení a zdr.pojištění 12 16
Daň z příjmů 20 12
Ostatní přímé daně 5 11
Dohadné účty pasivní 61 233
Výdaje příštích období 17 0
Výnosy příštích období 87 163

Hlavní činnost Hospodářská činnost Celkem

a. náklady 10 004 87 10 091
i. spotřebované nákupy a nakupované služby celkem 8 502 84 8 586

Spotřeba materiálu a energie 164 1 165

Cestovné 14 0 14

Náklady na reprezentaci 327 0 327

Ostatní služby 7 997 83 8 080

iii. Osobní náklady celkem 799 0 799

Mzdové náklady 652 0 652

Zákonné sociální pojištění 147 0 147

v. Ostatní náklady celkem 62 3 65

Smluvní pokuty a úroky z prodlení 1 0 1

Odpis nedobytné pohledávky 6 0 6

Kursové ztráty 10 0 10

Jiné ostatní náklady 45 3 48

vi. Odpisy, prodaný majetek, tvorba rezerv a opravných položek celkem 45 0 45

Odpisy dlouhodobého nehmotného a hmotného majetku 42 0 42

Tvorba a použití rezerv a opravných položek 3 0 3

vii. poskytnuté příspěvky celkem 409 0 409

Poskytnuté členské příspěvky      409 0 409

viii. daň z příjmů 187 0 187

Daň z příjmů 187 0 187

b. výnOsy 10 033 89 10 122
ii. přijaté příspěvky 482 0 482

Přijaté příspěvky (dary) 25 0 25

Přijaté členské příspěvky 457 0 457

iii. tržby za vlastní výkony a za zboží 9 514 89 9 603

Tržby z prodeje služeb 9 514 89 9 603

iv. Ostatní výnosy celkem 37 0 37

Kursové zisky 1 0 1

Jiné ostatní výnosy 36 0 36

c. výsledek hOspOdaření před zdaněníM 216 2 218
d. výsledek hOspOdaření pO zdanění 29 2 31
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ZPRÁVA O VĚCNÉ SHODĚ ÚČETNÍCH VÝKAZŮ V PŘILOŽENÉ VÝROČNÍ 
ZPRÁVĚ 
 
Členové spolku, Solární asociace, spolek 
 

Níže jsou popsány s Vámi dohodnuté postupy, které jsme provedli v souvislosti s ověřením shody 
účetních výkazů spolku Solární asociace, spolek, které jsou součástí dokumentu Výroční zpráva 
2018.  
 
Naše postupy byly provedeny v souladu s mezinárodním standardem pro související služby 
vztahujícím se na dohodnuté postupy.  
 
Níže popsané postupy byly provedeny výhradně za účelem asistovat vám při ověření shody výkazů 
spolku Solární asociace, spolek, které jsou součástí dokumentu Výroční zpráva 2018.  
 
Konkrétně jsme provedli následující postupy: 

1. ověřili jsme, že rozvaha a výkaz zisku a ztráty, jež jsou prezentované v přiložené Výroční 
zprávě 2018 na stranách 56 - 57 se shodují s rozvahou a výkazem zisku a ztráty, které jsou 
součástí účetní závěrky Solární asociace, spolek za rok končící 31. 12. 2018, ke které jsme 
dne 24. dubna 2019 vydali nemodifikovanou zprávu auditora (tj. „výrok bez výhrad“). 
 

Níže shrnujeme svá zjištění: 
 

K bodu 1 jsme zjistili, že rozvaha a výkaz zisku a ztráty, jež jsou prezentované v přiložené 
Výroční zprávě 2018 na stranách 56 - 57 se shodují s rozvahou a výkazem zisku a ztráty, které 
jsou součástí účetní závěrky Solární asociace, spolek za rok končící 31. 12. 2018. 

 
Rozvaha a výkaz zisku a ztráty, jež jsou prezentované v přiložené Výroční zprávě 2018, 
nepředstavují kompletní účetní závěrku, jejímž cílem je podat věrný a poctivý obraz aktiv a pasiv 
spolku a jeho výsledku hospodaření, a proto seznámení se s nimi nemůže být náhradou za seznámení 
se s auditovanou účetní závěrkou spolku Solární asociace, spolek. 
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Naše zpráva byla vypracována výhradně pro účely vymezené v prvním odstavci této zprávy a týká se 
pouze účetních výkazů upřesněných výše a nevztahuje se na dokument Výroční zpráva 2018 
spolku Solární asociace, spolek jako celek. 

 

V Praze dne 24. dubna 2019 

Auditorská společnost: Statutární auditor: 

 

BDO Audit s. r. o. Ing. Jan Macháč 

evidenční číslo 018 partner 

 evidenční číslo 2231 
 

účetní závěrk a a zpráva auditOra



sOlární asOciace, SPOLEK
Drtinova 557/10, 150 00 Praha 5

IČ: 22829181, DIČ: CZ22829181
Číslo účtu: 2109700253/2700

IBAN: CZ26 0800 0000 0021 3277 2319

Internetové stránky: www.solarniasociace.cz
E-mail: info@solarniasociace.cz    

Tel.: +420 724 486 254

tesíme se  
na spolupráci  
i v roce 2019

v v

http://www.solarniasociace.cz

